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نگاه نخست

آلت کوین ها؛ 
تهدیدات و 

فرصت های بالقوه

اســتفاده از پول مجازی و رمز ارزها در سراسر 
دنیا در حال گســترش است و گسترش کاربرد 
ارزهــای مجازی نظیــر بیت کویــن و دیگر 
انــواع رمزارزهای موجود در بازار موســوم به 
آلت کوین ها می تواند در کنار فرصت های بالقوه، 
تهدیدات مهمی را نیز به دنبال داشــته باشد. 
واقعیت آن اســت که در یک دسته بندی کلی 
منشأ عمده چالش ها و بعضاً فرصت ها به موارد 

زیر مرتبط است:
الف-تغییر در اکوسیســتم بازارهای مالی ب- 
تغییر در اکوسیستم انرژی ج- امنیت اقتصادی 
و عدم پشتوانه دولتی د- تحت تأثیر قرار گرفتن 
سیاســت های پولی به ویژه استقلال و کنترل 

بانک مرکزی در اقتصاد پول کشور
بنابراین؛ لازم اســت مبتنی بر موارد کلی مورد 
اشاره، حوزه رمز ارزها را مورد مطالعه و ملاحظه 
قرار داده و سیاست ها و تنظیم گری متناسب با 
پذیرش یا عدم پذیرش کشورها صورت پذیرد... 
مشروح در صفحه 8  

یاور دشت بانی

مهار کسری؛ اولویت بودجه 1401

آزمون سخت دولت »رییسی«
 بودجه ۱۴۰۱ بدون کسری بسته می شود؛ این 
تازه ترین وعده رییس سازمان برنامه و بودجه 
اســت. آن هم در شرایطی که اقتصاد کشور از 
ناپایداری منابع درآمدی از جمله منابع حاصل 
از فروش نفت، اموال غیرمنقول و اوراق بدهی 
رنج می برد. اما مسعود میرکاظمی گفته است 
تلاش خواهیم کرد با همکاری مجلس، بودجه 
سال ۱۴۰۱ بدون کسری تدوین شود و نیازی 

به استقراض و خلق پول نباشد.
کســری بودجه تأمین نشــده ناشــی از عدم 

تأمین منابع پیش بینی شــده برای پوشــش 
مصــارف اســت. ناتوانی دولــت در دریافت 
مالیــات، فروش کالاها و خدمــات، صادرات 
نفــت و میعانات گازی، فروش اموال منقول و 
غیرمنقــول، و فروش اوراق باعث عدم تحقق 
منابع بودجه می شــود. امــا اصلی ترین عامل 
کســری بودجه ایران، مشکل در فروش نفت 
به دلیل تحریم های شــدید بین المللی اســت 
که درآمدهای نفتی ای که در گذشته به جیب 

دولت سرازیر می شد را متوقف کرده است.

بودجه ۱۴۰۰ چقدر کسری دارد؟ ��
بودجه سال ۱۴۰۱، اولین بودجه دولت سیزدهم 
خواهد بود؛ اگرچه دولت سیزدهم مجری سه 
چهارم بودجه ۱۴۰۰ نیز خواهد بود؛ بودجه ای 
کــه برآوردهای کارشناســی نشــان می دهد 
کســری غیرقابل تأمین تا انتهای سال ۱۴۰۰ 
ناشــی از عدم تحقق منابع حــدود ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان خواهد بود که برای رفع آن نیاز 
بــه کاهش مخارج یا اســتفاده از منابع جدید 

است...
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پیشنهاد جدید برای رتبه بندی معلمان

سوءاستفاده برخی افراد و جریانات 
از مطالبات فرهنگیان
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ایران با جمعیتی ۸۴ میلیون نفری روزانه ۸۵ میلیون لیتر بنزین مصرف می کند

سرانه مصرف بنزین ایران، ۳ برابر 
پرجمعیت ترین کشور جهان
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شورای رقابت ابزار قدرت نمایی شخصی شده است  

چرایی  طرح شکست خورده
 قرعه کشی خودرو 
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تعیین سقف ۱۴ سکه برای مهریه؛

کلید خوشبختی زنان یا 
سند آزادی مردان؟
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نشانه های مثبت و منفی  احیای برجام
 یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد
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»رییسی«بااقتصادچهمیکند؟

قدرت نمایی دولت 
با کاهش نرخ  ارز
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رییسکمیسیوناقتصادیمجلس
مطرحکرد

مافیای واردات مانع اصلاح 
ارز ۴۲۰۰ تومانی
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احمد شیرزاد

حرمت قوه مقننه با مصوباتش

 مشخص می شود
1

محمدرضا اسلامی

بانوی خوش الحان لبنانی و

  آقای تتلو
1 آخرین اخبار ایران و جهان را در پایگاه تحلیلی - خبری تدبیرتازه نیوز بخوانید

سال هفتم  شماره237  12 صفحه  قیمت: 7000 تومان
چهارشنبه 28 مهرماه 1400   13 ربیع الاول 1443  20اکتبر 2021

هفته نامه سراسری اقتصادی - اجتماعی

وعده ای ۴ ساله که هنوز عملی نشده است

شفاف شدن آرای نمایندگان یکبار در مجلس دهم و بار دیگر در مجلس 
یازدهم به رای گذاشــته شد و هربار رد شــد. قرار است یکبار دیگر در 
هفته جاری مورد بررســی قرار گیرد درحالی که در جامعه انتظاری برای 
تصویب این طرح پدید آمده و منتقدان دستکم ۴ سال است راجع به آن 

حرف زده اند. 
واپســین روزهای پاییز ســال ۱۳96 در مجلس دهم طرحی از ســوی 
محمد جواد فتحی، نماینده تهران آن دوره مجلس شــورای اســلامی 
مطرح شد مبنی بر اینکه هر نماینده باید مسئولیت رای خود را بر عهده 
بگیرد. طرحی که در ابتدا مورد توجه نمایندگان اصلاح طلب آن مجلس 
 FATF قــرار گرفت و با موضوعیت پیدا کردن بررســی لوایح مرتبط با
نماینــدگان اصولگرای آن مجلس هم به صــف موافقان و حامیان آن 
طرح پیوستند. همین وفاق شکل گرفته موجب شد جامعه هم نسبت به 
این طرح حساسیت پیدا کند و منتظر تصویب آن باشد. آن طرح با ۱6۰ 
امضا در صحن علنی مجلس دهم مطرح شــد اما موقع رای گیری تنها 
59 نماینده به آن رای دادند.  با این اتفاق بخش زیادی از اعتماد مردمی 
به مجلس دهم مخدوش شد و بسیاری از رسانه های اصولگرا نیز نسبت 
به این اتفــاق موضع انتقای در پیش گرفتند. چنــد وقت بعد در همان 
مجلس طرح دیگری با موضوع شفاف شدن همه نهادهای سیاست گذار 
و تصمیم گیر تدوین شد که شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام را هم دربــر می گرفت که با اتمام عمــر آن مجلس در عمل به 
سرانجام نرسید و به قول روزنامه همشهری این طرح در سکوت خبری 
از دســتور کار مجلس خارج شــد.  فضای انتقادی علیه تصویب نشدن 
طرح شفافیت آرای نمایندگان در مجلس دهم موجب شد برای بسیاری 
از کاندیداهای انتخابات مجلس شــورای اســلامی یازدهم یک فرصت 
تبلیغاتی جدی به وجود بیاید و آنها قول پیگیری و تصویب این طرح را در 
صورت ورود به مجلس مطرح می کردند. با گفتمانی که در جامعه پیرامون 
شفافیت نهادهای مختلف و به ویژه مجلس مطرح شده بود تقریبا همه 
کسانی که به نمایندگان مجلس یازدهم رای دادند منتظر بودند تا طرح 
شفافیت آرای نمایندگان در مجلس انقلابی خیلی زود تصویب شود.  در 
عمل هم مجلس یازدهم از همان روزهای اول این طرح را در دســتور 
کار قــرار داد و ماموریتــی به مرکز پژوهش های مجلس محول شــد. 
همزمان،صداهــای مخالف و موافق زیادی از درون مجلس نیز شــنیده 
می شد. برخی از نمایندگان تاثیرات غوغاسالارانه و جوسازی علیه آرای 
نمایندگان را به عنوان دلایل مخالفت مطرح می کردند. از ســوی برخی 
از آنها آماده نبودن لوازم شفافیت آرای نمایندگان مطرح می شد و برخی 
می گفتند شفافیت نباید قید مطلق داشته باشد و بعضی موضوعات مانند 

گفت وگوهای مجلس پیرامون مسائل امنیتی قابل انتشار علنی نیست. 
مباحثات فکری در اردوگاه اصولگرایان و حساس شدن  ��

جامعه
بین متفکران و تئوری پردازان جوان اصولگرایی نیز در فضای رســانه ای 
پیرامون این قضیه مباحثات فکری مختلفی در گرفت. محسن مهدیان 
در روزنامه رســالت با اذعان به مقبول بودن موضوع شفافیت، افتادن به 
ورطه پوپولیسم را به جای حرکت در مسیر مردم سالاری دینی به عنوان 
یک دغدغه مطرح کرد.  علی کریمی دانش آموخته فلسفه در واکنش به 

یادداشــت مهدیان در سایت الف از خنثی بودن دموکراسی و لزوم پرهیز 
از قضاوت های ارزشی درباره شفافیت به شکل عام و طرح شفافیت آرای 

نمایندگان به طور خاص صحبت کرد..
مجلس رای نداد... ��

موافقان هم شفافیت را به هر شکل عاملی برای جلوگیری از فساد معرفی 
می کردند و جامعه خسته از اخبار مفسدان و اختلاس گران را بیش از پیش 

تشنه به شفاف شدن آرای نمایندگان.
چنین فضاهای گفت وگویی و تضارب آرا و به تبع آن حساس شدن بیشتر 
جامعه نسبت به طرح در حالی صورت می گرفت که طرح شفافیت آرای 
نمایندگان مذکور بعد از چندماه بررســی در مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی و بررســی دیگر در کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی 
مجلس در روز ۱5 بهمن ماه در صحن علنی مجلس رای نیاورد و با وجود 
۱5۳ رای موافــق در ابتدای کار مجلس یازدهم در روز رای گیری نهایی 

سه رای کم آورد.
با رد ایــن طرح قریب به 5۰ نماینده به هیئت رئیســه مجلس نامه ای 
نوشتند و خواســتار بررسی مجدد طرح شدند که با قبول این درخواست 
مقرر شد طرح شفافیت آرای نمایندگان یکبار دیگر به کمیسیون تدوین 
آیین داخلی مجلس برود. 28 بهمن ماه ســال گذشته درخواست بررسی 
مجدد طرح شــفافیت در صحن علنی مطرح شــد. در همین جلســه 
محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس تصریح کرد که ضعف هایی در طرح 
شــفافیت آرا وجود دارد، اما با رأی نمایندگان و در مدار بررســی مجدد 

قرارگرفتن آن، مشکلات آن را رفع خواهیم کرد.
رسانه های اصلاح طلب و نقش آنها در ایجاد حساسیت ��

داغ شــدن فضای انتخابات ریاست جمهوری و اخبار مختلف موجب شد 
چند ماه طرح یاد شده و حواشی آن کنار رود. اما رسانه های اصلاح طلب با 
دیدی انتقادی از طولانی شدن بررسی این طرح هر از چندگاهی راجع به 
آن قلم فرسایی می کردند. به ویژه آنها انتقاد رسانه های اصولگرا به تصویب 
نشــدن طرح مشــابه در مجلس دهم را با سکوت شان از وضعیت طرح 

شفافیت آرای نمایندگان در مجلس یازدهم بیشتر برجسته می کردند. 
روزنامه همشــهری در روز ۱2 مرداد امسال که دولت ابراهیم رئیسی در 
حال اســتقرار و درگیر مراســم تنفیذ و تحلیف بود در گزارشی از تاخیر 
تصویب این طرح و طولانی شدن آن ابراز نارضایتی کرد. اواخر شهریور 
هم روزنامه شــرق انتقادات مشــابهی را مطرح کرد. رسانه های اصلاح 
طلب در این اواخر می گویند هیچ تضمینی نیست که این طرح در مجلس 
یازدهم تصویب شــود چرا که برای بسیاری از نمایندگان تعارض منافع 

وجود دارد. 
جامعه منتظر عمل نمایندگان مجلس به این وعده ��

البته صرف نظر از اینکه تا چه حد این انتقادات درست باشد یا خیر؛ آنچه 
در این روزها مشخص شده است آن است که بررسی طرح شفافیت آرای 
نمایندگان در کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس به اتمام رسیده 
اســت و محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس و حسین علی حاجی دلگیانی 
در روزهای اخیر هم این موضوع را تایید کردند و ســایت رسمی مجلس 
هم چند روز پیش از بررسی مجدد این طرح در صحن علنی مجلس خبر 

داد. هرچند زمان آن مشخص نشده است. 
حال نکته این است که در صورت تصویب طرح اصلاح شده )متن کامل 
را اینجا ببینید( با وجود حساســیت گسترده در جامعه نسبت به آن چقدر 
مــورد اقبال جامعه قرار می گیرد و شــفافیت آرای نمایندگان به معنای 
واقعی تاچه حد رقم می خورد و آیا چنان خواهد بود که رای دهندگان به 

این مجلس را راضی کند؟ 

محمد فیروزی
روزنامه نگار

 احمدی نژاد هنوز مهم است؟

 این روزها نقد محمود احمدی نژاد از معدود اتفاقاتی اســت که کمترین هزینه ای ندارد. 
سفر او به امارات و شرکت در اکسپوی دوبی نیز یکی از اتفاقاتی بود که او را باز به صدر 
اخبار آورد؛ از فیلم ها و عکس هایی که او با برخی بانوان گرفته تا شــایعه بازدید از غرفه 
اســرائیل، همگی حاشیه هایی بودند که در این سفر برای او ایجاد شد؛ اصلاح طلبان با 
دیدن برخی از تصاویر احمدی نژاد، عکس های او را به سخره گرفتند و اصولگرایان فریاد 
وااسلاما سر دادند. حتی موضوع اینکه او چه واکسنی زده هم مورد پرسش بود، چرا که 
می گفتند لابد احمدی نژاد فایزر زده که به کشور دیگر راهش داده اند، در حالیکه بخش 

عمده ای از شهروندان امارات سینوفارم تزریق کرده اند.
در میان همه حواشــی، ناگهان خبر دیپورت شــدن وی به نقل از شنیده ها و منابع آگاه 
پخش شــده و اتفاقاً که همان حامیان ســال های قبل احمدی نژاد این مسئله را با آب 
و تاب فراوان مطرح کردند. خبرگزاری فارس می نویســد: »محمود احمدی نژاد رئیس 
دولت های نهم و دهم که جهت بازدید از نمایشــگاه بین المللی اکسپو 2۰2۰ به کشور 
امارات متحده عربی سفر کرده بود، به توصیه مسئولان این کشور، مجبور شد سفر خود 
را نیمه کاره رها کرده است« و بعد در قالب همان خبر گفته می شود »محمود احمدی نژاد 

در این سفر موفق به تحقق هیچکدام از اهدافش نشد.«
این خبر البته تکذیب و اعلام شــد که سفر احمدی نژاد از همان اول هم یک سفر پنج 
روزه بوده است. احمد علیرضا بیگی نماینده مجلس یازدهم از همراهان احمدی نژاد در 
همیــن رابطه به رویداد 2۴ می گوید: »خبر دیپور احمدی نژاد از فرودگاه امارات صحت 
ندارد، سفر ایشان 5 روزه بوده و موضوع دیپورت ایشان یا همراهان آقای احمدی نژاد از 
امارات »خبرســازی« است. البته در طول سفر هم یک خبرسازی کذب دیگر مانند خبر 

بازدید ایشان از غرفه رژیم اسرائیل منتشر شد که اساساً نادرست است.«
ایــن نماینده مجلس همچنین گفته »تعدادی از همراهان ایشــان زودتر و تعدادی هم 
همراه ایشــان پس از پایان سفر به تهران آمدند. هیچگونه توصیه ای از سوی مسئولان 
کشــور امارات مبنی بر ترک این کشــور به آقای احمدی نژاد منتقل نشده است و سفر 
ایشــان طبق برنامه و پس از 5 روز به اتمام رســیده و آقای احمدی نژاد یکساعت قبل 
امــارات را به مقصد تهران ترک کردند.« اینکه محمود احمدی نژاد در دوران ریاســت 
جمهوری اش خاطرات خوشــی را برای خیلی از مردم به جا نگذاشــت، درست، اینکه 
بسیاری از مردم، رفتارها و اظهارات خاص امروز او را به واسطه آن پیشینه اش نمی توانند 
باورکنند هم درست. اینکه احمدی نژاد خود باید درباره بسیاری از اتفاقات آن هشت سال 
و به ویژه ۴ ســاله دوم پاسخگو باشد هم بر کسی پوشیده نیست. اما قطعاً سوار بر موج 
دیپورت شدن احمدی نژاد آن هم از سوی همان هایی که در همان سال ها او را حمایت 
می کردند، قطعاً که نه درست است و نه نشانی از عشق به ایران دارد. اگر فرض را هم بر 
دیپورت یک مسئول ایرانی توسط امارات بگیریم برای ارزشی ها بیشتر باید باعث ناراحتی 
و ننگ باشــد و نه خوشحالی که چه طور یک کشــور مانند امارات اینگونه یک ایرانی 
که هنوز هم به هرحال مســئول به شمار می آید را دیپورت کرده است. از سویی وقتی 
شــواهدی مبنی بر صحت این ادعا وجود ندارد خبرســازی بیهوده صرفاً برای کوباندن 
احمدی نژاد تنها اصالت کلام آن اشــخاص یا جریان های سیاسی که ادعای صداقت با 
مردم دارند را زیر سؤال می برد. اینکه امروز سفر احمدی نژاد به دوبی از بی سوژگی تا این 
اندازه مهم شده یا ترس از پرداختن به موضوعات دیگر، اما قطعاً که کمکی به رسانه ای 
شدن این سفر و دیده شدن بیشتر او بود یا شاید هم اثبات اینکه هنوز احمدی نژاد مهم 

است، حتی اگر خبرسازی دیپورت شدن وی مطرح شود.

امید کاجیان
روزنامه نگار محمدرضا اسلامی* 

بانوی خوش الحان لبنانی و
  آقای تتلو

برای آقای علم الهدی و آن فرصت ها که از دســت 
رفت.

چهارسال پیش در چنین روزی، محبوب ترین خوانندۀ 
موســیقی پاپ جهان عرب در اوج شــهرت و اقبال، 
اعلام بازنشســتگی کرد و گفت کــه دیگر نخواهد 

خواند.
امل حجازی، بانوی خوش الحان لبنانی به مناســبت 
https://t.me/( میــلاد پیامبــر، قطعــه ترانــه ای

solseghalam/۱۱89( را در ستایش حضرت محمّد 
خواند و در صفحه فیس بوکش نوشت: 

 »پروردگار بالاخره دعای من را اجابت کرد... سال ها 
بود که من میان علاقه عاشقانه ام به هنر از یک سو، و 
ستایش و پرستشم برای نزدیکی به عقاید دینی ام، در 
کشمکش بودم. من این کشمکش درونی را سال ها 
در خودم داشــتم تا بالاخره خداوند پاسخ نیایش های 
من را داد.« آن روز، بســیاری گفتند که امل حجازی 
بر ســر این عهد نخواهد مانــد و او )که آلبومهایش 
»فروش میلیونی« در کشــورهای عــرب زبان دارد( 
نخواهد توانســت که بر این سلوک جدید بماند. مگر 
می شود که کسی از میلیونها دلار درآمد صرف نظر 
کند؟! در این دنیایی که اوج آمال یک دختر امروزی 
می تواند رسیدن به چنین جایگاهی از ثروت/شهرت 
باشد... مگر می شود؟ نه فقط یکسال که چهار سال 
گذشت و امسال در حوالیِ همان روزهایی که امل_

حجازی به آن سمت و سو رفت، تتلو کنسرت برگزار 
کرد و برآورد شد که ایرانیان برای شرکت در کنسرت 
او در ترکیــه حدود ۱۰۰ میلیارد تومان خرج کردند تا 
به کنسرتِ کســی بروند که در میان ترانه هایش نه 
اشعار فاخر، که الفاظ رکیک و فحاشی برای مخاطبش 
به کار می برد.  شــوک و حیرتی کــه هواداران تتلو 
در شکستن ورودیهای سالن برگزاری کنسرت ایجاد 
کردند یک »علامت ســوال« به ذهن ها نشاند که 
»چرا؟« ؛ »چه کرده ایم« که نسل جدید ایرانیان برای 
شرکت در مراسم تتلو در ترکیه میلیاردها تومان خرج 
می کنند؟امل حجازی نه به اجبار، که به »اختیار« گام 
به آن مســیر گذاشت. و چقدر ساده انگارانه است اگر 
گمان کنیم در دنیای امروز چیزی به غیر از دسترسی 
به »انتخاب« می تواند انسانها را در مسیری مشخص 
قرار دهد. ســالهای سال، افرادی همچون آقای علم 
الهدی خواســتند که به »اجبار« افــراد را به صراطِ 
راست رهنمون باشــند حال آنکه حاصلش شد تتلو. 

ولی فضای باز و انتخاب، حاصلش شد امَل حجازی... 
 جناب آقای علم الهدی!  ��

در کشــوری که »کیهان کلهــر« دارد با آن صدای 
شــگفت و جادویــی کمانچه اش، در کشــوری که 
»حســین علیزاده« دارد با آن زخمه های شگفت که 
بر تار و ســه تارش می زند، در کشــوری که پرویز 
مشکاتیان »داشــت«، در کشــوری که محمدرضا 
شجریان »داشــت«، سطح درک ما از موسیقی و نوا 
در این حد بود که این »چهره« ها و »ســاز« شان را 
در تلویزیون به تصویر نکشیم )و دردانه ای همچون 
کیهان کلهر را در پستو پنهان کنیم( و برای نسل ما 
چنین باشد که حتی یکبار این چهره های فاخر را در 
سیما نبیند. حال ببین چه شده؟! فرزندان ما تتلو گوش 

می کنند نه کمانچه ی کلهر!
شوربختی ببین تا به کجاست...  ��

آقای علم الهدی!
»انتخاب« با »تحمیل« ممکن نیست. انسانِ امروز را 
با هیچ وسیله ای به »زور« نمی توان به یک سمت و 
سو کشاند. تنها و تنها راه موجود، فراهم بودنِ »امکانِ 

انتخاب« است. 
روزگاری که بایــد التماس/تلاش مــی کردیم که 
فرزندان ما »آســتان جان« و »به یاد عارف« گوش 
کنند، با آن موسیقیِ فاخر در حد صُوَرِ قبیحه برخورد 
کردیم و حــال صورت قبیح بر روی سِــن برایمان 
فحاشــی می خواند و فرزنــدان ما بــرای ورود به 

کنسرتش گیت های ورودی را می شکنند!
راستی آقای علم الهدی یک سوال؛ ��

چقدر وقت اســت که حسام الدین سراج دیگر آلبومی 
منتشــر نکرده؟ از حنجرۀ صدیق تعریف و آن طنین 
صدایش در ابتدای ســریال امام علی چه خبر؟ آخرین 
آلبوم صدیق تعریف کِی بوده؟! راستی فرهاد فخرالدینی 
چه شد؟  از آن خوشــنویسِ خوش صدا، بیژن بیژنی 
کســی خبری دارد؟ از برنامه کاروان موسیقی سهیل 
محمودی که عقبۀ صدها ســال موســیقی ایرانی و 
اتصالش به ادبیات را بیان می کرد چه خبر؟ سهیل به 
کدام گوشه نشسته است؟ محمد اصفهانی کجاست؟ 
چه مدت اســت که از مختاباد خبری نیست؟ صدای 
علیرضا افتخاری در کدام پســتو گم شده؟ آقای علم 
الهدی! باختیم. نه فقط شــما که همه با هم باختیم. 
وقتی که »فرصتِ معرفی« اینها را داشتیم، پنهانشان 
کردیم. وقتی که فرصت معرفی ماهور و راست پنجگاه 
را داشــتیم، وقتی که امکان بیان هویت صدها ســاله 
ادبیات ایرانی و امتزاجش با موسیقی را داشتیم، پنهانش 
کردیم... و حال میدان دار برای نسل امروز تتلوست. و 

شما هنوز به فکر ممنوعیت کنسرت در مشهد. 
* پژوهشگر مهندسی سازه در مرکز مطالعات زلزله   

دانشگاه برکلی
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سیاست

نگاه روز

حرمت قوه مقننه با مصوباتش 
مشخص می شود

متاســفانه بعضی از واژه ها دچار خلط معنا می شــود و افراد 
خودشــان را در پناه واژه ها پنهان می کنند که عمکلرد واقعی 
آنان متفاوت است، یکی از این دســت واژه ها، واژه انقلابی 
بودن اســت که به اعتقاد من مهم ترین نقدی که به مجلس 
یازدهم می شود وارد کرد، همین است که خودشان را انقلابی 
می دانند. چرا واژه انقلابی در این مبحث بی معناست؟ به دلیل 
این که انقلاب به معنای زیر و رو شــدن یک حکومت است 
که در پی آن یک حکومت دیگری در کشور برپا می شود که 
این اتفاق در ســال 5۷ در کشور ما رخ داد و ما امروز در سال 
۱۴۰۰ زندگی می کنیم و چهل و چند سال بعداز آن واقعه قرار 
داریم، بنابراین این گفته واقعاً روشــن نیست. انقلاب امری 
است که در تاریخ کشور ما اتفاق افتاده است و در حال حاضر 
حکومت ما جمهوری اسلامی ایران است؛ بنابراین کسی که 
امروز می گوید من انقلابی هســتم یعنی دقیقاً متوجه حرف 
خود نیست. نمایندگان مجلس یازدهم عنوان می کنند معتقد 
به ارزش های انقلاب هستیم، این دوستان بیایند روشن کنند 
چه ویژگی دارند که دیگران ندارند؟ آنچه که ما امروز مشاهده 
می کنیم این اســت که نمایندگان در پناه این واژه )انقلابی( 
دست به رفتارهایی زده اند که جز هنجارشکنی قانونی چیزی 
به آن نمی شــود اطلاق کرد که از یک مجلس عادی انتظار 

نمی رود.
 مجلس از مجموعه نیروهایی تشکل می شود که یکسری از 
کارهای روزمره و معمولــی را نمی تواند انجام ندهد، به طور 
مثال تصویب لایحه بودجه ای که از ســوی دولت می آید در 
هر مجلســی با هر ترکیبی کم و زیــاد تصویبش می کنند و 
راهی به جز این ندارد، بنابراین نمی شــود گفت که تصویب 
بودجه و یــا رأی اعتماد دادن به هیأت وزیران اقدامی مثبت 
از ســوی مجلس است بلکه اتفاقی است که باید در مجلس 
رخ دهــد. در مجلس جدید در بســیاری از وظایف جاری و 
روزمره و اتفاق خاصی رخ نداده اســت، البته نکته اساســی 
این اســت که این مجلس با صحبت هایی که نمایندگانش 
در ابتدا از خودشــان بیان می کردند بسیار فاصله دارد، چراکه 
آن زمان عده ای فکر می کردند چــون یک افراد دیگری بر 
روی صندلی ها نشسته اند کاری پیش نمی رود اما آقایان امروز 
به چشم خودشان دیدند هنگامی که آن ها هم روی صندلی 
می نشینند چندان تفاوتی در شــرایط رخ نمی دهد. امروز نه 
وضع زندگی مردم خیلی رو به راه تر شــده و نه مشــکلات 
اساســی کشور حل شده اســت و همان چیزی که در کشور 
وجود داشته هنوز هم ادامه دارد. متاسفانه هر روز که می گذرد 
نقش مجلس در اداره کشور کمتر می شود که این امر به دلیل 
پایین آمدن کیفیت نمایندگانی اســت که وارد آن می شوند. 
امروز مشــاهده می کنیم به دلایل مختلف نقش مجلس روز 
به روز کمرنگ تر می شــود، البته هستند تک چهره هایی که 
در ایــن مجلس در تصمیم گیری هــا تاثیرگذارند اما با کمال 
تأسف باید گفت این مجلس خیلی محل اعرابی در تحولات 
کشــور ندارد.  نمایندگان گه گاهی می آیند یک ابتکاری به 
خرج می دهند و دلی بــه دریا می زنند و یک تلاطمی ایجاد 
می کنند که معمولًا نتیجه مثبتی ایجاد نمی شود. نمونه ای از 
اقدامات مجلس یازدهم »طرح صیانت از کاربران در فضای 
مجازی« اســت که واقعاً یک نگرانی در جامعه ایجاد کرده 
است، شاید بعدها این طرح تعدیل و یا اصلاح شود اما امروز 
این ایده مطرح شده و کمیسیونی مشغول به کار است که تا 
این لحظه جز تشــویش و نگرانی چیزی در بر نداشته است.  
نمایندگان مجلس یازدهم یک طرحی )اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها و صیانت از ملت ایران( در مورد برجام تصویب 
کردند که این طرح دخالت بسیار نابجایی در سیاست خارجی 
بود که هم در آن دســت دولت بســته شــد و هم یکسری 
شــعارهای غیر قابل اجرایی را ایجاد کرد.  تصورشان درباره 
طرح »اقدام راهبردی بــرای لغو تحریم ها و صیانت از ملت 
ایران« این بود که در کوتاه مدت قدرت چانه زنی ایران را بالا 
می برد در صورتی که برای بالا بردن قدرت چانه زنی راه های 
زیادی وجود دارد تا این که مجلس به صحنه کشیده شود؛ به 
اعتقاد من ما نباید مجلس را تبدیل به نهادی کنیم که فقط با 
حرفش بتوان چانه زد مجلس باید آنقدر حرمت و وزانت داشته 
باشــد که هیچ دلیلی بر عدم اجرای مصوباتش وجود نداشته 
باشــد. این که صرفاً مجلس مصوبه ای را بگذارند و در حالت 
خوشــبینانه اش یک قدرت چانه زنی به عوامل مذاکره دهد، 
اصلًا استدلال درســت و پسندیده ای نیست، مجلس باید با 
مصوباتش حرمتش بالا برود و این مصوبات است که حرمت 

مجالس را مشخص می کند.
درواقع یکی از ویژگی های مجلس خوب این است که بداند 
در چه مــواردی وارد و در چه مواردی بی دلیل دخالت نکند. 
مجلس باید در مواردی که ســمت و سوی اجرایی دارد، وارد 
شود و شــرایط را تغییر دهد. در هیچ کجای دنیا مجالس در 
سیاســت خارجی ورود پیدا نمی کننــد و یا در مباحثی که به 
زندگــی خصوصی و جزئیات رفتاری مردم مربوط می شــود 
برایش قانون گذاری نمی کنند تا تبدیل به قوانین بی حاصل و 
بر زمین مانده و غیرقابل اجرا نشود. برای این مطلب می توان 
طرح ممنوعیت دریافت از ماهواره را نام برد که قبل از مجلس 
ششم بررسی شد، از آن زمان که این طرح به تصویب رسید، 
بســیار تنش ایجاد کرد چقدر عملیات جمع آوری ماهواره ها 
زندگی، آســایش و آرامش مردم را بر هم زد، حال سؤال این 
است آیا این طرح با این اوصاف موفق بود؟ بنابراین اگر بعد از 
2۰ سال جمع بندی کنیم طرح صیانت هم به همان سرنوشت 
دچار می شــود یعنی به قول معروف »عِرض خود می بری و 

زحمت ما می داری« و جز این نتیجه دیگری ندارد.
*تحلیلگر سیاسی

نقد روز

وحدت پیشکش؛ 
فقط سر هم را نبرید!

اختلاف روایت بر ســر تاریخ تولد پیامبر اســلام میان اهل 
تسنن و اهل تشیع منجر به نامگذاری هفته ای در تقویم ملی 
ایران شــد؛ به نام »هفته وحدت«. هفته ای که فقط نامش 
»وحدت« اســت و حتی نام گزارانش هم نتوانستند وحدت 
خود را حفظ کنند.چهل سال پیش بنیانگزار انقلاب اسلامی 
ایــران با بیان اینکه »ما فریــاد می زنیم که باید همه با هم 
باشیم؛ وحدت داشته باشیم؛ دین ما یکی است؛ قرآن ما یکی 
است؛ پیغمبر ما یکی است« با پیشنهاد قائم مقام خود برای 
نامگزاری هفته وحدت موافقت کرد. )صحیفه امام، جلد ۱5، 
ص ۴56(. »وحدتی« که قرار بود ســبب همگرایی مواضع 
شیعه و سنی، حوزه و دانشــگاه، تقریب مذاهب و .... باشد؛ 
ایــن روزها فقط نامی از آن برجای مانده که برای هفته اش 
برنامه ریــزی کنند و با نامش بنیاد و موسســه ثبت کنند و 
چندین تابلو در ســطح شهر با این عنوان منقش شود. هدف 
غایی این نامگزاری آنچنان بزرگ و دامنه اش فراخ بود؛ که 
تصور نمی شــد ذره ذره این دامنه چنان محدود شود که نه 
تنها پیروان یک ســلوک دینی بلکه حتی اعضای یک نحله 

سیاسی را هم در برنگیرد.
انشــعاب پیاپی از جریانات اصلی انقــلاب، از خط امامی ها 
گرفته تا محافظه کاران و آن ســوتر، چپ ها و در ســنوات 
بعــدی اصلاح طلبــان و اصولگرایان و حتی تشــکل های 
دانشجویی و چندپاره شــدن فراکسیون های اکثریت در هر 
دوره از مجلس، شــاهد این مدعاست که نشان می دهد در 
مســیری جز وحدت، گام برداشته شده است. برچسب هایی 
چون خودی و غیرخودی، ساکت فتنه و کاسب فتنه، نفوذی 
و انقلابی و .... در تمام این ســالها مــدام دامنه را تنگ تر و 
تنگ تر کرده تا آنجا که در آســتانه هر انتخابات شاهد پیاده 
شدن چهره هایی از قطار معتمدین و مویدین هستیم. و این 
خط کشیدن ها بر موجودیت افراد و نادیده گرفتن ظرفیت ها، 
توانمندی ها و تجاربی که برایش هزینه های بسیار داده شده؛ 
همینگونــه از صدر تا ذیل ادامه دارد. فقط اینگونه نیســت 
که فلان رئیس جمهور محصور و آن یکی محدود شــود؛ یا 
صلاحیت کسی که یار امام بوده و یا کسی که مشاور رهبری 
است، بدون ارائه حتی یک دلیل رد شود. یا مثلًا فلان وزیر با 
ادعای وطن فروشی خانه نشین شود؛ یا .... در سطوح پایین تر 
هم در بر همین پاشنه می چرخد. ماشین های تصفیه حساب 
این روزها در هر دســتگاه دولتی ای به راه افتاده؛ از ســطح 
معاونین دســتگاه تا دیگر مدیران ارشــد و بعد هم میانی ها 
و الــخ. البته که اثبات تخلف و بی کفایتی افراد و برکناری و 
حتی بازداشتشــان، امری نظارتی و در راستای حفظ منافع و 
مصالح ملی و بیت المال، ممدوح قلمداد می شــود اما حذف 
بی دلیل افراد و در یــک کلام دور انداختن آنها بدون توجه 
به کوله بار تجربه و توانمندی آنها، قطعاً مذموم است. کاش 
بجای برخوردهای عجولانه با رویکردهای صرفاً سیاســی 
قدری هم به هزینه هایی که سیســتم برای رشد و بالندگی 
مدیران خود می دهد فکر می شــد. از هزینه های آموزشــی 
گرفته تا جبران آســیب های ناشی از مدیریت آزمون و خطا 
که کم هم نیســتند. هزینه هایی که یــک نفر را پس از ۴۰ 
سال به یک دیپلمات ارشد تبدیل می کند و یا یک سخنگوی 
مؤثر در اوپک و یا ... اما متاســفانه تفکر فتح سنگر به سنگر 
و دشمن پنداری مدیران پیشــین نه تنها مانع از استفاده از 
تجارب و توانمندی های چنین چهره هایی می شود بلکه بعضاً 
آنها را پناهنده به بخش خصوصی و در مواردی حتی خروج 
از کشور می کند تا در حاشیه ای امن قرار گیرند و اگر هم بار 
دیگر به این عرصه بازگردند چه بسا مترصد التیام زخم نفرت 
گذشته باشند. و این چرخه ادامه دارد؛ راست و چپ هم ندارد. 
»دشمن پنداری« مدیران دولت قبل از منظر مدیران دولت 
مستقر، افیونی نیســت که این دولت دچارش شده باشد؛ به 
پهنای تاریخ این انقلاب، قدمت دارد. گاه شــدت برخوردها 
و نحــوه اعمال برکناری ها بگونه ای اســت که گویی مدیر 
معزول در خدمت دشمنان قسم خورده این انقلاب همچون 
رژیم صهیونیســتی بوده!!! بی آنکه به یادآورند این فلک زده 
هفت خان رســتم را طی کرده و دست کم از چهار دستگاه 
نظارتی و اطلاعاتی و امنیتی تأییدیه داشته تا منصوب شود! 
اینکه کدام عقل سلیم پیشینیان را بجای تجمیع در کارگروه 
یا شوراهای مشورتی مدیران جدید و جوان؛ به جرگه منتقدان 
و سپس مخالفان هل می دهد؛ با عنوان این یادداشت قرابت 
چندانی ندارد. غــرض این بود که از هفته وحدت تنها نامی 
بی مســمی برجای مانــده و آنچه عیان اســت افتراق های 
بی پایان و بی اعتمادی هایی اســت که زخم هایش بر جان ها 

می ماند و بس.

روز پنجشــنبه نشست مســکو در مورد 
افغانستان در حالی پایان یافت که هر یک 
از طرفین حاضر برداشت متفاوتی نسبت 
به آن داشتند. این در حالی بود که در پایان 
این جلســه که بــرای آن تبلیغات زیادی 
شــده بود، بیانیه ای کاملی منتشــر نشد. 
بلکــه تنها در چند جملــه کوتاه آمده بود 
که شرکت کنندگان درباره این نشست به 
توافق ویژه ای نرسیدند اما در بیانیه ای بر 
کمک های فوری بشر دوستانه و اقتصادی 
برای بازسازی افغانستان تاکید کردند. در 
این بیانیه نوشــته شده بود که »با در نظر 
اجتماعی-اقتصادی  گرفتن شرایط دشوار 
و بشردوســتانه در افغانســتان، طرفیــن 
آمادگی خــود را برای هماهنگی تلاش ها 
برای کمک به بازسازی این کشور پس از 

درگیری ها اعلام کردند«.
همچنین در بیانیه منتشــر شــده توسط 
روســی پیشنهاد شــده اســت که یک 
کنفرانس جامع کشــورهای کمک کننده 
به افغانستان با هدف حل و فصل اوضاع 
نابسمان اقتصادی این کشور نیز در آینده 

نزدیک دایر شود.
نشست مسکو از نظر طالبان و روس ها ��

نشست مسکو با حضور کشورهای منطقه 
و در غیاب ایالات متحده شــکل گرفت. 
پیش از این هم در مســکو دو نشســت 
دیگر برقرار شــده بــود که هدفش صلح 
بین گروه های افغانســتانی بود. هدفی که 

میســر نشد و ســپس طالبان دو ماه قبل 
با تصرف کابل بــه تنهایی حکومت را به 
دست گرفتند و تلاش ها از قطر تا تهران 
و مسکو برای تشــکیل دولتی فراگیر در 

افغانستان، از دست رفت.
عبدالسلام حنفی که طالبان وی را »معاون 
نخســت وزیر« خود معرفی کرده، ریاست 
مذاکره کنندگان طالبان را در نشست دیروز 
مســکو تحت عنوان »آینده افغانستان« 
بر عهده داشــت. او از اعضای اصلی تیم 
مذاکــره کننده در دفتر قطــر این گروه و 
معاون وزیر آمــوزش و پرورش در دولت 
طالبــان در دهه ۱99۰ بوده اســت. گفته 
می شود عبدالســلام حنفی از ازبک های 
ولایت جوزجان است. حنفی بعد از انجام 
مذاکرات در مســکو گفت که »دیدار در 
مســکو خوب و مفید بود و همگان بر سر 
امنیت پایدار افغانستان اتفاق نظر داشتند«. 

»معاون نخســت وزیر« طالبان اعلام کرد 
که »موقعیت روسیه در این منطقه خوب 
و قوی است و می تواند کاری برای تثبیت 
امنیت منطقه انجام دهد و این بسیار مهم 
اســت. ما به دنبال برقراری ارتباط با همه 
کشورها از جمله ایالات متحده هستیم«. 
حنفی که با شــبکه خبری »روسیا الیوم« 
گفت وگو می کرد، مدعی شد که »حقوق 
بشر در افغانستان اکنون وجود دارد و همه 
مــردم کار می کننــد و از حق تحصیل و 
کار برخوردارند. انفجارها در هر کشــوری 
ممکن است رخ دهد، اما ما مصمم به حفظ 

امنیت همه افراد هستیم«.
طالبان نظر کشورها برای شناسایی را جلب  ��

کرد؟
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه 
در این نشســت گفت »تــلاش« طالبان 
برای ثبات اوضاع در افغانستان را می ستاید 

اما راه حل بلند مدت را در تشــکیل یک 
دولت واقعاً فراگیــر می بیند »که از منافع 
همه گروه های قومی و سیاسی نمایندگی 
کند«.مقامات طالبان این راه را تا مســکو 
آمده بودند تا از جامعه جهانی در خواست 
کننــد تا این گروه را بــه عنوان حاکمان 
افغانستان به رسمیت بشناسند. اتفاقی که 
بســیاری از کشورها نسبت به آن مطمئن 
نیســتند و به جز چین و پاکستان اغلب از 

اعلام این موضوع فعلًا ابا دارند.
 ضمیر کابلوف نماینده ویژه رئیس جمهور 
ولادیمیر پوتین در امور افغانســتان گفته 
است که طالبان افغانســتان اگر خواستار 
به رســمیت شناخته شدن هســتند، باید 
انتظارات جامعه جهانی در رابطه به حقوق 
بشر را رعایت کنند.وعده ولادیمیر پوتین 
امــا چرب و نرم تر بــود او یک روز بعد از 
پایان این نشست گفت: طالبان را به زودی 
از فهرســت گروه های تروریســتی خارج 
می کنیم. روسیه در سال 2۰۰۳ طالبان را 
»سازمان تروریستی« خواند. مسکو نگران 
مرزهای خود با افغانســتان است و ترجیح 
می دهد تا اوضاع با طالبان به خوبی پیش 
برود. چرا که شورشــیان متعلق به خاک 
این کشــور در نزدیکی افغانستان استعداد 
تبدیل شــدن به یک بحران برای مسکو 
را دارند. از سوی دیگر فعال شدن داعش 
خراسان در افغانستان هم نه تنها روس ها 
بلکه بسیاری دیگر از کشورهایی که مرز 
مشترکی دارند، نگران کرده است. چرا که 
ناامنی بیشتر در افغانستان می تواند دردسر 

ساز باشد.

جزئیاتی از یک نشست حیاتی برای افغانستان

تلاشهابرایدولتفراگیربینتیجهماند

یک کارشــناس مســائل بین الملل با بیان اینکه نشانه های 
مثبت همچنان وزن بیشــتری نسبت به نشانه های منفی در 
خصوص مذاکرات احیای برجام دارند، گفت: البته نباید از این 
موضوع غفلت ورزید که در شرایط فعلی امکان معکوس شدن 

شرایط وجود دارد و نباید چنین اجازه ای داده شود.
رضا ذبیحی در گفت و گو با ایســنا درباره دورنمای مذاکرات 
احیای برجام گفت: هر چه زمان می گذرد برخی نشــانه های 
ناخوشــایند نیز پیدا می شــود، ولی می توان گفت همچنان 
نشــانه های مثبــت و امیدوار کننده در ایــن خصوص وزن 

بیشتری دارند.
این کارشــناس مســائل بین الملل ادامه داد: نخستین نشانه 
مثبت و امیدوارکننده درباره مذاکرات احیای برجام آن قسمت 
از اظهارات طرفین اســت که همواره بــر ادامه گفت و گوها 
تصریح کرده اند. اینکه طرفین علی رغم مواضع هشدار آمیز، 
کماکان حالت محتاطانه را حفظ کرده اند و از تعیین هر گونه 
ضرب الاجل زمانی پرهیز نموده اند، نکته مهمی می باشد که 
بیانگر آن اســت که همچنان صبر و تحمل در دو طرف برای 

حل مساله وجود دارد.
این استاد دانشگاه افزود: حصول توافق میان ایران و آژانس در 
زمینه تداوم نحوه بازرسی ها و راستی آزمایی که اواخر شهریور 
ماه و یک ماه پس از روی کار آمدن دولت جدید رخ داد، نشانه 
دوم و البته مهمی است که ضرورت و اهمیت مذاکرات احیای 

برجام را در نزد طرفین همچنان زنده نگه داشته است.
وی خاطر نشــان کرد: ادامه نیافتن برخی تنش های مقطعی 
میان ایران و آژانس در ســطح رســانه ای و سعی در کنترل 
ایــن تنش ها و پرهیز ار مواضع تنش زا نیز در این زمینه حائر 

اهمیت است.
ذبیحی ادامه داد: شــروع و تداوم مذاکرات منطقه ای میان دو 
قدرت منطقه یعنی ایران و عربســتان که از هفته های پایانی 
دولت قبل آغاز گردید و در دولت جدید نیز تداوم یافت، بگونه 
ای کــه طبق برخی اخبار منتشــره حداقل چهــار دور از این 
مذاکرات در بغداد برگزار شــده است، نکته سوم مثبتی است 

که امیدها در خصوص مذاکــرات احیای برجام را پر رنگ تر 
می کند.

این پژوهشگر روابط بین الملل تصریح کرد: مذاکرات منطقه 
ای از این جهت حائر اهمیت است که طرف غربی سعی دارد 
که مذاکرات احیای برجام را به مســائل منطقه ای گره بزند، 
اما برگزاری مذاکره میان خود قدرت ها در سطح منطقه ای و 
سعی در حل و فصل مسائل میان خود، می تواند نشانه مثبتی 
باشد که کمک کننده به مذاکرات احیای برجام باشد، بگونه ای 
که از فشارهای غیر منطقی طرف های مذاکره کننده در مورد 

مسائل منطقه ای بکاهد.
این کارشناس مسائل بین الملل درباره چهارمین نشانه مثبت 
در خصوص مذاکرات احیــای برجام گفت: عضویت ایران در 
سازمان شانگهای پس از یک دوره انتظار طولانی نشانه مثبت 
دیگری اســت که می تواند به روند حل و فصل مســائل در 

مذاکرات احیای برجام کمک کند.
ذبیحی تصریح کرد: دلیل غیر رســمی اما احتمالا اصلی عدم 
قبول عضویت ایران در این ســازمان تا پیــش از این، تداوم 
بحــران میان ایران و جامعه جهانی بود و اکنون این عضویت 
می تواند این معنا را داشته باشد که روسیه و چین به این جمع 
بندی رسیده اند که این بحران در مسیر فروکش کردن است 
و لذا با عضویت ایران در سازمان شانگهای موافقت کرده اند.

این اســتاد دانشگاه ادامه داد: مجموعه این نشانه های مثبت، 

شرایط امیدوار کننده ای را در خصوص مذاکرات احیای برجام 
ایجاد کرده اســت، اما نباید از نظر دور داشت که در کنار این 
نشــانه های مثبت، نشانه های ناخوشایند نیز وجود دارد و هر 
چه زمان می گذرد وزن این نشانه های منفی بیشتر می شود 
و احتمال معکوس شدن شرایط افزایش می یابد. وی تصریح 
کرد: نزدیک شــدن مواضع آمریکا و اروپا و کاهش اختلافات 
میان آنها علیه برنامه هســته ای ایران، اولین نشــانه منفی و 
نگران کننده ای است که در خصوص مذاکرات احیای برجام 
وجــود دارد و یکی از مهمترین برگ های برنده ایران را تحت 

الشعاع قرار می دهد.
این کارشــناس مســائل بین الملل ادامه داد: دومین نشــانه 
ناخوشایند، برخی اظهارات طرف های غربی است که در آن بر 
بســته شدن پنجره و فرصت مذاکره تاکید می شود. اخیرا این 
اظهارات به خصوص در نزد مقام های آمریکایی و آلمانی زیاد 
دیده می شــود، اگر چه هنوز با پرهیز از تعیین هر گونه ضرب 
الاجلی است و با لحن ملایم و مسالمت جویی بیان می شود.

ذبیحی افزود: از دست دادن زمان یک نشانه ناامید کننده سوم 
و دیگر اســت که هر چه می گذرد موجب اظهارات تحریک 
آمیز بیشــتری به خصوص از سوی طرف غربی می شود. این 
موضوع همچنین ممکن اســت سبب ایجاد چالش های پیش 
بینی نشده جدیدی در روند مذاکرات شود. این استاد دانشگاه 
ادامه داد: برخی گزارش های منتشره ولی تایید نشده مبنی بر 
اینکه نیاز هســت مذاکرات از نقطه صفر آغاز شود و یا اینکه 
شش دور مذاکره قبلی مورد توجه قرار نگیرد، چهارمین نشانه 
منفی اســت که البته ممکن است اظهاراتی رسانه ای باشد و 
شــاید کمتری محل از اعراب داشــته باشد. وی تصریح کرد: 
تــداوم زیاده خواهی غرب در خصوص مســائل منطقه ای و 
مباحث موشــکی ایران که همچنان از گوشــه و کنار شنیده 
می شود و سعی آنها برای گره زدن موضوع هسته ای و برجام 
به این موارد، پنجمین نشانه منفی و ناخوشایندی است که باید 
در حین انجام مذاکرات با تداوم یک فرآیند اقناعی در زمینه آن 

نیز چاره اندیشی کرد.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

ح کرد  یک کارشناس مسائل بین الملل مطر

نشانه های مثبت و منفی  احیای برجام

احمد شیرزاد*

نسرین وزیری
روزنامه نگار

ماجرای احمدی نژاد و دبی

 این روزها محمود احمدی نژاد حسابی سروصدا کرده است. 
رئیس جمهور پیشــین ایران به دبی سفر کرد تا از نمایشگاه 
اکســپو 2۰2۰ بازدید کند. همانطور که همیشــه هرگاه نام 
احمدی نژاد در میان باشــد، قطاری از حاشــیه ها هم آنجا 

هست.
 اینبار هم او حسابی حاشیه ساز شد. عکس گرفتن با زنان و 
دختران و خبر نادرست بازدید او از غرفه اسرائیل  و در نهایت 
ترک دبی پیش از موعد تعیین شده بنا بر درخواست امارات.

زین پس هرگاه نام نمایشــگاه اکسپو را بشنویم یاد محمود 
احمدی نژاد و حاشیه هایش می افتیم. اما هم زمان اینکه ما 

در اســتخر حاشیه ها در حال شــنا کردن هستیم، بر اساس 
پیش بینــی که یورونیوز انجام داده، امــارات که میزبان این 
نمایشگاه است رقمی حدود ۳۰ میلیارد یورو سود خواهد کرد.

در نمایشگاه اکسپو 2۰2۰ دبی بیش از ۱9۰ کشور جلوه هایی 
از فرهنــگ و نوآوری های خــود را در تالارهایی با معماری 
چشــمگیر در محوطــه ای به وســعت ۴۳8 هکتار نمایش 
می دهند. تخمین زده می شود که دولت دبی ۷ میلیارد دلار 
بــرای این رویداد خرج کرده باشــد. به همیــن راحتی آنها 
در جاده توســعه افتاده اند و با بهترین وسایل نقلیه در حال 
طی کردن آن هســتند و ما هنوز به دنبال این هســتیم که 
بــا خودمان پتو ببریم یا نه! قطر که گزارشــگران تلویزیون 
ما همیشــه تیم های آنها را مسخره می کنند و می گویند تیم 
جهانی است، سال آینده جام جهانی برگزار می کند. در همین 
ارتبــاط رئیس کمیته برگزاری جام جهانی 2۰22 اعلام کرد 
تخمین زده می شود ســود اقتصادی برگزاری این مسابقات 

برای قطر حدود 2۰ میلیارد دلار باشــد. این رقم ۱۱ درصد 
تولید ناخالص داخلی قطر را تشکیل می دهد. پیشرفت شاخ 
و دم ندارد. می شــود به راحتــی وضعیت خودمان را با قطر، 
امارات و دیگر کشــورهای آسیایی مانند ژاپن و کره مقایسه 
کنیم و ببینم که آیا در مســیر موفقیت قــرار داریم یا خیر. 
در زمینه تولید داخلی هم می شــود این قیاس را انجام داد. 
امروزه بســیاری از کشورهای صنعتی در زمینه تکنولوژی از 
محصولات ژاپنی و کره ای اســتفاده می کنند. حتی صنعت 
خودرو سازی آنها هم توانســته بازار بسیاری از کشورهای 
جهان را فتح کند. احتیاج نیســت ما چــرخ را اختراع کنیم. 
توسعه مسیر مشخصی دارد که همگان از آن عبور کرده اند. 
زدن جاده تازه، کنده تونل جدید؛ هیچ کمکی به ما و اقتصاد 

کشور نمی کند.
آنها دلارها را می شــمارند و ما ســرگرم دیدن عکس های 

احمدی نژاد هستیم. 

مصطفی داننده
روزنامه نگار
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اقتصاد

خبرخوان

لوازم خانگی قاچاق گران شد

ایسنا: رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان از افزایش قیمت لوازم خانگی 
قاچاق خبر داد و دربــاره افزایش قیمت تایر نیز 
اظهار کــرد: با عرضه کنندگان لاســتیک اتمام 
حجت کردیم. اگر به هر دلیلی محاسبات سازمان 
حمایت به عددی که افزایش داده اند نرســد، به 
اندازه تولید، فروش و تخلفشــان با آنها برخورد 
می شــود. عباس تابش در یک برنامه تلویزیونی 
درباره افزایش قیمت لوازم خانگی گفت: در لوازم 
خانگــی تولید داخل به هیچ وجه افزایش قیمت 
نداریم و کالاها با قیمت ثابت عرضه می شــود، 
اما قیمت کالاهای قاچاق افزایش یافته که مقرر 
شــده برخورد با کالاهای قاچاق تشــدید شود. 
درباره افزایش قیمت لوازم خانگی داخلی نیز به 
نتیجه نرســیدیم. وی از شهروندان خواست که 
در کنار ســازمان های مربوطه، در زمینه مقابله 
با کالای قاچاق همــکاری کنند و هنگام خرید 
کالا، گارانتی محصول را در سامانه جامع گارانتی 
کنترل کنند و از صحت آن و قاچاق نبودن کالا 

مطمئن شوند.

بنزین گران نمی شود

مهر: سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران خبر افزایش قیمت بنزین به ۱۴ هزار 
تومان را تکذیب کــرد و گفت: خبری از گرانی 
بنزین نیست و هیچ تصمیمی در این باره گرفته 

نشده است.
 فاطمه کاهی در پاســخ به این پرســش که آیا 
احتمــال حذف یارانه بنزیــن در بودجه ۱۴۰۱ و 
واقعی سازی قیمت ها وجود دارد، گفت: هرگونه 
تصمیم گیری در این زمینه بر عهده دولت بوده و 
مجلس هم تصویب آن را بر عهده دارد. شرکت 

پخش تنها مجری مصوبه های دولت است.
در روزهای گذشــته اخباری مبنــی بر احتمال 
افزایش قیمت بنزیــن به لیتری ۱۴ هزار تومان 
شنیده شــده و در فضای مجازی این طور بیان 
می کنند که قرار اســت قیمت بنزین سال آینده 
به ۱۴ هزار تومان رســیده و درآمد حاصله از آن 

صرف افزایش یارانه نقدی مردم شود.

رصد برق پرمصرف های تهرانی 
از راه دور

مهر: همزمان با بازدید جمعی از مدیران ارشــد 
صنعت برق کشور از طرح هوشمندسازی مصرف 
برق مشــترکان خانگی و تجاری پرمصرف در 
تهران، سرپرســت شــرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ از برنامه ریزی نصب کنتور هوشمند 
نسل جدید در پایتخت، خبر داد.کامبیز ناظریان 
گفت: در راســتای اجرای طرح هــای مرتبط با 
هوشمندسازی شبکه توزیع برق، با نصب بیش 
از ۱5۰ هزار کنتور هوشمند نسل جدید، مصرف 
برق مشــترکان خانگی و تجاری پرمصرف نیز 
در کلان شــهر تهــران از راه دور رصد و پایش 
خواهد شد.در همین راستا مسعود عزیزی معاون 
فروش و خدمات مشترکین این شرکت تصریح 
کرد: نصب این دســته از لــوازم اندازه گیری در 
قالب طرح ملی فراســامانه هوشمند اندازه گیری 
و مدیریت انرژی )فهام( منجر به مدیریت هرچه 
دقیق تر بار شــبکه توزیع برق کلان شهر تهران 
به ویژه در فصول پرچالش و زمان های پربار شده 
و تأثیر قابل ملاحظه ای در تسهیل فرآیند تحلیل 
بار شــبکه و تصمیم گیری های مرتبط با کنترل 
پایداری شــبکه توزیع برق شــهر تهران خواهد 

داشت.

تکذیب محدودیت ورود 
کشتی های چینی به بنادر ایران

تسنیم: دبیرکل انجمن کشــتیرانی در پاسخ به 
این پرســش آیا ورود کشتی های چینی به بنادر 
ایران ممنوع اســت، اظهار کرد: ممنوعیت ورود 
کشــتی های چینی با پرچم این کشــور به بنادر 
ایران را قویاً تکذیب می کنم، هیچگونه ممنوعیت 
و محدودیتی برای کشــتی های کشور چین به 
بنادر کشورمان وجود ندارد.  مسعود پل مه تصریح 
کرد: واقعیت این اســت که نــه تنها چین، بلکه 
هیچ کشوری به استثنای رژیم اشغالگر قدس که 
اساساً چنین کشوری را به رسمیت نمی شناسیم 
هر کشتی که بخواهد به بنادر جمهوری اسلامی 
ایران وارد شــود -چــه برای تخلیــه بار و چه 
بارگیری بار از بنادر ایران- مطابق نظامات حقوق 
بین المللی و دستورالعمل های حوزه فعالیت های 

بندری و دریایی ورودش آزاد است.

نگاه روز

راه اندازی اینترنت ملی 
تا سال ۱۴۰۴

ایجاد شبکه ملی اطلاعات از همان ابتدای معرفی دولت 
ســیزدهم جزو اصلی ترین برنامه ها عنوان شــد. ایجاد 
شبکه ملی اطلاعات از سال ۱۳8۴ در کشور مطرح شده 
اســت و طی ۱5 ســال اخیر دولت ها تلاش کردند این 
شــبکه را راه اندازی کنند، اما تــا امروز همچنان ناکام 

مانده اند.
چند روز پیش عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات وفناوری 
اطلاعات دولت رئیســی بار دیگر بــا تاکید بر جدیت 
دولت ســیزدهم بر راه اندازی این شبکه مدعی شد: بر 
اســاس برنامه ارائه شده تا سال ۱۴۰۴ و خیلی زودتر از 
آن با حداکثر استفاده از توان داخلی و بخش خصوصی، 
لایه های مختلف شــبکه ملی اطلاعــات را راه اندازی 

می کند.
شــرایط اقتصادی و تحریمی کشور نسبت به سال های 
گذشته بدتر شده است و همانطور که دیروز مدیرعامل 
ایرانسل عنوان کرد: راه اندازی این شبکه بدون چالش 
نخواهد بود چرا که افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش پول 
ملی و تحریم موانعی هستند که در پیش روی قرار دارند.

حال این پرسش پیش می آید که با توجه شرایط کنونی 
کشور دولت جدید می تواند پس از سال ها ناکامی شبکه 

ملی اطلاعات را به ثمر برساند؟
فرامرز رســتگار، دبیر و عضو هیئت مدیره ســندیکای 
صنعت مخابرات ایران در پاســخ به این پرسش اظهار 
کرد: شبکه ملی اطلاعات از لایه های مختلفی تشکیل 
می شود که تحت یک مدیریت کلان به یکدیگر متصل 

می شوند.
وی ادامــه داد: ظرفیت هر یک از ایــن لایه ها باید به 
صورت جداگانه بررســی و بر اساس آن هماهنگی ها و 

برنامه ریزی ها انجام شود.
وی ادامه داد: لایه اول زیر ساخت ارتباطی در شبکه ملی 
اطلاعات، لایه فیزیکی است که انجام عمده آن برعهده 
شرکت های بزرگ مخابراتی مانند زیرساخت، مخابرات 

ایران و اپراتورهای موبایل است.
 IT رستگار لایه دوم را مربوط به زیرساخت اطلاعاتی یا

مانند، دیتاسنترها، شبکه های ابری و... عنوان کرد.
وی افزود: لایه ســوم، خدمات پایه، پلتفرم ها، محتوا و 

شبکه های اجتماعی، اپلیکشن ها هستند.
رستگار با تاکید بر اینکه مدیریت ارتباط هر لایه با سایر 
لایه ها بســیار پر اهمیت اســت، اظهار کرد: بر اساس 
»نگاشت نهادی« که توسط شورای عالی فضای مجازی 
ابلاغ شــده 5۳ جزء در راه اندازی شبکه ملی اطلاعات 

دخیل اند که متولی هرکدام مشخص شده است.
وی ادامــه داد: از 5۳ جزء، ۳۷ مورد مشــخصاً بر عهده 
وزارت ارتباطات اســت و در برخی از اجزا هم مسئولیت 
مشــترک دارد، به عبارت دیگر وزارت ارتباطات مسئول 

بیش از ۷۰ درصد اجرا و راه اندازی این شبکه است.
رستگار معتقد اســت وزارت ارتباطات به عنوان متولی 
اصلی راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات باید به صورت 
شفاف برنامه و طرح های خود را برای بخش خصوصی 

روشن و آن را اعلام کند.
وی یادآور شــد: تا زمانی کــه وزارت ارتباطات برنامه 
مشخص خود را اعلام نکند و تقاضا در این حوزه معلوم 
نشــود، بخش خصوصی به رغم تمــام توان و ظرفیتی 
که دارد نمی تواند برنامه ریزی منســجمی داشته باشد 
و تجهیــزات، نرم افزارها و خدمات را به موقع در اختیار 

مجریان قرار دهد.
رســتگار گفت: به همین منظور کنفرانس ظرفیت برای 
شبکه ملی اطلاعات توسط بخش خصوصی برگزار شد 
که بخش اول آن شــامل معرفی زنجیره تأمین داخلی 
بود و بخش دوم آن که شــامل برنامه توســعه و بومی 
سازی شبکه ملی اطلاعات است، با مشارکت تشکل ها 
و وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات در اوایل آبان 
ماه برگزار خواهد شــد. وی خواستار آن شد که وزارت 
ارتباطات برنامه خود را بدون توجه به تحریم و مشکلات 
مالی مطرح کند تا بر اســاس آن بخش خصوصی نیز 
قدم های خود را بردارد. رستگار تصریح کرد: اگر مدیریت 
مناسب وزارت ارتباطات برای همگامی و همکاری همه 
لایه های مختلف شبکه ارتباط باشد، این طرح با توجه 
به توان بخش خصوصی زودتر از سال ۱۴۰۴ به نتیجه 

خواهد رسید.

 بودجه ۱۴۰۱ بدون کســری بسته می شود؛ 
این تازه ترین وعده رییس ســازمان برنامه و 
بودجه است. آن هم در شرایطی که اقتصاد 
کشــور از ناپایداری منابع درآمدی از جمله 
منابع حاصل از فروش نفت، اموال غیرمنقول 
و اوراق بدهــی رنــج می برد. اما مســعود 
میرکاظمی گفته است تلاش خواهیم کرد با 
همکاری مجلس، بودجه سال ۱۴۰۱ بدون 
کسری تدوین شود و نیازی به استقراض و 

خلق پول نباشد.
کســری بودجه تأمین نشــده ناشی از عدم 
تأمین منابع پیش بینی شــده برای پوشش 
مصارف اســت. ناتوانی دولــت در دریافت 
مالیات، فروش کالاهــا و خدمات، صادرات 
نفت و میعانات گازی، فروش اموال منقول و 
غیرمنقول، و فروش اوراق باعث عدم تحقق 
منابع بودجه می شــود. اما اصلی ترین عامل 
کسری بودجه ایران، مشکل در فروش نفت 
به دلیل تحریم های شــدید بین المللی است 
که درآمدهای نفتی ای که در گذشته به جیب 

دولت سرازیر می شد را متوقف کرده است.
بودجه ۱۴۰۰ چقدر کسری دارد؟ ��

بودجــه ســال ۱۴۰۱، اولیــن بودجه دولت 
ســیزدهم خواهد بود؛ اگرچه دولت سیزدهم 
مجری ســه چهارم بودجه ۱۴۰۰ نیز خواهد 
بــود؛ بودجه ای که برآوردهای کارشناســی 
نشــان می دهد کســری غیرقابل تأمین تا 
انتهای سال ۱۴۰۰ ناشی از عدم تحقق منابع 
حدود ۳۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود که 
برای رفع آن نیاز به کاهش مخارج یا استفاده 

از منابع جدید است.
این در شرایطی اســت که منابع و مصارف 
عمومی دولت در قانون بودجه ۱۴۰۰ حدود 
2 میلیون و 882 هزار میلیارد تومان در تعیین 

شده است.
مصری، نایب رییس مجلس شورای اسلامی 
در تازه تریــن اظهارنظر، به عــدد عجیبی 
درباره کســری بودجه امســال اشاره کرده 

و گفته اســت: در بودجه ۱۴۰۰، ۴55 هزار 
میلیارد تومان در آمد از منابع مالیاتی و سود 
شرکت ها را داریم و مقابل 9۱9 هزار میلیارد 

تومان هزینه های اجتناب ناپذیر داریم.
مرکز پژوهش های مجلس نیز در گزارشــی 
تازه از عملکرد منابع و مصارف بودجه، تاکید 
کــرده در صورت تداوم رونــد فعلی و عدم 
اجرای اصلاحات اساسی، پیش بینی می شود 
6۷ درصــد از منابع بودجه تا انتهای ســال 
۱۴۰۰ محقق شود. در این صورت و با فرض 
تحقق ۱۰۰ درصدی مصارف، بودجه ســال 
۱۴۰۰ حدود ۳۰۷ هزار میلیارد تومان کسری 
غیرقابــل تأمین خواهد داشــت. به عبارت 
دیگر، بــرای تأمین مخارج بودجه تا انتهای 
ســال به ۳۰۷ هزار میلیــارد تومان افزایش 
منابع یا کاهش مخارج نیاز است؛ در غیر این 
صورت تأمیــن این منابع از محل پایه پولی 
و ایجاد تورم محتمل اســت.البته براساس 
گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس، برای 
محاسبه کسری بودجه ساختاری سال ۱۴۰۰ 
لازم اســت تا رقم اوراق بدهی و استقراض 
از صندوق توســعه ملی به کسری غیرقابل 
تتمین اضافه شــود؛ به این ترتیب این عدد 

در حدود ۴۷۰ هزار میلیارد تومان می شود.
دو هشدار درباره بودجه ۱۴۰۱ ��

در چنین شــرایطی، دولــت در حال تدوین 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ اســت؛ بودجه ای که به 

گفته رییس ســازمان بدون برنامه و بودجه، 
تلاش خواهد شد بدون کسری تنظیم شود. 
اما رییس اتاق بازرگانی تهران به تازگی، به 
چند نکته درباره لایحه بودجه ســال آینده 
اشــاره کرده و هشــدارهایی به دولت داده 
است. مسعود خوانساری در جلسه اخیر هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفته است؛ 
در بخشــنامه ابلاغــی رییس جمهور برای 
بودجه ۱۴۰۱، دو فراز بسیار مهم وجود دارد 
که امیدوارم عملیاتی شود که در یکی از این 
دو فراز آمده است که سازمان برنامه و بودجه 
موظف است، لایحه بودجه سال آینده را به 
نحوی تنظیم و به دولت ارائه کنند که بودجه 
سال آینده با کســری مواجه نباشد و از این 
طریق موجب افزایش پایه پولی و تورم نشود.

به گفته وی، دو ابزار برای تحقق این هدف 
تسهیل و توســعه و استفاده از عملیات بازار 
باز برای جلوگیــری از افزایش پایه پولی و 
همچنین کاهش مداخلات دولت در اقتصاد 
و قیمت گذاری با هدف ایجاد ثبات اقتصادی 

در سطح خرد و بازارها عنوان شده است.
خوانســاری با بیان اینکه در فــراز دوم این 
بخشــنامه در مــورد عدم دخالــت دولت 
قیمت گذاری مطالبی ذکر شده است، تصریح 
کرده؛ این فراز بسیار مهم است و امیدواریم 
که به طــور کلی ســرلوحه کار دولت قرار 
بگیرد، زیرا همه می دانیم که سرکوب قیمت 

باعث کاهش عرضه، کاهش تولید می شود.
در این میان، تحلیلگــران معتقدند که یک 
راهکار مهم پیشگیری از کسری بودجه سال 
آینده، این اســت که ما به اندازه کل بودجه 
کشور در حال پرداخت یارانه پنهان و آشکار 
هستیم، بنابراین اگر تنها 25 درصد از همین 
یارانه های پنهان را اصلاح کنیم، این کسری 

بودجه برطرف می شود.
اما علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران 
در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره 
کسری شدید بودجه سال آینده گفته است؛ 
همه به وضعیت اقتصادی کشــور اشــراف 
دارند؛ آن هم در شرایطی که وضعیت آینده 
درآمدهای کشــور و میــزان تحقق آن در 

هاله ای از ابهام قرار دارد.
وی افزوده اســت؛ این در شرایطی است که 
در مقابل هزینه ها، سفرهای استانی و بودجه 
مراکز و نهادهایی کــه به مجلس رفته و با 
آن کیفیت تصویب شــد، قــرار دارد. عضو 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران تصریح 
کرده؛ نوشــتن بودجــه روی کاغذ و بدون 
کسری می تواند یک نقطه ایده آل باشد، اما 
تنها حالتی کــه می تواند این قضیه را نقض 
کند، بحث علم بودجه نویسی نیست، بحث 
نهاده ها، مولفه ها و متغیرهای بودجه است که 
باید قابل تحقق و قابل دسترس باشد؛ در غیر 
این صورت بودجه را مثل سال های گذشته با 
کسری خیلی زیادی مواجه می کند. شریعتی 
متذکر شــده است؛ تنها حالتی که من برای 
بودجه متصور هستم که این اتفاق نیفتد، این 
است که تیم آقای میرکاظمی و دولت جدید 
اطلاعاتی در خصوص بحث های برجامی و 
رفع تحریم های ظالمانــه و برقراری مجدد 
فروش نفت و یا آزاد شدن منابع در خارج از 
کشور دارند که مردم عادی شاید نمی دانند. 
وی تاکید کرده است؛ گر چنین امری وجود 
داشته باشــد، به طور قطع تغییر محسوسی 
را در بودجه شــاهد خواهیم بود. در غیر این 
صورت حذف هزینه ها یا تحقق درآمدهای 
فعلی در شرایط کنونی اقتصادی به طور قطع 

در هاله ای از ابهام است.
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مافیای واردات  مانع اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد

محمــد رضا پورابراهیمی گفت: 6۰۰ هــزار میلیارد تومان پول 
کشور تبدیل به رانت و فساد شده و مافیای واردات اجازه اصلاح 

رویه تخصیص ارز ۴2۰۰ تومانی را نمی دهد.
محمد رضا پورابراهیمی در دیدار با کارکنان بیمه سلامت استان 
کرمان با بیان اینکه بــه جز بودجه های جاری منابعی در بحث 
کرونا اختصاص داده شده که سهم بیمه سلامت و برش استانی 
آن هم باید مشخص شود اظهار داشت: گزارشی از این منابع در 

اختیار ما نیست.
وی با اشــاره به اینکه در یک مرحله یک میلیارد دلار صندوق 
توســعه ملی، منابعی در اختیار ستاد ملی کرونای کشور قرار داد 
که به موضوع درمان و خدمات حوزه درمانی کشــور اختصاص 
پیــدا کند افزود: باید دید چه میزان از این منابع، جدای از بودجه 

جاری به استان کرمان اختصاص داده شده است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه کرونا هزینه های 
زیادی به بیمه سلامت وارد کرد گفت: اگر این هزینه ها از محل 
بودجه جاری بیمه ســلامت جبران شود قطعاً با کسری بودجه 
مواجه شده و تعهدات بیمارستانی و ... باقی می ماند.وی با عنوان 
اینکه بیمه ســلامت روزانه 2.5 میلیارد در استان کرمان هزینه 
می کند و باید دید برای حوزه پیشگیری چه اقداماتی انجام شده 
است ادامه داد: در کشــور تنها جایی که رفتار اقتصادی نداریم 
حوزه سلامت اســت و اقتصاد سلامت را باید در بیمه سلامت 
پایه ریزی کنیم. پورابراهیمی با اشاره به اینکه باید خدمات بیمه 
ســلامت به مردم اطلاع رسانی شــود افزود: در خیلی از نقاط 
محروم مردم از خدمات بیمه ســلامت بی اطلاع هستند و این 
به واســطه فقر فرهنگی مردم است که باید به آنها کمک شود. 
وی در ارتبــاط با حذف ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی برای دارو بیان 
کــرد: موضوع ما حذف ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی نیســت بلکه 
نحوه تخصیص آن است. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس 

عنوان کرد: در طول چهار سال گذشته در کشور به طور متوسط 
ســالی ۱5 میلیارد دلار ارز ۴ هــزار و 2۰۰ تومانی برای کالای 
اساسی مردم داده شده تا مردم کالاهای اساسی را با قیمت سال 
96 دریافت کنند اما نتیجه آن چیســت؟ وی با بیان اینکه ما ارز 
۴ هزار و 2۰۰ تومانی دادیــم اما مردم کالای خود را با ارز آزاد 
یــا نزدیک به آزاد دریافت کردند تصریح کرد: ادامه این رویه به 
صلاح کشور نیست.پورابراهیمی با اشاره به اینکه امروز حداقل 
2۰ هزار تومان تفاوت قیمت ارز دولتی و آزاد اســت گفت: اگر 
5۰ درصد آن را در طول سنوات گذشته در نظر بگیریم نزدیک 
6۰۰ هزار میلیارد تومان پول کشور تبدیل به رانت و فساد شده 
و به دست مردم ما هم نرسیده است. رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلس با بیان اینکه ســالانه ۱5 میلیارد دلار ارز ۴ هزار و 2۰۰ 
تومانی به واردات داده شــده افزود: متاسفانه پس از آن بر این 
زنجیره تا رسیدن کالاها به دست مصرف کننده نظارتی از سوی 
دولت نبوده و باعث شده به فساد تبدیل شود؛ چرا باید این کار را 
تکرار کنیم؟ وی با اشاره به اینکه گرانی کالاهای اساسی مانند 
برنج، گوشت، مرغ و ... اظهر من الشمس است گفت: ما به این 
کالاهــا ارز ترجیحی می دهیم اما مصرف کننده آن را به قیمت 
بازار آزاد می خرد؛ این پول کجا می رود؟ پورابراهیمی بیان کرد: 
مافیای واردات و کسانی که از این جریان سوءاستفاده می کنند و 
میلیاردها تومان از منابع ملت را به جیب می زنند، روسای جمهور 
و دولت ها را می ترساندند و جلوی اصلاح این رویه را می گیرند 

که این کار را نکنید و خطرناک است.
نرخ تورم کالاهای اساسی ۳ برابر کالاهای غیراساسی است ��

وی با اشاره به نرخ تورم کالاهای اساسی و غیراساسی در کشور 
عنوان کرد: نرخ تورم کالاهای اساسی در کشور با تخصیص ارز 
۴ هزار و 2۰۰ تومانی حدود سه برابر کالاهای غیراساسی بوده و 
این فاجعه است؛ چرا می خواهیم به این رویه ادامه دهیم؟ نماینده 
مردم کرمان و راور در مجلس با بیان اینکه مسئله تخصیص ارز 

۴ هــزار و 2۰۰ تومانی به دارو فرق می کند گفت: واردات دارو و 
زنجیره رسیدن دارو به ست مصرف کننده در مقایسه با کالاهای 
اساســی دیگر تا اندازه زیادی قابل رصد است و دارو در فاز اول 
به هیچ عنوان در اولویت حذف ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی نیست. 
وی با اشــاره به اینکه ما در مقام اجرا نیســتیم و دولت قبل به 
تذکرات ما توجهی نکرد افزود: پیشنهاد ما این است که اختلاف 
ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی محاسبه شده و مانند سوخت، سهمیه 
خرید کالاهای اساســی در کارت سرپرستان خانوار ذخیره شود. 
پورابراهیمــی با بیان اینکه برخی کالاها بــا ارز ۴ هزار و 2۰۰ 
تومانی وارد شده و به کشورهای دیگر قاچاق می شود گفت: به 
دلیل قاچاق و تغییر در مصرف، سرانه کالاهای ما ۱.5 تا 2 برابر 
شده که مفهوم ندارد. وی با بیان اینکه جمعیت کشور ما و سرانه 
مصرف نان مشــخص اســت، یکدفعه که مردم ما دو برابر نان 
نمی خورند گفت: چرا هر چه گندم وارد می کنیم باز هم می گویند 
کم اســت؛ برای اینکه ما گندم ما تبدیل به نان شــده و برای 
مصرف دام استفاده می کنند. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با تاکید بر اینکه نمی گوییم ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی حذف شود 
بلکه می گوییــم روش پرداخت آن تغییر کند افزود: بزرگ ترین 

کمک دولت به اقتصاد این است که هیچ دخالتی نداشته باشد.

افزایش قیمت کالاها چقدر است؟

 آنچه اخیراً مرکز آمار ایران از وضعیت شــاخص تورم در مهر 
ماه اعلام کرد نشــان داد که بر خلاف چنــد ماه اخیر، تورم 
افزایشی نبوده و در هر سه شاخه با اندکی کاهش مواجه شده 
است؛ به طوری که تورم سالانه به ۴5.۴، نقطه به نقطه ۳9.2 

و تورم ماهانه به ۳.۷ درصد کاهش یافته است.
اما بررسی جزییات تورم دربین اقلام خوراکی و خدمات نشان 
می دهد که کالاهای خوراکی نسبت به پارسال به طور متوسط 
6۱.۳ درصد افزایش هزینه داشــته است که در بین آنها گروه 
سبزیجات با 9۰.۷ درصد بالاترین میزان افزایش قیمت را به 

خود اختصاص داده اســت.در سایر اقلام نیز می توان به کالا 
و خدماتی اشــاره کرد که بین ۱.۱ درصد که کمترین میزان 
افزایش قیمــت بوده و به گروه ارتباطــات اختصاص دارد تا 
اقلامی که تعداد زیادی از آنهــا تورم بالای 5۰ درصد دارند.

گروه گوشت قرمز و سفید 52.۱، ماهی ها و صدف داران 69.6، 
شــیر و پنیر و تخم مرغ ۷۱.9، روغن و چربی ها ۷2.6، میوه 
و خشــکبار ۷۰.۱، شــکر و مربا و عسل و شکلات وشیرینی 
62.5، چای و قهوه و نوشابه 58.۱ درصد افزایش قیمت دارد.

اما در بین اقلام غیر خوراکی بالاترین افزایش هزینه نســبت 
به پارسال مربوط به هتل و رســتوران 6۷.۳ درصد، تفریح و 
فرهنگ ۳6.۱، بهداشت و درمان ۳۷.5، مبلمان ولوازم خانگی 

با ۴۴ درصد بوده است. گروه حمل و نقل نیز که خودرو در آن 
نقش موثری دارد با ۱9.5 درصد افزایش هزینه نسبت به سال 
گذشته ثبت شــده و تورم سالانه آن به 5۰.۱ درصد می رسد. 
اما در تورم سالانه که در مهر ماه روند افزایشی آن متوقف شد 
بالاترین حد به گروه روغن وچربی ها با 9۴.9 درصد اختصاص 
دارد و در سایر اقلام می توان به تورم 65.5 درصدی ماهی ها 
و صدف داران، ۷۰.9 درصد شیر و پنیر و تخم مرغ اشاره کرد. 
در تــورم ماهانه نیز تمامی گروه ها افزایش دارند و پایین ترین 
میزان به ارتباطات با ۱.۱ و بالاترین حد به گروه شــیر، پنیر و 
تخــم مرغ با ۷.۳ و آموزش با ۱۳.5 درصد اختصاص داشــته 

است.
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خبرخوان

مادران می توانند به دورکاری 
ادامه بدهند؟

ایســنا: معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهوری با 
اشــاره به مصوبه سال 89 کمیســیون امور اجتماعی و 
دولت الکترونیک در خصوص دورکاری، اظهار کرد: آن 
مصوبه عام اســت و شامل همه کســانی که تمایل به 
دورکاری دارند، می شــود و اختصاص به زنان یا مادران 
نــدارد حتی افرادی که فرزند ندارند هم می توانند از این 
بخشنامه اســتفاده کنند؛ البته فقط یک اشاره دارد که 
اگر متقاضی زیاد بود، اولویت بــا معلولان، زنان باردار 
یا مادرانی اســت که فرزند زیر شش ســال دارند ولی 
هیچ منعی برای اســتفاده از این قانون برای کســانی 
که فرزند دبســتانی یا دبیرستانی دارند هم وجود ندارد. 
انســیه خزعلی با اشاره به سخنان پیشین خود مبنی بر 
دورکاری زنان شــاغل دارای فرزنــد مقطع ابتدایی اما 
اختصاص این امر از ســوی سازمان اداری و استخدامی 
به مادران دارای فرزند زیر 6 ســال، تصریح کرد: اینکه 
ما دورکاری زنان شاغل دارای فرزندان دبستانی و مهد 
کودکی را مطــرح کردیم به دلیل مراجعه بســیار زیاد 
بانوان و نگرانی آنها به دلیل بســته بودن مهدکودک ها 
و دبستان ها و آســیب هایی بود که بر اثر تنها گذاشتن 

فرزندان متوجه خانواده می شد.

هشدار؛ مسمومیت های دارویی 
کشنده هستند

ایرنا: عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی گفت: مســمومیت های دارویی براثر مصرف 
دزهای بالا علاوه بر آســیب ها، می توانند کشــنده هم 
باشند، به عبارتی برخی مســمومیت ها می توانند سبب 
ایســت قلبی شده و جان فرد را بگیرند.دکتر عبدالکریم 
پژومند تاکید کرد: این موضوع در کودکان و بزرگسالان 
تفاوتی ندارد و هر کســی مبتلا مسمومیت های دارویی 
شود، می تواند دچار عوارض بسیار جدی شود.استاد گروه 
سم شناســی بالینی و مســمومیت ها در دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی بیان داشت: هر چند برخی داروها 
مانند آرام بخش ها مســمومیت های خفیف تری ایجاد 

می کنند، اما باید به شدت از این موضوع دوری کرد.

بازگشایی همه مدارس کشور 
از نیمه دوم آبان

ایرنــا: معاون وزیــر آموزش و پــرورش گفت: تمامی 
مدارس کشــور از نیمــه دوم تا آخر آبــان ماه جاری 
بــا رعایت پروتکل های بهداشــتی و شــرایط مد نظر 
بازگشــایی می شوند.سیدجواد حسینی افزود: با توجه به 
واکسیناسیون بیش از 95 درصد فرهنگیان و پیامدها و 
آسیب های جدی ناشــی از تعطیلی مدارس، برنامه ها و 
رویکرد مد نظر، بازگشایی مدارس است. وی ادامه داد: 
براساس پژوهش های صورت گرفته در جهان، بازگشایی 

یا تعطیلی مدارس، نقشی در شیوع کرونا نداشته است.

رئیس سازمان غذا و دارو: 
افزایش قیمت دارو اتفاق جدیدی 

نیست!

محمدرضا شانه ساز رئیس ســازمان غذا و دارو درباره 
افزایــش قیمت برخی داروها و مســکن ها، اظهار کرد: 
افرایش قیمت داروها از ســال گذشته انجام شده و این 
افزایــش قیمت بر روی داروها اجتناب ناپذیر اســت و 
متاسفانه این افرایش قیمت از سال گذشته و با توجه به 
اینکه امکان تحت پوشــش قراردادن همه داروها با ارز 
۴2۰۰ تومانی فراهم نبود به وجود آمد. وی با بیان اینکه 
افزایــش قیمت و گرانی داروها اتفاق جدیدی نیســت 
گفــت: به طور مثال برخی از اقلام که نیازمند نســخه 
نبودند یا داروهای حیاتی به شمار نمی آمدند را سازمان 
غــذا و دارو به ناچار تبدیل بــه ارز نیمایی کرد. رئیس 
سازمان غذا و دارو بیان کرد: البته تنها ۳۰ تا ۳5 درصد 
از داروهایی که با ارز ۴2۰۰ تومانی محاســبه می شوند 
به صورت ارز کامل هســتند و الباقی اقلام از طریق ارز 

نیمایی انجام می شوند.

حضور در کلاس های دانشگاه فقط با 
کارت واکسیناسیون

مهر: معاون آموزشــی وزارت علوم دربــاره ممنوعیت 
ورود کارکنان، اســاتید و دانشــجویان واکسینه نشده 
به دانشــگاه ها گفت: اساتید، دانشــجویان و کارکنان 
دانشــگاه ها فقط با ارائه کارت واکسن مجاز به ورود به 
دانشــگاه خواهند بود و همه باید واکسینه شده باشند. 
علی خاکی صدیق ادامه داد: دانشــجویانی که واکسینه 
نشده باشــند نمی توانند در دانشــگاه حضور یافته و از 
کلاس درس بــه صورت حضوری اســتفاده کنند.وی 
افزود: بر اساس آخرین آماری که از دانشگاه ها به دست 
آمده بالای 6۰ درصد دانشــجویان و بالای 9۰ درصد 

اساتید واکسینه شده اند.

خبرخوان

هشدار؛
 آب در تهران جبره بندی می شود

ایســنا: مهرماه ۱۴۰۰ اعلام شــد کــه ۴58 میلیون 
مترمکعب آب در سدهای تهران ذخیره شده، در حالی 
که در زمان مشــابه ســال پیش، این مقدار برابر ۷5۳ 
میلیون مترمکعب بوده است. این موضوع نشان دهنده 
295 میلیون مترمکعب کسری مخازن سدهای پنجگانه 
تهران در مهرماه سال جاری است و تصور کنید که در 
دوره بارش یعنی پاییز و زمستان سال ۱۴۰۰، سدهای 
تهران نتوانند این کسری را جبران کنند. در این صورت، 
به اعتقاد کارشناســان، در خوشبینانه ترین حالت، جیره 

بندی آب تهران در تابستان ۱۴۰۱ قطعی خواهد بود.
داریوش مختاری با بیان اینکه شــاید تهران در سال 
۱۴۰۱ وضعیتــی همانند بخش هایی از اصفهان ۱۴۰۰ 
را پیدا کند و شرکت آب و فاضلاب استان تهران ناچار 
شــود با تانکر به بخش هایی از شــهر آبرسانی کنند، 
اظهار کــرد: وضعیت جیره بندی و حتــی فراتر از آن 
دقیقاً بســتگی به حجم آب پشت سدها دارد. پیشنهاد 
می شــود شرکت آب و فاضلاب تهران وضعیت مشابه 
در ســال های پیش که ســدهای اطراف تهران خالی 
شدند را بررسی کنند و با توجه به بارگذاری های بعدی 
در تهران، معلوم کنند که با چه میزان بارش، کســری 
مخزن سدها برطرف خواهد شد و برای تأمین تقاضای 

سال ۱۴۰۱ کافی خواهد بود.
وی افزود: دقــت لازم برای پایدارســازی تأمین آب 
اســتان تهران با جمعیت حدود ۱۷ میلیون نفر و شهر 
تهران با جمعیت حدود 9 میلیون نفر بسیار بسیار لازم 
است. چنانچه بارش ها کافی نباشند و برای مثال فقط 
در حدی باشــد که مخازن ســدها پر شــوند، شاید تا 
مقطع تابســتان ۱۴۰۱ تأمین آب را پوشش دهند. در 
ایــن صورت نقطه کانونی بحران، در پاییز ۱۴۰۱ پدید 
خواهد آمد. دقیقاً جایی که دیگر جیره بندی پاســخگو 

نخواهد بود.
این کارشــناس ارشــد حوزه منابع آبی اظهار کرد: به 
نظر می رســد فاصله بین کم آبی های خطرناک شهر 
تهران در هر سال، بیشتر و بیشتر می شود و معنای این 
وضعیت، پاسخگو نبودن جیره بندی ها برای تأمین آب 
منازل و در نتیجه، گام گذاشــتن های آغازین در مسیر 
خالی از سکنه شدن تدریجی تهران است. این وضعیت، 
نتیجه بارگذاری چنــد برابری از توان بوم شــناختی 
یک دشــت اســت که در دهه های ۳۰ و ۴۰ هجری 
خورشیدی کاملًا شاداب بود و پس از آن بارگذاری های 
خطرناکی روی این دشت انجام شد. اکنون این دشت 
با چند میلیون انشعاب آب و استقرار چند ده هزار واحد 
صنعتی در پیرامون آن به ویژه غرب دشــت تهران، با 

ده ها بحران زمین شناختی روبرو شده است.
مختاری با بیان اینکه در چنین شــرایطی، راهکارهای 
حوزه صرفه جویی، واقع بینانه ترین راهکار بوده، این در 
شرایطی است که قانون توسعه و بهینه سازی مصرف 
آب شــهری )مصوب اســفند ۱۳95( همچنان معطل 
مانده اســت، گفت: پرهیز از بارگذاری های بیشتر نیز 
می توانــد کمک کند. ارائه یک آمار دقیق از مســکن 
تهران می تواند کمک کند که آیا کمبود مســکن یک 
واقعیت اســت یا اینکه یک بارگــذاری اضافی و غیر 
ضروری برای افزایش انشعاب های آب است. پرهیز از 
افزایش تغییر کاربری های زمین شهری پیرامون دشت 
تهران، پرهیز از توسعه شــهرک سازی های گسترده 
و غیرضــروری پیرامون تهران، جــزو واقع بینانه ترین 

راهکارهاست.
وی ادامــه داد: به جز این، مهاجرت یک امر خصوصی 
بوده و به آسانی و یا به اجبار نمی توان از بارگذاری های 
فعلی انجام شــده روی این منطقه جغرافیایی کاست. 
به ویژه آنکه گران ترین زمین های شــهری کشور در 
کلانشــهر تهران واقع شــده و به طور معمول، توان 
جذب مهاجر کلانشــهر تهران به مراتب بیش از سایر 

کلانشهرهاست.
به گفته این کارشــناس، ۷۰ درصد آب شهر تهران از 
محل ســدهای مخزنی تأمین می شود و بهره برداری 
بیشتر از آبخوان دشت تهران، به فرونشست سالیانه به 
میزان حدود ۴۰ ســانتی متر )یعنی هر ۱۰ سال برابر ۴ 
متر( آن دامن می زند و هرگونه بهره برداری و قرض از 
حوضه های آبریز مجاور نیز انجام گرفته است. به نظر 
می رســد در صورتی، مخاطرات کم آبی سال ۱۴۰۱ از 
جیره بندی فراتر نخواهد رفت که زمستان سال جاری 

با بارش های سیل آسا روبرو باشیم.

کارشناسان درباره طرحی که هم اکنون در 
در دست  کمیسیون های تخصصی مجلس 
بررسی است، سخن گفتند. طرحی که طبق 
آن، زنــدان برای بدهــکاران مهریه تنها تا 
ســقف ۱۴ سکه، قابل اجراســت و بیش از 
این میزان، مردهایی که مهریه نمی پردازند، 

حبس نمی شوند.
در این نشســت مجازی، حقوقدانان درباره 
این موضوع به گفتگو نشســتند که در ادامه 

می خوانید:
چرا باید حاکمیت در امر شخصی بین افراد  ��

دخالت کند؟
شیما قوشــه؛ وکیل و فعال حقوق زنان در 
این باره گفته اســت: فــارغ از اینکه مهریه 
را قبول داریم یا خیر، در ســالهای گذشته، 
معمولًا تنها چند هزار نفر به خاطر مهریه در 
زندان بودند، در حالی که زنان از بدو ازدواج 
کمترین حقوق را در زندگی زناشویی دارند. 
زنان پیــش از ازدواج، بعضی حقوق را مانند 
حق خروج از کشور را دارند اما با ازدواج این 
حق را از دست می دهند و سالهاست صدای 

زنان شنیده نشده است.
معمولًا با کمپین هــا و تجمعاتی که درباره 
حقوق زنان است برخورد شده و اتهامی که 
بــه زنان و فعالان حوزه زنان زده می شــود 
این است که شــما می خواهید نهاد خانواده 
را از بین ببرید. قوانین ازدواج ایراداتی دارند 
و اگــر همینطور پیش برود باز هم شــاهد 
خانواده های گسســته و طلاق ها هســتیم. 
بچه هایی که به واسطه طلاق آسیب دیده اند 
و زندگی هایی که قطعاً آســیبهای زیادی به 
افراد وارد می کند.مهریه جزو امور شــخصی 
اســت. چرا باید بپذیریــم حاکمیت در امر 
شــخصی بین افراد دخالت کند و اگر مثلًا 
زوج مهریه را نداد، او را به زندان بیندازد؟ آیا 
ایــن طرز نگاه را می توان پذیرفت که دولت 
باید تا این انــدازه در امور خانواده ها دخالت 

کند؟
حقوق مردها را چه کنیم؟ ��

در ادامــه ثمین چراغی، وکیل دادگســتری 
نیز تاکید کرد: مهریه تنها ســرمایه بسیاری 
از زنان تلقی می شــود که ســالها کار منزل 
را بدون دریافت هیــچ مزدی انجام داده اند. 
زمانی که پای مهریه بــه میان می آید این 
بحث را داریم که حقوق مردها را چه کنیم؟ 
مردانی داریم کــه به خاطر مهریه به زندان 
می روند. درباره آخرین ســقف گذاری برای 
مطالبــه مهریه یکی از نمایندگان طراح این 
طرح گفته باید کاری کنیم از طریق دادگاه ها 
نشود مهریه را پیگیری کرد. باید گفت الان 
سالهاست از طریق دادگاه نمی توان مطالبه 
مهریه را پیگیری کرد.موافقان حذف مهریه 
هر زمان تجمع داشتند، پوشش های خبری 
خوبی داده شــد ولی در همــان زمان زنان 
داشتند از پله های ادارات و اجرای ثبت اسناد 

بالا می رفتند تا اســتعلام سه گانه بگیرند و 
بتوانند مهریه خود را از شوهرشــان دریافت 
کنند. ما همچنین بحث نفقه و اجرت المثل 
را داریــم. همیشــه بیان می شــود خانواده 
مســتقل یک نهاد خصوصی است و دولت 
نباید وارد شود. زنی که به خاطر اجرت المثل 
در دادگاه شکایت می کند، با نگاه متفاوتی به 
او می گویند چرا این خانم مسائل خصوصی 

زندگی اش را به دادگاه آورده است؟
عبور  �� نگهبان  شورای  فیلتر  از  مجلس  مصوبه 

نمی کند
در عین حال شاهرخ صالحی، سردفتر اسناد 
رسمی و اســتاد دانشــگاه گفت: چرا ما ته 
صف ماجرا ایستاده ایم و از آخر به اول نگاه 
می کنیم؟ باید از اول به آخر نگاه کرد. نکاح 
درســت است یک پیوند آسمانی و انسانی و 
دینی و دارای ارزش های متعالی اســت ولی 
ورای اینها، نکاح یک عقد حقوقی است. دو 
طرف در شــرایطی وارد زندگی می شوند و 
از یک ســری حقوق خود عدول می کنند تا 
حقوقی را به دست آورند. با عقد نکاح وضع 
حقوقی مرد و زن تغییر می کند و آنها به زوج و 
زوجه تبدیل می شوند. زن به ازای اینکه خود 
را به زوجیت مرد درمی آورد، محدودیت های 
ناشــی از خانواده را می پذیرد؛ مثلًا در شرع 
نمی تواند از خانه خارج شود ولی حقوقی هم 
مانند مهریه و نفقه به دســت می آورد. شما 
می دانید مهریه یک حق مالی است که برای 
زن می تواند تبعات مثبت داشــته باشد. ماده 
۱۰85 قانــون مدنی را داریم. زن می تواند تا 
زمانی که مهریه به او تسلیم نشده از ایفای 
وظایف خود در مقابل شوهر امتناع کند که 
رأی وحــدت رویه دیوان عالی کشــور این 
ماده را به تکمین عام هم سرایت داده است.

مرد می تواند زن را از خروج از کشــور منع 
کند. زن ها هم در مقابل می توانند با اجرای 
گذاشتن مهریه مردها را ممنوع الخروج کنند. 
اگر زنها چیزی را در ازدواج از دست داده اند، 
چیزهایی هم به دست آورده اند. کمتر رایی را 
از دادگاه ها دیده ایم که قائل به اجرت المثل 
ایام زوجیت نباشــد. کمتر رایی را داریم که 

نفقه زنها پایمال شــده باشد. این ها حقوقی 
هســتند که قانونگذار و شرع برای زنان در 
نظر گرفته اســت. آنچه مطرح است نه به 
عنوان سقف گذاری برای تعیین مهریه، بلکه 
برای زندان کردن محکوم معادل ۱۱۰ سکه 
طلا اســت که در اجرای ماده ۳ فعلی قانون 
محکومیت های مالی در نظر گرفته اند. الان 
می خواهنــد ثبت این میزان ســکه را کمتر 
کنند و به ۱۴ سکه برسانند. یعنی دیگر اگر 
کسی بالاتر از ۱۴ ســکه نپرداخت، او را به 
زندان می اندازند. این که بگویند سقف برای 
مهریه بگذاریم، پیداست خلاف شرع است و 
مصوبه مجلس از فیلتر شورای نگهبان عبور 
نمی کند. آنچه قرار است حذف شود، زندان 
کردن شوهرها است. دلیلی نداریم مردی که 
معسر است برای پرداخت مهریه حبس شود.

را  �� مساله  صورت  می خواهند  قانونگذاران 
پاک کنند

در ادامــه پیمان حاج محمــود عطار، وکیل 
پایه یک دادگستری اظهار داشت: بسیاری از 
مسایلی که در مجلس مطرح می شود، قبل 
از آن در چنیــن مجالس فرهیختگان و نزد 
دانشــکده ها و حوزه ها مطرح نمی شود و به 
صورت شتابزده و غیرعرفی در مجلس مطرح 
می شود. هر دقیقه روشن بودن چراغ مجلس 
میلیون ها تومان برای بیت المال هزینه دارد. 
ما شاهد هســتیم خیلی از مصوبات مجلس 
شورای اســلامی بعد از صرف هزینه بسیار 
گزاف از بودجه عمومی و تصویب می شــود 
ولی به نتیجه نمی رســد که نمونه آن قانون 
منع تجهیزات دریافت ماهواره است. مهریه 
توافق و تراضی بین زن و مرد اســت که در 
قانون مدنی و حمایت خانواده به عنوان تابعی 
از عقد معین نکاح تعیین شــده است. سایر 
حقوق و تکالیف از جمله مهریه به تبع عقد 
نکاح ایجاد می شــود. مصوبه قبلی مجلس 
شورای اسلامی به محدود کردن ۱۱۰ سکه 
بــرای مطالبه، صریحاً با ماده ۳ قانون نحوه 
محکومیتهای مالی مغایرت دارد. مهریه یک 
دین است و هر گونه اسمی بگذاریم بالاخره 
بر ذمه مرد است و وقتی مرد در لحظه عقد 

این دیــن را می پذیرد طلبکار حق دارد او را 
محکوم به پرداخت دین کند و اگر اعســار 
بدهکار رد شد، می توان او را زندان کرد. لذا 
با این طرح، قانون گذار نمی تواند زوجه را از 

حق قانونی و شرعی خود محروم کند.
ایــن طرح باید هر چه ســریعتر در مجلس 
اســترداد و ملغی شــود و دغدغه ای را که 
مقننیــن برای زندان رفتــن مردها دارند، از 
طرق دیگر و با مشورت با فرهیختگان رفع 
کنند.در شــرع، مهریه و نفقه بر عهده مرد 
است و بعدها این موضوعات در قانون مدنی 
هم وارد شده است. در دهه ۴۰ و 5۰ شمسی 
قانونگذار متوجه شد برخی از قوانین قابلیت 
اجرا در صدر اسلام ندارند و با تصویب قانون 
حمایت از خانواده سال 5۳ گفتند طلاق باید 
از طریق محکمه باشــد. در حالی که گفتن 
عبارت »طلقــت« در صدر اســلام، باعث 
مطلقه شدن زن ها می شد. قانونگذار به خاطر 
حفظ نظم عمومی این بحث فقهی را محدود 
بــه رأی دادگاه کرد. واقعیت این اســت که 
برخی حقــوق و تکالیف زوجین از فقه آمده 
است. مشکلی که داریم برخی دیگر از قوانین 
و حقوق خانواده از حقوق غرب اقتباس شده 
است. در مصوبه مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام داریم اگر مــردی بخواهد بدون عذر 
شــرعی و توجیه قانونی، زن را طلاق بدهد 
باید تــا 5۰ درصد از اموالش را به زن بدهد. 
این بحث از حقوق اروپا اقتباس شده است. 
ایــن حق با حقوقی کــه در فقه وجود دارد، 
در تضاد قابل توجهی اســت. مشکل دیگر، 
عرف جامعه است. در فقه تأمین اثاث البیت 
و وســایل خانه و آشپزخانه با مرد است ولی 
در عرف ما در قالب جهیزیه به عهده زوجه 

یا پدر اوست.
اگــر مهریه را تنها به عنــوان مهریه جدا از 
ســایر حقــوق و تکالیف زوجین بررســی 
کنیم به جایی نمی رســیم. ۱۱۰ سکه را ۱۴ 
ســکه کنیم به جایی نمی رســیم. در مقابل 
نص نمی توانیم اجتهاد کنیــم. قانونگذاران 
می خواهند صورت مساله را پاک کنند. رک 
بگوینــد نمی خواهند مهریه به گردن مردها 
بگذاریم، هر چند شورای نگهبان این حرف 
را رد می کنــد. باید به رویه جامعی الاطراف 
در این خصوص برســیم. یا باید کلًا به قول 
شهید مطهری در کتاب حقوق زن در اسلام، 
برسیم و حقوق خانواده را در اسلام را ملاک 
قرار دهیم و عرف جامعه و جهزیه و شیربها 
را کنار بگذاریم و همچنین رویه غربی مانند 
حــق نحله را کنــار بگذاریم یــا باید جامع 
الاطراف همه مسائل از جمله حضانت، حق 
طــلاق، ازدواج مجدد مــرد و .... را در یک 
قالب قانونگذاری کنیم. ایــن که مهریه را 
در قالب یک معضل بررســی کنیم به جایی 
نمی رسیم. این معضلات را بایستی یک بار 

برای همیشه بررسی کامل و کلی کنیم.

تعیین سقف 14 سکه برای مهریه؛

کلیدخوشبختیزنانیاسندآزادیمردان؟

سوءاستفاده برخی افراد و جریانات از مطالبات فرهنگیان
پیشنهاد جدید برای رتبه بندی معلمان

ســخنگوی کمیســیون آموزش مجلس در واکنش به حاشیه هایی 
که ایــن روزها در مجلس پیرامون برخی طرح هــا و لوایح از جمله 
بحث رتبه بندی معلمان ایجاد شــده، گفت: یکی از مشــکلاتی که 
در فضای رســانه ای و تخصصی کشور به چشــم می خورد، فقدان 
رویکردهای تخصصی در ارزیابی های کارشناسی است. هر زمان که 
تحلیلگر، رسانه و یا نماینده ای با بخشی از طرح، لایحه و یا ایده ای 
مخالفت کــرده یا اجرای آن را نیازمند برخــی پیش زمینه ها بداند، 
بلافاصله از ســوی برخی ذینفعان مورد تهاجم قرار می گیرد و اعلام 
می شــود که فلانی با معلمان، بازنشستگان و...مخالف است.نماینده 
مردم همدان در مجلــس افزود: این روند در بلندمدت باعث کاهش 
دیدگاه های کارشناســی در کشور می شود و سطح تصمیم سازی ها 
را تنــزل می دهد. چنین فضایی، ایــن روزها در خصوص بحث رتبه 
بندی معلمان و برخی دیگر از طرح ها به عینه قابل مشــاهده است. 
به هر حال برخی از نمایندگان ممکن اســت مبتنی بر اطلاعاتی که 
دارنــد، له یا علیه ایده ای به اظهار نظر بپردازند، اما متاســفانه برخی 
چنان حاشیه هایی ایجاد می کنند که فرد از بیان دیدگاه هایش پشیمان 
می شود. فلاحی با اشاره به اینکه شخصاً طی سالهای اخیر، بیشترین 
تلاش ها را برای ملزم کردن دولت به ارائه لایحه رتبه بندی معلمان 
داشته، گفت: در عین حال معتقدم، فضای کلی مجلس و رسانه ها باید 
به سمت رویکردهای تخصصی و کارشناسی سوق پیدا کند و به جای 
طرح مباحث هیجانی، موضوعات به صورت کارشناسی مورد بحث و 

تبادل نظر قرار بگیرد.
ایرانی نگران باشند؟ ��

سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس خاطرنشان کرد: معتقدم اساس 
فلسفه رتبه بندی، نه مسائل مالی و موضوع افزایش پرداخت ها، بلکه 

حرکت به سمت ارتقای کیفیت مباحث آموزشی و ارتقایشان حرفه ای 
معلمان اســت. اما متاســفانه نگاه صرفاً مالی به موضوع باعث شده 
تا ارتقای ســطح تخصصی و حرفه ای معلمان در حاشیه قرار بگیرد. 
برخی از نیروهای پژوهشگر در بدنه آموزش و پرورش پیشنهاد داده اند 
که بحث پرداخت ها از موضوع رتبه بندی جدا و در قالب لایحه نظام 
پرداخت ها مورد بررسی قرار بگیرد تا شان و شخصیت معلمان بیش 

از این بازیچه حواشی قرار نگیرد.
مطالباتی که همواره در حاشیه قرار می گیرند ��

فلاحی در پاسخ به این پرسش که چرا چنین مشکلاتی برای لایحه 
رتبه بندی ایجاد شــد؟ گفت: معتقدم لایحه رتبه بندی در بطن این 
حاشیه ســازی ها، ذبح شده است و مانند همیشه مطالبات این قشر 
مظلوم در بطن برخی رویکردهای هیجانی و سیاسی در حاشیه قرار 
گرفته اســت. برخی افراد و جریانات از مطالبات معلمان سوءاستفاده 
کــرده و تلاش می کنند از آب گل آلود معیشــت معلمان برای خود 
محبوبیت افزونتر کسب کنند. این در حالی است که فرهنگیان کشور 
نیازمند برخوردهای تخصصی با مطالبات خود هستند تا نظام پرداخت 
و بحث رتبه بندی آنان، مبتنی بر چشــم اندازهای بلندمدت تعریف 

شود.

او افزود: اینکه کارشناســان تاکید می کنند باید منابع پایداری برای 
اجــرای رتبه بندی تدارک دید، در واقع در راســتای منافع بلندمدت 
فرهنگیان اســت. نباید به گونه ای طرح هــای اقتصادی را اجرا کرد 
که باعث تکانه های تورمی شــود و چند برابر افزایش پرداختی ها در 
قالب مالیات تورمی از معلمان پس گرفته شود. باید اجازه داده شود تا 
موافقان و مخالفان اســتدلال های خود را مطرح و در نهایت بهترین 
تصمیم به نفع فرهنگیان اخذ شود.نماینده همدان در مجلس با اشاره 
به اینکه چنانچه از روی احساسات لایحه رتبه بندی تأیید یا رد شود، 
مشکلی از هزار توی پیچیده مشکلات فرهنگیان حل نمی کند، گفت: 
ضمن اینکه نباید فراموش کرد، مجلس به موضوع تأمین معیشــت 
معلمان تنها در بحث رتبه بندی توجه نکرده است. بارها تاکید کرده ام 
کــه صندوق ذخیره فرهنگیان که هزاران میلیــارد تومان آن در اثر 
سوداگری ها و سوءمدیریت ها به غارت رفت، از ظرفیت های فراوانی 
برای پاسخگویی به مطالبات معیشتی معلمان برخوردار است که باید 
به این ظرفیت ها توجه شود.فلاحی در پاسخ به این پرسش خبرنگار 
اقتصادآنلاین که آیا تصور نمی کنید بخشــی از مشکلات مرتبط با 
معلمان ناشی از عدم معرفی وزیر مناسب در این بخش حساس است؟ 
گفت: دقیقاً درست است، البته امیدوارم با حضور یک وزیر متخصص، 
سرو سامانی به مطالبات معلمان و بهبود وضعیت صندوق های ذخیره 
فرهنگیان داده شود تا این قشر شریف نه تنها در زمان فعالیت بلکه 
هنگام بازنشســتگی نیز بتوانند از مواهب صندوق ذخیره فرهنگیان 
اســتفاده کنند.او در پایان خاطر نشان کرد: در حال حاضر بسیاری از 
استان ها نه تنها با مشکل کمبود معلم و مشکلات ساختاری مواجهند، 
بلکه با معضل فقدان مدیران کارآمد در مدارس نیز دست به گریبان 
هســتند. این روند باید با حضور چهره ای موجه، باسابقه و کارآمد در 
رأس هــرم اجرایی وزارت آموزش و پرورش متوقف شــده و برنامه 
ریزی های لازم برای بهبود شاخص های کیفی، حرفه ای و معیشتی 

معلمان با قدرت و سرعت دنبال شود.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار
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حوادث

خبرخوان

 شیرین از فرار مسعود به آلمان گفت
قتل مرد تهرانی در برابر چشمان 

دوست دختر 

قاچاقچی مواد مخدر که در درگیری بر ســر جای 
پــارک مرتکب قتل مرد میانســال شــد، غیابی 

محاکمه می شود.
قاچاقچی مواد مخدر که به خاطر دعوا بر سر جای 
پارک خودرو مرد میانســالی را کشــته و از کشور 
خارج شده اســت بزودی در دادگاه کیفری استان 

تهران غیابی محاکمه خواهد شد.
حــدود چهار ســال قبل مرد 65 ســاله ای مقابل 
خانه اش از سوی فردی ناشناس با ضربه های کارد 
به قتل رســید. وقتی مأموران پلیس برای بررسی 
ماجرا به تحقیق از خانواده مقتول پرداختند پسرش 
گفت: پــدرم با من تماس گرفــت و در حالی که 
بســختی صحبت می کرد گفت مرد جوانی او را با 
چاقو زده اســت. با عجله خــودم را به مقابل خانه 
رساندم و دیدم پدرم خونین روی زمین افتاده است 
او به یک خودروی پرشیا اشاره کرد و گفت راننده 

خودرو او را زده است.
همان موقع راننده با زنی که کنارش نشســته بود 
از کوچه فرار کرد می خواستم جلویش را بگیرم اما 
راننده قصد داشــت من را هم زیر بگیرد که خودم 
را نجات دادم. بعد پدرم را به بیمارستان رساندم اما 

جان باخت.
به دنبال اظهارات پسر جوان مأموران پلیس صاحب 
خودرو را شناسایی و بازداشت کردند. اما پسر جوان 
گفــت: خودرو روز حادثه در اختیار برادرم بود او به 
من گفــت می خواهد با زن مورد علاقه اش بیرون 
برود و ماشین مرا قرض گرفت. اما دیگر ازاو خبری 
ندارم. در ادامه تحقیقات پدر متهم گفت: پســرم 
معتاد و خلافکار اســت به همین خاطر از ۴ سال 
قبــل او را از خانه بیرون کــردم و هیچ خبری از 

او ندارم.
محاکمه غیابی قاتل فراری ��

با به دســت آمــدن این اطلاعات تــلاش برای 
دســتگیری متهم ادامه داشت تا اینکه مأموران در 
ردیابی تلفن همراهش، زن جوانی به نام شیرین را 
که روز حادثه همراهش بود شناســایی و بازداشت 
کردند اما وی گفت: ۴ ســال قبل با این پسر آشنا 

شدم و باهم زندگی می کردیم.
خــرج زندگی مان را از فروش مــواد مخدر تأمین 
می کنیم البته خودمان هم مصرف کننده بودیم. آن 
روز برای انجام کاری بیرون رفته بودیم. در خیابان 
جــای پارک نبود. به همیــن خاطر در کوچه های 
اطراف دنبال جای پارک گشــتیم تا اینکه مقابل 

یک خانه پارک کردیم.
قبل از پیاده شــدن از ماشــین، مرد سالمندی از 
خانه اش بیــرون آمد و گفت نباید مقابل پارکینگ 
خانه او توقف کنیم اما سر همین موضوع آنها باهم 
درگیر شدند و با چاقو ضربه ای به مرد میانسال زد 

و فرار کردیم.
زن جوان در حالی که از مخفیگاه مسعود متهم ابراز 
بی اطلاعــی می کرد گفت: فقط می دانم او بتازگی 
با جابه جایی یــک محموله بزرگ مواد مخدر پول 
زیادی به دست آورده بود و قصد داشت با این پول 
از کشــور خارج شود می خواست به ترکیه و بعد از 
آن هم به آلمان برود. با اظهارات شیرین، مأموران 
برای دستگیری متهم از پلیس اینترپل درخواست 
کمک کردند اما ردی از متهم به دســت نیامد. با 
این حــال خانواده مقتول برای متهم درخواســت 
قصاص کردند و کیفرخواســت صادر و پرونده به 
دادگاه کیفری یک اســتان تهران فرستاده شد تا 

متهم فراری به صورت غیابی محاکمه شود.

خبرخوان

قتل مرد تهرانی با ضربات بلوک 
سیمانی در خانه متروکه!

قتل مرد ناشناس با ضربات بلوک سیمانی در یک 
خانه متروکه در منطقه شادآباد رقم خورد.

قتل مرد تهرانــی در خانه متروکه رقم خورد. مرد 
ناشناس در منطقه شادآباد به قتل رسید. تحقیقات 
پلیسی نشان از آن داشت که مرد جوان با ضربات 
بلوک ســیمانی به قتل رسیده است. بازپرس ویژه 
قتل دستور تحقیقات برای دستگیری 2 مرد که در 

این قتل نقش داشتند را صادر کرد.
عصر شــنبه اول آبان ماه ســال جاری ماموران 
پلیس تهران در جریان پیدا شــدن جسد یک مرد 
در خانه ای متروکه در منطقه شــادآباد قرار گرفتند 

و تیمی از ماموران برای تحقیق وارد عمل شدند.
ماموران با حضور در صحنــه جرم که زمین های 
کشکاورزی شــادآباد است با جسد یک مرد جوان 
روبرو شدند و همین کافی بود تا ماجرای قتل مرد 

جوان به بازپرس ویژه قتل مخابره شود.
بدین ترتیب بازپرس ساسان غلامی همراه تیمی 
از کارآگاهــان اداره ۱۰ پلیس آگاهی تهران برای 
تحقیقات ویژه و بررسی صحنه جرم در صحنه جرم 

حضور پیدا کردند.
کارآگاهــان در تحقیقات پلیســی پــی بردند که 
مرد جوان با ضربات بلوک ســیمانی به سرش به 
قتل رسیده اســت و در ادامه کارآگاهان به سراغ 
پیرمردی رفتند که ماجرای قتل را به پلیس گزارش 

کرده بود.
پیرمرد در تحقیقات پلیسی گفت: 2 مرد به سمت 
مــن آمدند و یکــی کاز آن ها ادعا کــرد یکی از 
دوستانشــان فوت کرده و می خواهد مرگ او را به 
پلیس گزارش دهند که گوشی موبایل را گرفتند و 
در حالیکه قصد داشــتند شماره پلیس را بگیرند به 

سرعت پا به فرار گذاشتند.
وی افــزود: وقتی آنها فرار کردند به ســمت خانه 
متروکه رفتم که با جسد مرد جوان که غرق خون 
روی زمین افتاده بود روبرو شدم.کارآگاهان در ادامه 
به بررسی جسد پرداختند و هیچ مدرکی از وی به 
دست نیامد و بازپرس پرونده دستور داد تا جسد مرد 
ناشناس برای بررسی های بیشتر به پزشکی قانونی 
منتقل شود.بنا بر این گزارش، تحقیقات پلیسی به 
دستور بازپرس غلامی از شــعبه ۳ دادسرای امور 
جنایی تهران، برای شناسایی عاملان این جنایت و 
شناسایی جسد مرد جوان در اختیار کارآگاهان اداره 

۱۰ پلیس آگاهی تهران قرار گرفته است.

مرد جــوان در خانه مجــردی اش بعد از 
خوردن مشــروبات الکلی در عالم مستی 
شریک کاری اش را در وسط آشپزخانه به 

قتل رساند.
قتل شــریک کاری در عالم مستی رقم 
خورد. مرد جوان بعد از خوردن مشروبات 
الکلی دست به قتل زد. در این پرونده قتل 
2 شــریک کاری در خانه مجردی بعد از 
خوردن مشروبات الکلی صحنه مرگباری 
را رقم زدند و یکی از آنها با ضربات چاقو 
به قتل رسید. این قتل در منطقه شهرک 

غرب تهران رقم خورد.
ساعت ۳ بامداد یکشنبه 2 آبان ماه سال 
جاری اهالی ساختمانی در منطقه شهرک 
غرب، بلوار فرحزادی با فریادهای کمک 
کمک یکی از همســایه ها سراســیمه از 
خانه هایشان بیرون آمدند و برای کمک به 
مرد همسایه به جلوی در خانه وی رفتند.

اهالی ســاختمان وقتی وارد خانه شدند با 
صحنه خونینی روبرو شدند، مرد جوان در 
حالیکه لباس خانگی به تن داشــت غرق 
خون در وسط آشپزخانه افتاده بود و مرد 
همســایه در حالیکه اشک می ریخت از 
همسایه برای نجات جان دوستش کمک 

می خواست.
همین کافی بود تا همسایه های در تماس 

با پلیــس ۱۱۰ و اورژانــس برای نجات 
جان مرد جوان در خواست کمک کردند 
و خیلی زود تیمــی از ماموران کلانتری 
۱۳۴ شهرک قدس و امدادگران اورژانس 
در صحنه جرم حاضر شــدند و بررسی ها 
نشان از آن داشت که مرد جوا که هدف 
۳ ضربه چاقو قرار گرفته به کام مرگ فرو 

رفته است.
بدین ترتیب تیمی از کارآگاهان اداره ۱۰ 
پلیس آگاهی تهران همراه بازپرس ویژه 
قتل برای تحقیق پــای در صحنه جرم 
گذاشتند و بررســی ها نشان از آن داشت 
که مرد ۴۰ ســاله با ضربات چاقو به قتل 

رسیده است.
قتل در عالم مستی ��

ماموران ابتدا به ســراغ اهالی ساختمان 
رفتند و مشــخص شــد که ساعت یک 
بامداد صدای موسیقی و موزیک از خانه 
همســایه به گوش می رســیده و صدای 
بلند آن باعث اعتراض همسایه ها شده و 
تعدادی از همســایه ها با مراجعه به خانه 
مجردی مرد جوان از وی می خواهند که 

صدای موسیقی را کم کند.
یک ســاعت بعد از اعتراض همسایه ها 
صــدای درگیری 2 مرد جــوان از داخل 
خانه به گوش می رســد و بعد از سکوت 

درگیــری فریادهای کمــک کمک مرد 
همســایه اهالی ساختمان را به جلوی در 
خانه می کشاند و همسایه ها با جسد این 

مرد روبرو می شوند.
کارآگاهــان در ادامه به ســراغ دوســت 
قربانی جنایت که در صحنه جرم اشــک 
می ریخت رفتند و در حالیکه دست و پای 
این مرد خونی بود و نشان از آن داشت که 
او دست به قتل زده است هدف بازجویی 

قرار گرفت.
مرد جوان در تحقیقات پلیسی گفت: من 
و مقتول با هم شــریک هستیم و در کار 
تولید پوشــاک فعالیت داریم، ساعت ۱۰ 
شب شــروع به خوردن مشروبات الکلی 
کردم که ســاعت ۱۱ شــب مهدی به 
خانه ام آمد و او نیز با من شروع به خوردن 
مشروبات الکلی کرد و دیگر هیچ چیز به 

یاد ندارم و نمی دانم چه اتفاقی افتاد.
وی افزود: مشــروب زیــادی خوردیم و 
دیگر هیچ چیز به یاد نــدارم و نمی دانم 
چه اتفاقی افتاده و شریک به قتل رسیده 
اســت.بنا بر این گزارش، بازپرس حبیب 
الله صادقی دستور بازداشت مرد جوان را 
صادر و برای تحقیق در اختیار کارآگاهان 
اداره ۱۰ پلیس آگاهی تهران قرار گرفت 
و جســد مرد جوان نیز برای بررسی های 

بیشتر به پزشکی قانونی منتقل شد.

قاتل باور ندارد مهدی مرده است!

عکسقاتلمستبالایسرجنازهدوستشدرشهرکغرب!

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی مســکن مهر شــهریار شماره یک 
به شــماره ثبت 2136 و شناســه ملی 10862042459 به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 27/06/1400 و مجوز 
شماره 104602/111/002 مورخه 10/07/1400 اداره تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی شهرستان شهریار تصمیمات ذیل اتخاذ شد : -مدت 
زمان فعالیــت تعاونی از تاریــخ 30/12/99 لغایت 29/12/1400 
تمدید و به تصویب مجمع رســید و ماده 5 اساسنامه به شرح فوق 
اصلاح گردید. حجت اله قلی تبار سرپرســت اداره ثبت شــرکتها و 
موسسات غیرتجاری شهرستانهای استان تهران سازمان ثبت اسناد 

و املاک کشور.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک استان تهران مرجع ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری شهریار )1209730( 

 آگهی تغییرات شــرکت فن آوران دارویی رشد پارسیان با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت 337008 و شناسه ملی 10103729705 به 
استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 22/06/1400 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : نوع شرکت از با مسولیت محدود به سهامی 
خاص تغییر یافت و اساسنامه جدیدی مشتمل بر 64 ماده و 11 تبصره 
تصویب و جایگزین اساســنامه قبلی گردید . موضوع شرکت بشرح 

ذیل تغییر یافت : سنتز و تولید مواد اولیه دارویی ، شیمیایی ، غذایی و 
زیست فناوری مجاز ، فرمولاسیون و تولید محصولات نهایی دارویی 
، داروهای دامی ، محصولات زیســت فناوری ، اشکال نوین دارویی و 
محصولات آرایشی و بهداشتی ، محصولات غذایی ، مشاوره ، طراحی 
و اجرای خطوط تولید مواد اولیه دارویی ، شــیمیایی مجاز ، زیســت 
فناوری و محصولات نهایی آنها و انجام آزمایشات آنالیز دارویی ، ارائه 
خدمات و عملیات آزمایشگاهی مربوط به کنترل کیفیت محصولات و 
مواد شیمیایی ، دارویی ، غذایی ، زیست فناوری و آرایشی و بهداشتی 
، صادرات و واردات کالاهای مجاز پس از اخذ مجوزهای لازم ، شرکت 
در مناقصات دولتی و خصوصی ، داخلی و خارجی ، تاسیس شرکت و 
سرمایه گذاری در شرکتها و سایر مشارکتها با فعالیتهای مجاز ، خرید 
و فروش سهام و سهم الشرکه ی شرکتها در داخل و خارج از کشور 
و جلب مشارکتهای داخلی و خارجی نشانی مرکز اصلی شرکت استان 
تهران - منطقه 19 ، شهرستان شــمیرانات ، بخش مرکزی ، شهر 
تجریش، محله فرمانیه ، بلوار شهید ســید علی اندرزگو ، بن بست 
زمانی ، پلاک 6 ، طبقه دوم کدپستی 1937734814 میباشد . مدت 
شرکت از تاریخ ثبت به مدت نامحدود می باشد. سرمایه شرکت مبلغ 
50000000000 ریال منقســم به 5000000 سهم ده هزار ریالی 

بانام عادی است که تماماً پرداخت گردیده است.

 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری تهران )1209731( 

 تاسیس شــرکت با مســئولیت محدود ایرانیان تجهیز گران نو آرا 
درتاریخ 1400/07/26 به شــماره ثبت 585166 به شناســه ملی 
14010437969 ثبت و امضــا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:تولید، توزیع، پخش و بســته بندی ،صادرات و واردات کلیه کالاهای 
مجاز بازرگانی و کلیه مصنوعــات چوبی ، مبلمان اداری و غیر اداری، 
تلفــن همراه و کلیه فعالیت های مرتبط، اخــذ و اعطای نمایندگی به 
کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی در داخل و خارج از کشور، اخذ وام و 
تسهیلات از کلیه بانکها و موسسات مالی و اعتباری داخلی و خارجی، 
مشــارکت و ســرمایه گذاری و انعقاد قرارداد با اشخاص حقیقی و 
حقوقی، شرکت در مناقصات و مزایدات دولتی و غیر دولتی و هر گونه 
فعالیت مجاز مرتبط با موضوع که به نحوی برای شرکت سودآور باشد. 
درصورت لــزوم پس از اخذ مجوزهــای لازم از مراجع ذیربط مدت 
فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : اســتان تهران 
، شهرســتان تهران ، بخش مرکزی ، شــهر تهران، محله چهارراه 
سرهنگ سخایی ، خیابان شــهید سرهنگ سخایی ، خیابان حافظ ، 

پلاک 191 ، پاســاژ مبلمان اداری ایرانیان ، طبقه منفی 1 ، واحد 27 
کدپستی 1135613437 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از 
مبلغ 10,000,000,000 ریال نقدی میزان ســهم الشرکه هر یک از 
شرکا آقای علی محمد سلیمی به شماره ملی 0061952842 دارنده 
9800000000 ریال سهم الشرکه خانم راحله مومن به شماره ملی 
0071015353 دارنده 100000000 ریال سهم الشرکه خانم مهلا 
سلیمی به شــماره ملی 0150530366 دارنده 100000000 ریال 
سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای علی محمد سلیمی به شماره ملی 
0061952842 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و 
به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود خانم راحله مومن به شماره ملی 
0071015353 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود 
و به ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا 
: کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، 
بروات ، قراردادها، عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضاء مدیرعامل منفردا همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اختیارات مدیر عامل : طبق اساســنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به 

منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1209732( 

نجات جان 5 افغان در ایران با ماتم خانواده ذبیح چشم آبی!

نجات جان 5 افغان در ایران با ماتم خانواده ذبیح چشم آبی!
پسر جوان وقتی براثر مسمومیت به کما رفته بود، با رضایت 

خانواده اش اعضای بدنش به بیماران نیازمند اهداشد.
اهدای عضو پسرجوان خبرساز شد. پسرجوان که اهدای عضو 
کرد افغان بود. با این اهــدای عضو ۴ بیمار نیازمند فرصت 
دوبــاره ای برای ادامه زندگی پیدا کردند. این اهدای عضو در 
بیمارستان سینا اتفاق افتاد. اهدای عضو پسرافغان نام او را به 

عنوان یک قهرمان در خاطره ها ثبت کرد.
ذبیح ۱8 ساله با حال واحوالی عجیب و غریب وارد خانه شد. 
پدر و مادرش با دیدن وضعیت او وحشــت زده به ســراغش 
رفتند. ذبیح هوش و حواس درســتی نداشت و وقتی جویای 
حالش شدند گفت یکی از دوستانم سیگار به دستم داد. سیگار 

را که کشیدم از خود بی خود شدم.
این آغاز ماجرایی بود که باعث شــد ذبیح ۱۰ روز بعد راهی 

بیمارستان شود.
حمید پدر ذبیح می گوید: در آن ده روز رفتار ذبیح کاملًا تغییر 
کرده بود. مدام با ما سر ناســازگاری داشت و با برادرهایش 
دعــوا می کرد. حتی با من و مادرش هم چندبار درگیر شــد. 
نگرانش شــده بودیم اما هیچ کاری از دستمان برنمی آمد. 

شــش ماه پیش بودکه از افغانســتان به ایران آمدیم در این 
فکر بودم با کمک ذبیح کار کنیم، پول دربیاوریم وبه آرامش 
برســیم اما حالا همه آن چیزی که در ذهنم از زندگی خوب 

ساخته بودم به هم ریخت.
وقتی ذبیح راهی بیمارستان شد ��

ده روز از وضعیتی که ذبیح دچارش شــده بود می گذشت تا 
اینکه راهی بیمارستان شد. پدر ذبیح می گوید:یک روز درخانه 
بودیم که پسرم در مقابل چشمان خودم بی هوش شد و روی 
زمین افتاد. بلافاصله او را به بیمارستان بهارلو منتقل کردیم. 
پزشکان معتقد بودند که او به دلیل مسمومیت شدید به کما 
رفته است.حمید می گوید: دیگر راهی نداشتیم جز اینکه دست 
به دعا برداریم. دعا کردیم تا خدا دوباره ذبیح را به ما برگرداند 
اما شــش روز پس از این اتفاق پزشــکان گفتند که او دچار 

مرگ مغزی شده است و دیگر به زندگی بازنمی گردد.
اهدای عضو ذبیح ��

تلاش پزشــکان برای زنده نگه داشتن ذبیح بی نتیجه بود. 
دیگر امیدی به بازگشــت او به زندگی وجود نداشت و تنها 
یک راه حل پیش پای خانواده او گذاشتند که آن هم اهدای 

عضو بود.

پدر ذبیح می گوید: وقتی از ماجرای اهدای عضو به ما گفتند 
با همسرم مشــورت کردم. از آنجایی که دیگر امیدی وجود 
نداشت پســرمان به زندگی بازگردد تصمیم گرفتیم اعضای 

بدنش را به بیماران نیازمند اهدا کنیم.
او ادامه می دهد: این تصمیم برای ما خیلی سخت بود، دوسال 
پیش هم یک پسر دیگرم را از دست دادم. او عاشق دختری 
شده بود و پدر دختر رضایت نداد. درک این ماجرا برای پسرم 
سخت بود و سرانجام خودش را حلق آویز کرد. حالا هم این 
پسرمان را از دســت داده بودیم. با این حال این بار مطمئن 
بودیم که با اهدای اعضــای بدنش و نجات جان چند بیمار 

روحش در آرامش قرار خواهد گرفت.
 نجات ۴ بیمار نیازمند با اهدای عضو ذبیح ��

دکتر ساناز دهقانی رئیس واحد فراهم آوری اعضای پیوندی 
بیمارســتان ســینا درباره این پرونده می گویــد: پس از اخذ 
رضایت از اولیای دم، بیمار مرگ مغزی از بیمارســتان بهارلو 

به بیمارستان سینا منتقل شد.
وی ادامه داد: پس از انتقــال بیمار به اتاق عمل و با تلاش 
پزشکان متخصص کلیه ها، کبد و قلب بیمار مرگ مغزی به 

۴ بیمار افغان دیگر اهدا شد.

علی بلژیکی در تور پلیس افتاد 
 وحشت شیرازی ها 

از مرد تا دندان مسلح
فرمانــده انتظامی اســتان گفت: در بازرســی از خودرو 
قاچاقچیان معروف به علی بلژیکی 9 قبضه سلاح کمری 

و ۱6 خشاب مربوطه کشف شد.
سردار رهام بخش حبیبی در تشــریح جزئیات این خبر 
افزود: در اجرای طرح مبارزه با سلاح و مهمات غیرمجاز 
در فــارس، مامــوران پلیس امنیت عمومی اســتان با 

همکاری پلیس شهرستان کازرون فارس با اقدامات فنی 
و تخصصی مطلع شــدند اعضای یک باند معروف به » 
علی بلژیکی » با یک سواری پژو پارس تعدادی اسلحه 
قاچاق را از اســتان های غربی بارگیری و قصد ورود آن 
به شــیراز دارند که موضوع را به صورت ویژه در دستور 

کار خود قرار دادند.
او تصریح کرد: ماموران انتظامــی پس از هماهنگی با 
مقام قضائی به محور کوه چنار-کازرون اعزام و با برپایی 
تور ایست و بازرسی ســواری پژو را شناسایی و دستور 
ایســت دادند که راننده و سرنشین بدون توجه اقدام به 

فرار کردند.

فرمانده انتظامی اســتان فارس تصریح کرد: پس از طی 
مسافتی تعقیب و گریز ماموران انتظامی با اقدامات فنی و 
تخصصی موفق شدند سواری پژو را توقیف و در بازرسی 
از آن 9 قبضه سلاح کمری و ۱6 خشاب مربوطه که به 
طرز ماهرانه ای در قسمت های مختلف خودرو جاسازی 
شــده بود کشف کنند.سردار حبیبی با بیان اینکه در این 
خصوص راننده و سرنشــین پس از سیر مراحل قانونی 
روانه زندان شــدند، از شــهروندان خواست در صورت 
مشــاهده هرگونه موارد مشکوک و یا اصلاع از فعالیت 
افرادی که آرامــش مردم را برهــم می زنند بلافاصله 

موضوع را به سامانه ۱۱۰ اطلاع دهند.
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6
سلامت

دریچه

با این خوراکی ها بی حالی را فتیله 
پیچ کنید!

شکلات میزان سروتونین و اندروفین خون را زیاد می کند 
و این دو هورمون باعث شــادمانی می شــود. سعی کنید 
گاهی شکلات بخورید، تا این احساس در شما تقویت شود. 
زنان به خوردن شکلات علاقه مند هستند، زیرا تحقیقات 
نشــان داده که شکلات باعث می شود حالات و روحیات 

افراد تغییر کند.
برای اینکه بی حالی و کسالت های بی دلیلتان را رفع کنید 
فورا به ســراغ یخچال بروید و شروع به خوردن میوه کنید 
مخصوصا میوه های قرمز، همچنین شــکلات نیز نشاط 

آور می باشد.
بی حالم و مدام خمیازه می کشــم، هر چقدر هم بخوابم 
تاثیری ندارد! برای رفع کسالت و بی حالی و اینکه خستگی 
دست از ســرمان بردارد باید چند توصیه طب سنتی را در 
رابطه با خوردن، خوابیدن و حتی استحمام کردن را انجام 

دهیم.
بدانیــم که چه بخوریم و چه زمانــی بخوابیم یا حتی کی 
استحمام کنیم تا خســتگی و کسالت همیشکی بدن رفع 

شود.
تمام راه های موثر برای درمان و رفع کســالت و بی حالی 

را برایتان خواهیم گفت.
 برای رفع کسالت و بی حالی چی بخوریم؟ ��

خوردنی ها و آشــامیدنی هایی که طبع ســرد دارند مانند 
ماســت، خیار و عدس باعث کسالت و خواب آلودگی می 
شود درحالی که به و ســیب، از میوه های شادی بخشی 
هســتند که توصیه می شــود به صورت میوه تازه، مربا، 

خورش و آب میوه از آن ها استفاده شود.
زرده تخم مرغ عســلی، گوشــت گوسفندی و نخود نیز با 
داشتن طبع گرم باعث افزایش جریان خون لطیف در بدن 
و به دنبال آن احساس نشاط و شادابی می شوند ولی تمام 
آنچه در لیســت غذاها و خوردنی های نشاط آور خواهیم 

گفت این نیست و ادامه دارد.
رفع  �� موجب  و  داده  افزایش  را  انرژی  که  خوردنی های 

کسالت و بی حالی می شود
برای اینکه به خواب آلودگی و کسالت نیمروز دچار نشوید، 
اولین اقدام صرف صبحانه ای با کیفیت بالاســت، مقدار 
انــرژی دریافتی در صبحانه برای خانــم ها ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
کالری و در آقایان حدود 5۰۰ کالری است. برای صبحانه 

این منوها پیشنهاد می شود:
۱ - غذاهایی که از غلات )گندم، جو و..( تهیه شــده و با 

شیر مصرف می شوند که البته شیر باید کم چرب باشد.
2 - کلوچه خانگی، املت، نان و پنیر کم چرب

۳ - نان سبوس دار، کره بادام زمینی و موز
۴ - یک لیوان آبمیوه یا یک عدد میوه تازه هم پیشــنهاد 

خوبی است.
شــما برای ادامه فعالیت در طــول روز به کربوهیدرات ها 
احتیاج دارید؛ چون سوخت اصلی مغز و عضلات به حساب 
می آید. اما تحقیقات نشــان می دهد افزودن پروتئین به 
کربوهیــدرات، تمرکز را افزایش می دهد و از نظر ذهنی و 

جسمی احساس بهتری پیدا می کنید.
حالا ممکن اســت فکر کنید چون صبحانه کافی مصرف 
شــده پس می توان از خیر ناهار گذشت یا به یک ظرف 
ســالاد اکتفا کرد و معمولًا دلیل آن نداشتن وقت کافی یا 
کاهش وزن ذکر می شــود. این بزرگترین اشتباه ممکن 
اســت، چون سالاد حاوی پروتئین نیســت و افت انرژی 
و کســالت در بعد از ظهر به ســراغتان مــی آید. اگر هم 
مایلید برای ناهار ســالاد میل کنیــد، حتماً در آن از تخم 
مرغ، حبوبات یا مرغ خرد شده استفاده کنید. برای ناهار از 
غذاهای پرچرب بپرهیزید؛ چون مدت زیادی در دســتگاه 
گوارش می مانند تا هضم شــوند و احساس پُری به شما 
دست می دهد. این غذاها اگرچه پرکالری هستند اما باز هم 
حس می کنید انرژی کافی ندارید چون آنقدر حس پُری و 
سنگینی آنها زیاد است که شما را کسل و بی حال می کند.

برای رفع کسالت و بی حالی میوه های قرمز رنگ بخورید ��
میــوه هایی بارنگ قرمز در بین میوه ها از خواص ویژه ای 
برخوردارند که از جمله سلامت قلب و افزایش توانایی مغز 
برخی از این خاصیت های بی نظیر است. یکی از این میوه 
های قرمز رنگ آلو است که می توان آن را معدنی از خواص 
و ویژگی دانســت که به برخی از آنها در این بخش اشاره 
می شود.آلو دارای طبع خنک و مقدار زیادی قند و هیدرات 
کربن دارد و خواص زیادی دارد؛ سرشــار از ویتامین های 
A, B, C و آهــن و کاروتن اســت. همچنین، مقوی برای 
ورزشکاران و دارای فسفر، کلسیم، پتاسیم و پروتئین است.

برای رفع کسالت و بی حالی شکلات بخورید ��
شکلات میزان سروتونین و اندروفین خون را زیاد می کند و 
این دو هورمون باعث شادمانی می شود. سعی کنید گاهی 
شکلات بخورید، تا این احساس در شما تقویت شود. زنان به 
خوردن شکلات علاقه مند هستند، زیرا تحقیقات نشان داده 
که شکلات باعث می شود حالات و روحیات افراد تغییر کند.

رفع کسالت و بی حالی با خواب کافی و با کیفیت: ��
در طب ســنتی کیفیت خواب وبیداری افراد متناســب با 
ســن، موقعیت، مزاج و جنس افراد تعریف می شود؛ برای 
مثال جوانی که می خواهد روز بانشاطی را سپری کند باید 

حداقل شش ساعت خواب شبانه مفید داشته باشد.
دقت داشــته باشــید که با کیفیت ترین خواب مربوط به 
ساعات 9 شب الی ۱ نیمه شب است، به طوری که جالب 
است بدانید هر یک ساعت خواب در این ساعات معادل دو 

ساعت خواب بعد از نیمه شب است.

نگاه روز

آموزش مراقبت و تقویت 
از ناخن کودکان

غذاهایی را که حاوی مقدار زیادی پروتئین و ویتامین B۷ هستند 
)بیوتین نیز نامیده می شــود( بخورید. گوشت، ماهی، شیر، گردو، 
بادام و تخم مرغ سرشــار از پروتئین و ویتامین B۷ هســتند. این 

غذاها به سالم و محکم نگه داشتن ناخن ها کمک می کنند.
زمانی که کودک شــما کوچک است باید شــما ناخن های او را 
بگیرید و تمیز کنید و همیشــه آن ها را بررسی کنید که مشکلی 
نداشته باشند. اما زمانی که بزرگتر شد و توانایی گرفتن ناخن های 
خود را داشــت به او اجازه بدهید. نحوهٔ  آموزش مراقبت از ناخن 
ها را آورده ایم علاوه بر این شــما این راهکارها را می توانید قبل 
از اینکه نوزاد و یا کودک شما کوچک است خودتان انجام بدهید. 
بــه فرزندان خود بیاموزید که چگونــه از ناخن های خود مراقبت 
کنند؟ ناخن ها ضربه می خورند، بنابراین مهم است که به کودک 
خود یاد بدهید که چگونه از آنها مراقبت کند. آموزش نکات زیر از 
طرف متخصصان پوست می تواند به کودک در ایجاد عادت های 
ســالم مراقبت از ناخن کمک کنــد. بیایید نگاهی به این آموزش 

ها بیندازیم:
۱. ناخن ها را مرتب نگه دارید. ناخن های کوتاه تمیزتر می مانند 

و کمتر می شکنند.
متخصصان پوســت توصیه می کنند که والدین تا حدود 9 یا ۱۰ 
سالگی ناخن های کودک خود را کوتاه کنند. در این سن، کودکان 
در صورت احساس راحتی می توانند ناخن های خود را کوتاه کنند.

چگونه می توان ناخن دست و پا را کوتاه کرد؟ ��
هنگامی که کودک شما آماده است که ناخن های خود را اصلاح 

کند، باید موارد زیر را به فرزند خود بیاموزید:
• ناخن ها را بعد از حمام یا دوش گرفتن کوتاه کنید. ناخن ها پس 

از آن نرم تر هستند، بنابراین کوتاه کردن آن ها راحت تر است.
• برای اصلاح ناخن ها از ناخن گیر یا قیچی ناخن استفاده کنید.

• ناخن های دست را تقریباً مستقیم برش بزنید. برای محکم نگه 
داشــتن ناخن ها کمی از گوشه های آن را دور بزنید. یعنی خیلی 

کم آن ها را هلال کنید.
• ناخن های پا را به طور مســتقیم برش دهید. این امر باعث می 

شود که ناخن رشد کند.
• لبه های ناهموار را با سوهان ناخن صاف کنید. همیشه سوهان 
در همان جهت ناخن بکشید. پرش )کشیدن( به سمت جلو و عقب 

می تواند باعث ضعیف شدن ناخن ها شود.
• کوتیکول ها را تنها بگذارید. کوتیکول ها از ریشه ناخن محافظت 
می کنند، بنابراین بهتر است کوتیکول ها را بریده و عقب نیندازید.

2. دست ها را به خوبی خشک کنید. آموزش خشک کردن دست 
به کودکان مهم اســت. اگر ناخن ها بــرای مدتی خیس بمانند، 

ممکن است عفونت ناخن ایجاد شود.
۳. لوســیون را روی ناخن ها بمالید. ناخن ها برای ایجاد انعطاف 
پذیری به مرطوب کننده نیاز دارند. بهترین زمان استفاده از لوسیون 
بلافاصله بعد از شستن دست ها و بعد از استحمام یا دوش گرفتن 
اســت. این امر به ویژه هنگام خشک شدن هوا بسیار مهم است. 

ناخن های خشک به راحتی شکسته می شوند.
۴- اســتفاده از پاک کننده لاک ناخن را به دو بار در ماه محدود 
کنید. پاک کننده لاک، ناخن را بسیار خشک می کند. سعی کنید 
یک پاک کننده بدون استون پیدا کنید، که مخصوصاً برای ناخن 

ها سخت است.
 B۷ 5- غذاهایــی را که حاوی مقدار زیــادی پروتئین و ویتامین
هستند )بیوتین نیز نامیده می شود( بخورید. گوشت، ماهی، شیر، 
گردو، بادام و تخم مرغ سرشــار از پروتئین و ویتامین B۷ هستند. 
این غذاها به سالم و محکم نگه داشتن ناخن ها کمک می کنند.

6. بلافاصله و به روش صحیح از ریشهٔ ناخن مراقبت کنید. جویدن 
یا از بین بردن پوســت آویزان می تواند باعث ایجاد عفونت شود. 

برای مراقبت از ریشهٔ ناخن، متخصصان پوست توصیه می کنند
• دستان خود را به خوبی با آب و صابون بشویید.

• با اســتفاده از ناخن گیر یا قیچی ناخن، قسمت آویزان پوست 
را قطع کنید.

۷. با مراقبت خوب از ناخن، از مشــکلات ناخن پا جلوگیری کنید. 
رعایت این نکات متخصصان پوســت، می تواند به سلامت ناخن 

های پا کمک کند:
• هنگام خرید کفش، جایی برای تکان دادن انگشــتان بگذارید. 
کفش های کودک شما باید فضای زیادی برای انگشتان پا داشته 
باشد. تنگ بودن کفش و فشار روی انگشتان می توانند منجر به 

دردناک شدن ناخن های پا شوند.
• جــوراب ها را روزانه عوض کنید. جــوراب های تمیز به حفظ 
سلامت پا کمک می کنند. جوراب های کثیف می توانند منجر به 

عفونت ناخن پا شوند.
• بــه جای اینکه پابرهنه در مکان های عمومی بروید، از دمپایی 
اســتفاده کنید. راه رفتن با پای برهنه در مکان های عمومی می 
تواند منجر به عفونت ناخن پا، بیماری پای ورزشکار یا زگیل کف 
پا شود. با پوشیدن دمپایی یا صندل دوش در مکان های عمومی 
مانند سواحل، استخرها، رختکن، اردوگاه ها و حمام های هتل )از 

جمله دوش و وان( از پاها محافظت کنید.

وقتی که از شور و شوق جوانی دیگر خبری 
نیســت و ترجیح می دهید با دوستان تان 
بیــرون نروید و روی کاناپه دراز بکشــید 
یعنی بی حوصله شدید و از لحاظ روحی رو 
به کهن سالی می روید. این موضوع قطعا 

روی فیزیک شما نیز اثر خواهد داشت.
برخــی از افراد پیش از ســن پیری، دچار 
پیری فیزیکی می شوند. اگر شما هم این 
9 نشانه را دارید یعنی این موضوع شامل 
شما نیز می شــود و باید در سبک زندگی 

خود تجدید نظر کنید.
۱. ریزش مو )نه تنها موهای سر(

پیری یکی از دلایل ریزش و کم پشــت 
شــدن موها اســت. گاهی اوقــات موها 
کیفیت اولیه خود را از دســت می دهند و 
شــکننده نیز می شــوند. اگر شما پیش از 
سن 6۰ سالگی دچار ریزش مو و سفیدی 
ناگهانی شــدید باید در سبک زندگی خود 
بازنگری کنید و به اندازه کافی موادغذایی 

مفید مصرف کنید.
2. ضعف عضلانی شدید

اگر توانایی بلند کردن یک کسیه به وزن 
۱۳ کیلوگــرم را ندارید شــما دچار ضعف 
عضلانی هســتید. این نشانه ای است که 
عضلات شــما زودتر از موعد بازنشسته 
خواهند شــد. ورزش کنید و برای زندگی 

خود برنامه روتین ورزشی بریزید.

۳. کبودی بیشتر
کبــودی در بدن به علــت پارگی و عدم 
اســتقامت کافی رگ هــای خونی پیش 
می آید. اگر بدن شــما بــدون دلیل و به 
طور متعدد کبود می شود یعنی عدم وجود 
آنزیم هــا و موادغذایی مفید در بدن. بهتر 
است به این موضوع اهمیت دهید؛ زیرا این 
موضوع در طولانی مــدت، اثر خود را در 

افتادگی پوست نمایان می کند.
۴. چین و چروک

اگر بیشتر از هم ســن های خودتان چین 
و چروک دارید این مورد دربارهٔ شــما هم 
صدق می کند. برخی افــراد به علت نوع 

و حالت اجزای صورت کمتر از سن شــان 
نشان داده می شوند، ولی اگر همان افراد به 
دلایل گوناگون دچار پیری زودرس شوند، 
در صورت شان چین و چروک هایی بیشتر 

از سن شان خواهند داشت.
وقتی که از شور و شوق جوانی دیگر خبری 
نیســت و ترجیح می دهید با دوستان تان 
بیــرون نروید و روی کاناپه دراز بکشــید 
یعنی بی حوصله شدید و از لحاظ روحی رو 
به کهن سالی می روید. این موضوع قطعا 

روی فیزیک شما نیز اثر خواهد داشت.
6. چاقی نامتوازن

وقتی می خواهید شــلوار خود را بپوشید، 

متوجه می شوید که کمر شلوار برای شما 
تنگ شده است، ولی قسمت های پا گشاد 
اســت. این موضوع یعنی چاقی نامتوازن، 
یعنی شــما هر چه کربوهیدرات و چربی 
اضافه در بدن داشته باشید در ناحیهٔ شکم 
انباشته می شــود. ورزش و برنامه غذایی 
مناســب از بهترین راه حل های این مورد 

هستند.
۷. خواب خرگوشی

خواب خرگوشــی اصطلاحی است که در 
مورد خواب های سبک گفته می شود. یعنی 
زمان هایی کــه نمی توانید عمیق بخوابید 
و در طول خواب شــب بــه دفعات بیدار 

می شوید.
8. ریتم زندگی تان کندتر می شود

ریتــم غذا خوردن، راه رفتن و درکل ریتم 
تمام زندگی تان کند می شود. این موضوع 
دلایــل متعددی دارد که اولین آن، ضعف 
بدنــی و عدم توانایــی در انجام کارها به 

سرعت قبل است.
9. پریودهای زودتر از موعد

اگر تاریخ های پریود خود را داشــته باشید 
و دقت کنیــد، می بینید که زودتر از موعد 
پریود می شوید و دوره بیشتر از پیش طول 
می کشد، ولی کیفیت عملکرد تصفیه خون 
به صــورت قبل نخواهد بــود و خودتان 

متوجه این موضوع خواهید شد.

اگر این 9 نشانه را دارید، یعنی زودتر پیر می شوید

خداحافظیباشوروشوقجوانی

به نظر شما راز پوست شفاف ویکتوریا بکهام 
چیست؟ او برای مراقبت از پوست خود چه 
کارهایــی را انجام می دهــد؟ راز ویکتوریا 
بکهام برای داشتن پوست بی نقص و بدون 
چروک را فــاش کردیم.ویکتوریا بکهام در 
طــی مصاحبه ای با The Edit از راهی که 
برای داشتن چهره ای بدون نقص طی کرده 
است می گوید و پرده از راز جوانیش بر می 

دارد.
یکی از رازهای داشــتن پوســتی صاف و 
سالم ویکتوریا بکهام مصرف ماهی سالمون 
است. ماهی سالمون دارای امگا فراوان بوده 
و اســید های چــرب آن در تولید کلاژن و 

تقویت ساختار پوست نقش فراوانی دارد.
دیگر اسرار جوانی پوست ویکتوریا بکهام

تــک راز ویکتوریا بکهــام، مصرف ماهی 
سالمون بود که در کنار آن، مواردی که در 
ادامه خواهید خوانــد عوامل موثر در حفظ 

جوانی پوست اوست.
ماساژ صورت ��

یکی دیگر از راز های زیبایی ویکتوریا بکهام، 
ماســاژ صورت است و آن را می داند. ماساژ 
صورت موجب جوانسازی پوست و جلوگیری 

از ایجاد چین و چروک و آکنه های پوستی 
می شــود و از تنش ها و استرس های که 

عامل خرابی پوست هستند، می کاهد.
استفاده از روغن های طبیعی ��

پوســت شــفاف و براق ویکتوریا بکهام به 
دلیل استفاده از محصولات بهداشتی طبیعی 
صورت اســت. او پس از هربار اســتحمام، 
با روغن های طبیعــی مانند روغن زیتون 

پوست خود را مرطوب می کند.
مرطوب نگاه داشتن پوست ��

خشکی پوست باعث بروز مشکلات زیادی 
می شود. ویکتوریا بکهام از مرطوب کننده 
ها و آبرســان ها برای مرطوب نگه داشتن 

پوست استفاده می کند.
ماسک دور چشم ��

پوســت دور چشــم، یکی از حساس ترین 
بخش های پوســت بدن اســت. ویکتوریا 
بکهام برای جلوگیری از ایجاد چین وچروک 
در اطراف چشــم و جوانتر و شــاداب تر به 
نظر رسیدن از ماســک دور چشم استفاده 

می کند.
خوردن ویتامین و مواد مغذی ��

یکی از دلایل جوان ماندن پوست ویکتوریا، 
خوردن غذا های مغــذی و تامین ویتامین 
های بدن است. امگا ۳، ویتامین آ، ویتامین 
های گروه ب، ویتامین دی، سی و ای برای 

حفظ شادابی پوست مفید هستند.
دیگر مراقبت های پوستی ویکتوریا بکهام ��

 - استفاده مداوم از ضد آفتاب
- نوشیدن آب زیاد

- استفاده از پاک کننده های ملایم
- تونر، مرطوب کننده

- خوردن میوه ها، سبزیجات و صیفی جات 
تازه و آبدار

- ورزش
منبع: برترین ها ��

راز زیبایی و 
جوانی پوست 

همسر 
دیوید بکهام

ویکتوریا بکهام، همســر دیوید 
بکهام فوتبالیســت مشــهور و 
مدل، خواننده، بازیگر و صاحب 
برند لباس ویکتوریا بکهام است 
که به ظاهر خود اهمیت زیادی 
مــی دهد و در میانســالی هم 

پوستی زیبا و شفاف دارد.

دوران کرونا مواظب چشم تان باشید!
بر اســاس آخرین آمار تخمین زده شــده از سوی سازمان 
جهانی بهداشت تقریبا یک میلیون نفر از موارد نابینایی و کم 

بینایی در جهان، قابل پیشگیری یا قابل اجتناب بوده است.
فوق تخصص قرنیه با بیان اینکه ترس از کرونا باعث تاخیر 
در مراجعه به پزشک برای شناسایی مشکلات چشمی شده 
اســت، نسبت به تشدید این مشکلات و از دست رفتن زمان 

مناسب برای درمان مؤثر این بیماری ها هشدار داد.
محمود جباروند، فوق تخصص قرنیه و رئیس انجمن چشم 
پزشکی ایران درباره »ضرورت مراجعه بیماران چشمی برای 
پیگیری درمان در دوران کرونا« با بیان اینکه ترس از کرونا 
باعث تاخیر در مراجعه به پزشــک برای شناسایی مشکلات 
چشــمی و پیگیری بیماری های مزمن چشمی در این دوران 
شــده است، نسبت به تشدید این مشکلات و از دست رفتن 

زمان مناسب برای درمان مؤثر این بیماری ها هشدار داد.
وی بــا تاکید بر اهمیــت مراجعه بیماران برای شناســایی 
مشــکلات چشمی و به تاخیر نینداختن مراجعات، به اهمیت 
پیشگیری از بیماری های چشمی اشاره کرد و گفت: بر اساس 
آخرین آمار تخمین زده شده از سوی سازمان جهانی بهداشت 
تقریبا یک میلیون نفر از موارد نابینایی و کم بینایی در جهان، 

قابل پیشگیری یا قابل اجتناب بوده است.

این استاد چشم پزشکی افزود: همچنین بیش از یک میلیون 
نفــر در جهان برای بینایی بهتر نیاز به عینک دارند و در دنیا 
2,5 میلیون نفر مبتلا به نزدیک بینی هستند که از این تعداد 

حدود ۳۰۰ هزار نفر زیر ۱8 سال هستند.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به 
اهمیت شناســایی بیماری نزدیک بینی در ایران، گفت: این 
بیماری بیشــتر در افراد زیر ۱8 سال اتفاق می افتد و با توجه 
به زیاد بودن جمعیت جوان در ایران و اســتفاده روز افزون از 
وسایل دیجیتال، اهمیت این مسئله بیشتر می شود. همچنین 
با توجه به اینکه افراد نزدیک بین حتما نیاز به عینک دارند، 

مسئله تامین عینک نیز مطرح می شود.
وی با اشــاره به افزایش جمعیت سالمندی در ایران و سایر 
کشــورها و اثرات آن بر بیماری های چشمی، گفت: تحلیل 
رفتگی شبکیه از بیماری های مهم چشمی در دوران سالمندی 
است که با تشخیص زودرس، مراجعات منظم افراد به چشم 
پزشــکی و پیگیری دقیق می توان مداخله مؤثر انجام داد و 

بسیاری از کم بینایی ها و نابینایی ها را کنترل کرد.
جبارونــد در رابطه با انتقال ویروس کرونا از طریق چشــم، 
گفت: احتمال انتقال ویروس از طریق چشم، از راه های دیگر 
مثل سرفه و عطسه کمتر است، اما این مسئله باعث نمی شود 

که اهمیت آن کمتر شــود؛ زیرا ویــروس می تواند از طریق 
ســرفه و عطسه در هوا منتشر شود و چشم به مسیری برای 

انتقال ویروس به بدن تبدیل شود.
ایــن فوق تخصص قرنیه با بیان اینکه هر عفونت و قرمزی 
در چشم ممکن است دلایل ارجح تری از کرونا داشته باشد، 
اما به دلیل جدی بودن این بحران نباید از آن چشــم پوشی 
کرد، گفت: با رعایت موارد بهداشــتی مثل شســتن مرتب 
دســت ها، اجتناب از تماس دست با چشم، پرهیز از تماس با 
افراد بیمار، رعایت فاصله گذاری فیزیکی و اســتفاده از شیلد 
برای ایمنی بیشتر در تماس با افراد بیمار می توان از ابتلا به 

کرونا جلوگیری کرد.
وی با اشــاره به اینکه شــیوع کرونا باعث مراجعات کمتر و 
پیگیری کمتر افراد مبتلا به بیماری های مزمن چشمی شده 
است، تصریح کرد: لازم اســت افراد مراقبت های چشمی و 
پیشگیری از این بیماری ها و نابینایی را به تعویق نیندازند و 
حتی به صورت غیر حضوری با پزشک خود در تماس باشند؛ 
چرا که اگر این بیماری ها زودتر تشخیص داده شوند با درمان 

مؤثرتری همراه است.
منبع: فارس  

زنان شاغل در معرض خطر حمله قلبی 
قرار دارند

زنانــی که نقش های اصلی را هــم در خانه و هم در محل 
کار دارند، بیشتر از زنانی که نقش مهمی فقط در یک حوزه 

دارند، در معرض حمله قلبی قرار می گیرند.
به نقــل از یاهو نیوز، نتایج تحقیق انجام شــده در امریکا 
نشان داد که »اســترس مضاعف« نسبت به عواملی مانند 
افسردگی، ســیگار کشــیدن، فعالیت بدنی اوقات فراغت، 
شاخص توده بدنی، فشار خون بالا، دیابت و کلسترول بالا 

فشار بیشــتری بر قلب زنان وارد می کند.نتایج این تحقیق 
نشــان داد که زنان یائسه با نقش های دوگانه پر مسئولیت، 
2۱ درصد بیشــتر در معرض حمله قلبی هستند. علل دیگر 
مانند یک رویداد آســیب زای زندگی ازجمله طلاق یا مرگ 
همسر و مســائل اجتماعی-اقتصادی نیز می تواند حملات 
قلبی را تا ۱2 درصد افزایش دهد.این تحقیق 8۰ هزار و 825 
شــرکت کننده را طی حدود ۱5 سال بین سال های ۱99۱ 
تا 2۰۱5 مورد بررســی قرار داد.محقق ارشــد این تحقیق، 
ایوان مایکل، دانشیار دانشکده بهداشت عمومی دورنسایف 
به مجله انجمن قلب آمریکا گفت: »همه گیری کووید-۱9 

اســترس های مداوم زنان در ایجاد تعادل بین کار با حقوق 
و عوامل استرس زای اجتماعی را برجسته کرده است.«ما از 
نتایج تحقیقات دیگر دریافتیم که فشار کاری ممکن است 
در ایجاد بیماری عروق کرونر قلب نقش داشــته باشد اما 
اکنون می توانیم تاثیر ترکیبی استرس در محل کار و خانه 
بر این پیامدهای بد ســلامتی را مشخص کنیم.وی افزود: 
امیــدوارم که این یافته ها فراخوانــی برای روش های بهتر 
کنترل اســترس در محیط کار باشد و مسئولیت دوگانه ای 
را که زنان شاغل در نتیجه کار بدون دستمزدشان به عنوان 

مراقب در خانه با آن روبرو هستند را یادآوری کند. 
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خواندنی

خبرخوان

اگر از شکست دیگران خوشحال 
می شوید، بخوانید

گاهی رفتارهای انســان به عنوان یک موجود اجتماعی 
بســیار عجیب اســت. برای نمونه تجربه لذت بردن از 
بدبختی دیگران، یک احســاس بسیار رایج در بین افراد 
است. بسیاری از ما بدون دلیل خاصی از شکست خوردن 

و ناکامی دیگران خوشحال می شویم.
خوشحال شدن از شکست و عدم موفقیت افراد دیگر که 
لزوما هیچ دشمنی در حق ما نکرده اند  ممکن است غیر 
اخلاقی و حتی انتقام جویانه به نظر برسد. احتمالا بیشتر 
ما تجربه احســاس رضایت در هنگام مشاهده شکست 
دیگران را داشــته ایم و البته معمولا در اعماق ذهن خود 
از بابت این موضوع احساس گناه می کنیم.  در اینجا باید 
خبر خوبی به شما بدهیم زیرا روان شناسان اعتقاد دارند 

نباید در این رابطه خیلی به خودتان سخت بگیرید.
این رفتار انسان که از نظر علم روان شناسی با اصطلاح  
Schadenfreude شــناخته می شــود، نتیجه چندین 
فرآیند عمیق است که مغز انسان میلیون  ها سال را صرف 

تکامل آن کرده است.
اول از همه باید بپذیریم که انسان ها حیواناتی اجتماعی 
هستند.به گزارش ســیناپرس، برخی از دانشمندان حتی 
به ما برچســب »فراتر از اجتماعی« می زنند. ما دائماً از 
افراد دیگر و روابط مان با آنها اطلاع داشته و از موقعیت 
اجتماعی خود آگاه هستیم. این آگاهی از موقعیت را می 
توان کلید احســاس خوشحالی از دیدن شکست دیگران 
دانست، زیرا ما انسان ها به طور غریزی از سلسله مراتب 
کلی، نظم  اجتماع و جایگاه خود ناراضی بوده و در ضمیر 
ناخودآگاهمان می خواهیم مورد پسند، احترام و توجه قرار 
بگیریم. این بخش بزرگی از نحوه درک ما از جایگاه خود 
در جهان اســت و بر بسیاری از رفتارها و انگیزه های ما 

تأکید می کند.
راه های زیادی برای بهبود وضعیت اجتماعی شما وجود 
دارد. شما می توانید به موفقیت های مهمی دست یابید، 
در کارتان موفق شــوید، بهترین امکانــات را در اختیار 
بگیریــد و در کل  تــلاش کنید با  بــالا بردن موقعیت 
اجتماعی ، احساس خوبی داشته باشید. طبیعتا هر یک از 
موارد بالا ســبب می شود در مغز ما لذت ناشی از پاداش 
ایجاد شود و در این میان عکس موضوع فوق نیز صادق 
است. مطالعات نشان داده اند که داشتن موقعیت اجتماعی 
پایین بسیار استرس زا بوده و برای سلامتی انسان مضر 
اســت. اما از آنجایی که همه چیز ذهنی و نسبی است، 
یکی از راه های بهبود وضعیت اجتماعی شما این است که 
شخص دیگری دچار شکست شده و وضعیت خود را پایین 
بیاورد.به گزارش سیناپرس،  بنابراین، وقتی می بینیم که 
شخصی دچار ناکامی شده و در نتیجه موقعیت اجتماعی 
خود را از دســت بدهد، می توانیــم بدون هیچ هزینه  ای 
برای خودمان، احســاس رضایت داشته باشیم.  به خاطر 
داشته باشید این احساس غیر طبیعی نبوده و در حدی که 
روی رفتار و زندگی عادی شما تاثیر نگذارد، قابل پذیرش 
اســت. در پایان ذکر این نکته ضروری است که اگر این 
احساس سبب شد شــما اقدام به دسیسه چینی و انجام 
فعالیت های جدی برای شکســت خوردن دیگران کنید، 
بهتر اســت به یک مشاور مراجعه کرده و از کمک های 

روان شناسی بهره ببرید.

راز ۳۰۰۰ ساله شفق قطبی 
برملا می شود

از ساینس آلرت، در زمان های مختلف فعالیت شفق قطبی 
در زمین متفاوت اســت. رانش قطب های مغناطیسی در 
عرض های جغرافیایی مختلف ســبب پدیده شفق قطبی 
می شود. شفق قطبی پدیده ظهور نورهای رنگین متحرک 
در آسمان شب است که از برخورد ذرات باردار خورشیدی 
در زمین به وجود می آید. فعالیت خورشیدی بر این پدیده 
تأثیر می گذارد. نیروی ناشــی از طوفان های خورشیدی، 
شفق قطبی را به ســمت عرض های جغرافیایی متوسط 

سوق می دهد.
دیرینــه مغناطیس شناســی، به پژوهش و بررســی آثار 
به جامانده در میدان های مغناطیسی زمین درون سنگ ها 
و رســوبات، می گوینــد. محققان از مدل هــای دیرینه 
مغناطیســی برای ترسیم منطقه شــفق قطبی زمین در 
طول زمان اســتفاده کردند. منطقه شــفق قطبی بیضی 
شــکل اســت که در طول زمان تغییر می کند و بیش تر 
شفق های قطبی در نواری حدود 2۰ تا ۳۰ درجه از قطب 
رخ می دهند. زمانی  که طوفان های خورشــیدی قدرتمند 
اتفاق می افتد منطقه شــفق قطبی به سمت عرض های 
جغرافیایی میانی کشیده می شــود و این پدیده حتی در 
مناطقی مانند ژاپن نیز رخ می دهد. ناحیه شــفق در طول 
زمان تغییر می کند و تغییر شــکل و گسترش پراکندگی 
شفق در اسناد تاریخی بیش از هزار سال از سراسر جهان 

ثبت شده است.
به طور قطع در قرن بعد، اطلاعات دیرینه مغناطیســی 
نشــان می دهد که منطقه شــفق قطبی از ژاپن حرکت 
کــرده و در گرینلند، بزرگ تریــن جزیره جهان و بخش 
خودمختاری از کشــور دانمارک، مســتقر شــده  است. 
محققان به این نتیجه رســیدند کــه قرن های ۱2 و ۱8 
بهترین زمان برای رصد شفق های قطبی در ۳ هزار سال 

گذشته بوده است.

خبرخوان

چرا مغز آلزایمری می شود؟

آلزایمر یک بیماری پیچیده چندعاملی اســت که هنوز عوامل 
اصلی آن مشخص نشده  اند اما می  توان گفت عوامل ژنتیک و 
جهش  های ژنتیکی در ایجاد این بیماری مؤثر هستند. بیماری 
آلزایمر نزدیک به ۱5 سال از آغاز شروع خود بدون نشانه است 
و پس  از آن کم  کم علائمی از بیماری ظهور می  کنند. در این 
بیماری ابتدا بیمار ســخنانی که چند لحظه پیش بیان کرده و 
یا ســؤالی را پرسیده، فراموش می  کند و مجدداً همان سؤال را 
می پرسد. او وســایلش را گم می  کند و به یاد نمی آورد که آن 
ها را کجا گذاشــته و یا در خرید، محاسبه و پرداخت پول دچار 

مشکل می  شود.
به  تدریج بیماری پیشرفت کرده و فرد بیمار در شناخت دوستان 
و آشــنایان و نام بردن اســامی آن  ها دچار مشــکل می  شود. 
مشــکل مسیر یابی و پیدا نکردن راه منزل از نشانه  های دیگر 
بیماری اســت. با شــدت یافتن بیماری، فرد در تشخیص اتاق 
 خواب، آشپزخانه، دستشویی و حمام در منزل خودش هم دچار 
مشکل می  شود.به گزارش سیناپرس، اختلال در حافظه و آسیب 
درروند تفکر سبب ایجاد مشکلاتی در عملکردهای اجتماعی و 
شخصی بیمار شده و ممکن است فرد دچار افسردگی، عصبانیت 
و پرخاشــگری شود. از آن  جهت که این بیماران در تکلم و پیدا 
کردن کلمات مناسب دچار ضعف می  شوند، کمتر حرف زده و 
گوشه  گیر و ساکت می  شوند.توهم و هذیان از دیگر مشکلاتی 
است که در این  گونه افراد بروز می  کند. در مواردی که بیماری 
بسیار پیشرفت کرده باشد، فرد برای انجام کارهای اولیه شخصی 
خود نیز نیاز به کمک داشته و ممکن است توانایی کنترل ادرار و 
مدفوع خود را هم از دست دهد. هر چه پیشرفت بیماری بیشتر 
باشــد ناتوانی  های فرد بیشتر خواهد شد به  طوری  که توانایی  
های حرکتی  اش نیز تحت تأثیر قرار می  گیرند. خوشبختانه طی 
ســال های اخیر پیشرفت های قابل توجهی در کنترل و درمان 
این عارضه به دست آمده اســت. محققان آمریکایی دانشکده 
پزشکی دانشگاه ایندیانا در تحقیقات اخیر خود موفق به کشف 
یک ژن مرتبط با سیستم ایمنی بدن شدند که با میزان بالایی 
از پلاک آمیلوئید، از نشــانه  های بیماری آلزایمر، مرتبط است. 
مطالعات یک گروه از پژوهشگران بین المللی دانشگاه توبینگن 
آلمان و دانشــگاه بریتیش کلمبیا نیز نشان می  دهد که نوعی 
پروتئین به نام آمیلویید بتا می  تواند از طریق خون وارد مغز شده 
و عامل ایجاد آلزایمر شــود. دانشمندان موسسه ملی بهداشت 
آمریکا نیز در تحقیقــات جدید خود دریافتند، افرادی که دارای 
ویروس تب  خال هستند، دو برابر بیشتر از دیگران احتمال ابتلا 
بــه آلزایمر را دارند چرا که ویروس  هــا به  طور بالقوه در ایجاد 
اختلال پیشرفت مغزی نقش دارند. پژوهش  های جدید دیگری 
نیز نشان می دهد که مغز انسان قابلیت جبران آسیب  های ناشی 
از آلزایمر را دارد. محققان دانشــگاه کالیفرنیا با بررسی فعالیت  
های مغزی گروهی از داوطلبین دریافتند که مغز افرادی که در 
آستانه ابتلا به آلزایمر هستند به نسبت دیگران فعالیت بیشتری 
انجام می  دهد. به گزارش ســیناپرس،  پژوهشــگران دانشگاه 
گوتنبرگ ســوئد نیز طی بررســی های خود دریافتند که میان 
ابتلا به آلزایمر و نحوه زندگــی و رفتار عصبی دوران جوانی و 
میان  ســالی افراد، ارتباط مستقیمی وجود دارد و این موضوع بر 
اهمیت گذراندن زندگی بدون استرس و تنش در دوران جوانی 

دلالت دارد.
درمان ��

در حال حاضر روش درمانی مؤثری برای بیماری آلزایمر کشف 
نشده است و بیشتر شامل درمان  های علامتی، درمان اختلالات 
رفتاری و داروهای کاهنده ســیر پیشرفت بیماری است؛ اما اگر 
بیماری زود تشخیص داده شود این روش  های درمانی مؤثرتر 
خواهند بود. پژوهشگران دانشگاه نیوجرسی امریکا روشی جدید 
کشف کردند که در آن تنها با شنیدن صدای فرد از طریق تلفن 
می  توان این بیماری را تشخیص داد. دانشمندان دانشگاه بوخوم 
آلمان نیز در مطالعات خود دریافتند که امکان تشخیص آلزایمر 
به  طور بالقوه در مراحل اولیه حتی تا  ۱5 سال پیش از شروع و 
پیشرفت این بیماری، وجود دارد. در این روش از آزمایش خون 
برای تشــخیص آلزایمر پیش از شروع روند زوال عقل استفاده  
شده و پروتئین پیتید آمیلوئید بتا که مشخصه بروز این بیماری 
است توسط این آزمایش سنجیده می  شود.خبر خوب این که به 
نظر می رســد تلاش های محققان در گوشه و کنار جهان به 
زودی به ثمر نشسته و امکان کنترل و درمان آلزایمر فراهم شود 
زیرا  پزشکان چینی از موسسه بهداشتی و زیست داروئی گوانژو 
داروی جدیدی برای مداوای آلزایمر ساخته  اند که AD۱6 نامیده 
می  شود و آزمایش  های اولیه آن روی موش  های آزمایشگاهی 
با موفقیت انجام  شده و هم اکنون در حال انجام آزمایش  های 
بالینی روی انســان است. به گزارش ســیناپرس، علاوه بر آن 
پژوهشــگران آمریکایی دانشکده پزشکی دانشگاه واشنگتن در 
جدیدترین تحقیقات خود دریافتند که استفاده از انسولین تزریقی 
در حفره  های بینــی می  تواند به درمان بیماری  های آلزایمر و 
زوال عقل که بر عملکرد حافظه تأثیر می  گذارند، کمک کند. 

مجرمان سایبری با ایجاد صفحات جعلی 
و انجــام تبلیغات فریبنده در شــبکه های 
اجتماعی و سایت های واسط با روش های 
مختلف از قبیل هدایت کاربر به صفحات 
درگاه جعلــی بانک و ســرقت اطلاعات 
بانکی، دریافت وجه و عدم ارسال کالا و یا 
ارسال کالای معیوب و نظایر آن اقدام به 

کلاه برداری از شهروندان می کنند.
با افزایش خریدهــای اینترنتی و خرید از 
فروشگاه های اینســتاگرامی، کلاه برداری 
از شــهروندان هم افزایش یافته اســت و 
به همین منظــور، کاربران بــرای خرید 
امن آنلاین باید از سایت  های دارای نماد 
الکترونیکی خریــد اینترنتی انجام داده و 
نســبت به کلاه برداری با درج نماد اعتماد 
الکترونیکــی جعلی نیز احتیــاط به خرج 

دهند.
در ســال های اخیر با توجه بــه افزایش 
نفوذ اینترنت، شــاهد افزایش استفاده از 
فروشگاه های الکترونیکی به منظور تأمین 
نیازهــای کاربــران در فضــای مجازی 
هستیم. خریدهای آنلاین علاوه بر داشتن 
مزایای زیاد از قبیل صرفه جویی در وقت، 

مقایسه قیمت ها، تنوع و کیفیت کالا و نیز 
پیشــگیری از ابتلا به کرونــا در این ایام، 
خطراتی را نیز موجب شده و عدم احتیاط 
و خریــده ای عجولانه می تواند کاربران را 

متحمل ضررهای مالی کند.
مجرمان سایبری با ایجاد صفحات جعلی 
و انجــام تبلیغات فریبنده در شــبکه های 
اجتماعی و سایت های واسط با روش های 
مختلف از قبیل هدایت کاربر به صفحات 

درگاه جعلــی بانک و ســرقت اطلاعات 
بانکی، دریافت وجه و عدم ارســال کالا و 
یا ارســال کالای معیوب و نظایر آن اقدام 
به کلاه برداری از شــهروندان می کنند. به 
همین دلیل پلیس فتا به شــهروندانی که 
قصد خرید الکترونیکی را دارند،  هشــدار 
می دهد کــه خرید از ســایت های دارای 
نماد اعتماد الکترونیکی بهترین راه برای 
اینترنتی  کلاه برداری هــای  از  جلوگیری 

است.
قانونمند کردن، ساماندهی، احراز هویت و 
تائید صلاحیــت از مهم ترین مزایای نماد 
و وب سایت های  است  الکترونیک  اعتماد 
دارای ای نماد متعهد هستند رضایت کاربر 
را در تمــام مراحل خریــد اینترنتی جلب 
کرده و به درســتی بــه وظایف خود عمل 
کنند. پلیس فتا نماد اعتماد الکترونیکی را 
لازمه کسب وکارهای اینترنتی می داند و از 
نسبت  می خواهد  اینترنتی  وب سایت های 

به دریافت آن اقدام کنند.
برخی از فروشــگاه های غیرمجاز ممکن 
است اقدام به جعل نماد اعتماد الکترونیک 
کننــد که کاربــران می تواننــد با کلیک 
کــردن روی تصویر لوگــوی نماد اعتماد 
الکترونیکــی، صفحه مجــوز مربوطه را 
مشــاهده کنند و به این نکتــه نیز توجه 
داشته باشند که صفحه ای که مجوز دارد 
حتماً باید با آدرس enamad.ir آغاز شده 
باشــد و آدرس اینترنتی )URL( ســایت 
فروشــگاه با آدرســی که در این صفحه 

معرفی می شود، باید یکسان باشد.
منبع: ایسنا  

 ایجاد صفحات جعلی و انجام تبلیغات فریبنده در شبکه های اجتماعی و سایت های واسط

کلاهبردارانسایبریچگونهشمارابهداممیاندازند؟

چه اتفاقی می افتد وقتی “حیات بیگانه” کشف شود
بیــگ بنگ/ بســیاری از دانشــمندان تصــور می کنند که 
وجود “حیات بیگانه” یک احتمال آشــکار است. به گفته ی 
دانشمندان ناسا، در حالی که هنوز شواهد محکمی برای تأیید 
حیات هوشمند نیافته ایم، با این وجود همیشه به دنبال پاسخ 
این سوال هستیم که آیا در کیهان تنهاییم یا خیر. پس باید 

کاملا آماده باشیم و بدانیم چگونه رفتار کنیم.
در یک تفســیر علمی جدید “جیمز گرین” دانشــمند ارشد 
ناســا و تیمش، توضیح دادند که شواهد حیات فرازمینی باید 
دسته بندی شوند. این تیم می گوید: »نسل ما بصورت علمی 
به دنبال شــواهدی از “حیات فرا زمینی”  است. وقتی چنین 

پتانسیلی در این عرصه داریم، پس در قبال آن مسئولیم.«
امکان حیات فرازمینی در کیهان وجود دارد. تعداد بی شماری 
از سیارات در منظومه های ستاره ای وجود دارد که می توانند 
میزبان هوش بیگانه باشند. اگر آنها توان ارسال سیگنال های 
رادیویی دارند یا قادر به مسافرت میان ستاره ای و پیدا کردن 
ما باشــند، بدون شک بایستی از تکنولوژی برتری نسبت به 
ما برخوردار باشــند. پس باید در ارتبــاط با آنها احتیاط لازم 

انجام شــود. در ضمن همانگونه که ما حیات فرازمینی را با 
عنــوان “بیگانگان فضایی” می خوانیم، آنها نیز ما را اینگونه 

خواهند خواند.
البته برخی انســان ها آنقدر هوشــمند خواهند بود تا حیات 
فرازمینی را نیز به عنوان یــک موجودیت طبیعی، متفکر و 
زنده بدانند. چه کسی می داند؟ ممکن است کاملًا شبیه به ما 
باشند. و یا شاید شبیه همان موجودات ترسناکی باشند که در 
داستان های علمی-تخیلی می شناسیم. هیچکس هنوز چنین 
حقایقی را نمی داند، اما حداقل این احتمال بسیار بسیار قوی 
وجود دارد که اشــکال دیگری از حیات نیز در کیهان وجود 
دارند و نوع ارتباط و دســته بندی شواهد وجود آنها می تواند 

بسیار کارآمد باشد.
به گفته ی اخترشناسان، کشف حیات بیگانه توسط بشر یک 
رویداد تک بعُدی و بدون بازخورد نیســت. بلکه این احتمال 
وجود دارد که کشــف حیات هرچه زودتر با یافته های علمی 
به اثبات برســد. به گفته محققان: »تاریخ ما شامل ادعاهای 
زیادی دربارۀ کشف حیات است که بعداً مشخص شده اشتباه 

یا مبهم بوده . اما اگر جستجوی حیات را به عنوان یک تلاش 
رو به جلو در نظر بگیریم، این نکته بسیار ارزشمند است.«

محققان معتقدند برای اندازه گیری و ترسیم اکتشافات جدید 
به یک “مقیاس بندی” نیاز داریم. مقیاسی که در پایین ترین 
سطح بر شناسایی اولیه ی نشانه های زیستی تمرکز دارد و در 
بالاترین سطح هم به خاص ترین و معین ترین اندازه گیری ها 
می پردازد. چنین مقیاســی به دانشــمندان کمک می کند تا 

یافته های جدید را به خوبی تفسیر نمایند.
در واقع ایجاد بهترین شــیوه  برای برقراری ارتباط در مورد 
تشخیص حیات، می تواند به شــکل گیری انتظارات معقول 
در مراحل اولیه ی یک تلاش بســیار چالش برانگیز، ارزش 
بخشــیدن به گام های پی در پی در مســیر و ایجاد اعتماد 
عمومی کمک کند. نتیجۀ محققان هرچه باشــد، مهم این 
است که این اتفاق بیفتد… با انجام این کار فقط می توانیم 
گام موثرتری در انتقال نتایج یافته ها و شــگفتی های مرتبط 
با آن برداریم.« جزئیات بیشــتر ایــن پژوهش در مجله ی 

Nature منتشر شده است.

تحقیقات امنیت سایبری نشان دهنده این هستند 
که مایکروســافت با یک اتهام جدید روبرو شده 
است که نشان دهنده عدم نظارت این شرکت بر 
محتوای نگهداری شده در ساختار ابری خودش 

است.
به گزارش Techradar، بر اساس این اطلاعات، 
مایکروســافت ســال ها اســت که بدافزارهای 

خطرنــاک را در منابع ابری خود میزبانی کرده و به فکر رفع این مشــکل نبوده اســت. 
تحقیقات امنیتی یاد شده توسط یک مرکز امنیتی کیک استارتر با نام TheAnalyst انجام 
شــده اســت و نتایج آن به صورت کلی از طریق شبکه اجتماعی توییتر منتشر شده و از 
مایکروسافت خواسته شده است تا باج افزارها و بدافزارهایی که در وان درایو خانه کرده اند 
را حذف کنند. در توییت این گروه این چنین نوشــته شــده است: »آیا مایکروسافت هیچ 
مســئولیتی در زمینه این موضوع که آگاهانه صدها فایل منتهی به این مشکل )حملات 
بدافزاری و باج افزاری( را برای ســه روز اخیر در سیستم خود میزبانی کرده است برعهده 
خواهد گرفت؟« کوین مبیمونت به عنوان یکی از تحلیگران قدیمی شرکت مایکروسافت 
در این زمینه نقشــی بزرگ را ایفا کرده است و با ملحق شدن به این گفتمان تائید کرده 
است که مایکروســافت سال هاســت که در وان درایو با چنین مواردی مبارزه نمی کند. 
مبیمونت در این باره گفت: »جالب اســت بدانید که مایکروسافت نمی تواند خودش را به 
عنوان یک رهبر در زمینه امنیت معرفی کند. آن ها 8 هزار کارمند امنیتی دارند و تریلیون 
ها سیگنال به آن ها می رســد. آن ها حتی نمی توانند جلوی استفاده از پلتفرم آفیس ۳65 
خودشــان به عنوان روش اجرای باج افزار را بگیرند. وان درایو سال ها است که به همین 
منوال پیش می رود.«البته حذف این موارد از وان درایو، یک پروسه کابوس وار خواهد بود. 
با این حال انتظار می رود که مایکروســافت در قبال اینکه به عنوان بزرگ ترین میزبان بد 
افزار در جهان شناخته شده است، عکس العمل نشان داده و حداقل به صورت آرام آرمان 
برای رفع این مشــکلات اقدام کند. با این حال مایکروسافت در این زمینه تنها نیست و 
تقریبا تمامی سیستم های ابری با مشکلات مشابهی روبرو هستند و گوگل کلاود، کلاود 
فلیر و موارد شناخته شــده دیگری نیز میزبان باج افزارهای متعدد هستند ولی سطح این 
موضوع در وان درایور به مراتب بیشتر بوده است. شایان ذکر است که مایکروسافت هنوز 
در این باره از خود عکس العملی نشان نداده است و مسلما در صورت ارائه هر گونه بازخورد 

از سوی این شرکت، آن را با شما در میان خواهیم گذاشت.

سرویس های حافظه ابری جولانگاه بدافزارها

گوگل کلاود به تازگی ابزار جدیدی را معرفی 
کرده اســت که کســب و کارها با کمک آن 
می توانند پایداری بیشتری را تجربه کنند و به 

سمت استفاده از انرژی های پاک پیش بروند.
به گزارش techradar، گوگل کلاود در رخداد 
Google Cloud Next ’2۱ کــه بــه تازگی 

برگزار شده است از ســرویس های جدید خود به 
منظور کمک به کمپانی ها در اندازه گیری و کاهش تاثیرات مخرب زیست محیطی 

ساز و کارهایشان رونمایی کرد.
کریس تالبوت و جول کانکلینگ که هر دو از مقامات ارشــد گوگل کلاود هستند در 
این رابطه مدعی شده اند که:» همانطور که ما برای دستیابی به انرژی بدون کربن در 
2۴ ساعته و ۷ روز هفته تلاش می کنیم، به شما کمک می کنیم تا برای حذف کربن از 
کاربری های دیجیتال و زیرساخت های خود فورا اقدام کنید.« آنها همچنین به داشتن 

پاک ترین سرویس ابری جهان متذکر شدند.
یکی از ابزار های رونمایی شــده در این مراسم Carbon Footprint یا ردپای کربن 
نام دارد که کســب و کارها با استفاده از آن می توانند انتشار ناخالص کربن مرتبط با 
استفاده از سرویس های گوگل کلاود خود را مشاهده کنند. این ابزار که در همکاری 
با کمپانی هایی نظیر سیلزفورس، اچ اس بی سی، لورآل و توییتر ساخته شده است به 

تمامی مشتریان سرویس ابری گوگل به صورت رایگان ارائه می شود.
کریس تالبوت و جول کانکلینگ در ادامه اظهار داشته اند که:» شما می توانید انتشار 
ناخالص کربن خود را در طول زمان و بر اســاس پروژه، محصول یا منطقه مشاهده 
کنید و با ارائه این امار به تیم های ای تی و توسعه دهندگان آنها را در کاهش ردپای 

کربن خود یاری کنید.«
 Active Assist Recommender گوگل کلاود همچنین اعلام کرد که سرویس
 Unattended این کمپانی برای عملیاتی سازی این اطلاعات از قابلیت جدیدی به نام
Project Recommender بهره مند شده است که کاربران با استفاده از آن می توانند 
مشاهده کنند که با حذف منابع غیر قابل استفاده از انتشار چه میزان کربن جلوگیری 

کرده اند.
منبع: ایتنا   

گوگل مدعی داشتن پاک ترین صنعت ابری جهان

آیا شنیدن صدای ارواح امکان دارد؟

آنا/ به گزارشــی از ســاینس آلرت، دانشــمندان ویژگی های 
شــخصیتی افرادی را شناســایی کرده اند که ادعا دارند صدای 
مردگان را می شــنوند. بر اساس تحقیقات منتشر شده در اوایل 
سال جاری، این ویژگی ها شــامل میل به شیفتگی در وظایف 
روزمــره، تجــارب شــنیداری غیرعــادی در دوران کودکی و 
حساسیت شدید به توهمات شنیداری می شود. یافته های جدید 
نشان می دهد این ویژگی ها در افرادی که مدعی شنیدن صدای 

مردگان هستند، بیشتر از افراد عادی است.
یافته هــای اخیر می توانــد در درک بهتر توهمات شــنیداری 
ناراحت کننده بیماری روانی اسکیزوفرنی به محققان کمک کند. 
علائــم اصلی این اختلال روانی توهم، غالبا توهم شــنیداری، 
هذیان و اختلال تفکر اســت. تجارب معنوی در روشن بینی و 
غیب شنوی، تجربه دیدن و شنیدن یک محرک خارجی از جمله 
رویدادهایی اســت که برای افراد مدعی شنیدن صدای مردگان 
رخ می دهد؛ از ســوی دیگر دانشــمندان حوزه انسان شناسی و 
پاتولوژیک علاقه بســیاری به مطالعه در این حوزه و بررســی 

بیشتر و عمیق تر دارند.
قصد دانشــمندان از بررســی افرادی که تجربیات شنیداری یا 
تجربه معنوی دارند، این است که درک بهتری در این خصوص 
داشته باشند اما بســیاری از افراد این تجربیات را ناراحت کننده 
دانسته و آن را ناشــی از بیماری های روانی می دانند. در جوامع 
نیز شــیفتگی در سطوح بالا را با اعتقاد به ماوراء الطبیعه مرتبط 
می دانند اما حساسیت کمی در خصوص توهمات شنوایی دارند. 
در هر دو گروه، هیچ تفاوتی در سطوح اعتقاد به ماوراء الطبیعه و 

حساسیت به توهمات بصری وجود ندارد.
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بازار مالی

گزارش

الگوی جدید تنظیم بازار و 
ذخیره سازی کامودیتی ها در 

انبارهای بورس کالا

براســاس الگوی جدید تنظیم بــازار که دولت 
در حال تهیه آن است، شــرکت های تولیدی 
مجاز هستند تا 5۰ درصد تولید خود را در قالب 
قراردادهای بلندمدت و معاملات کشف پرمیوم 
6 الــی ۱2 ماهه، به تفکیک ماه در بورس کالا 
عرضه و در صورت نبود مشــتری، آن را صادر 
کنند. قیمت کالاهای این معاملات در محدوده 
قیمت های روز بــورس کالا در تاریخ تحویل 

خواهد بود.
در حــال حاضر، بــورس کالا قیمت های پایه 
کالاها را در هر دوره معاملاتی براســاس نرخ 
دلار و قیمت های جهانی تعیین کرده و ارتباطی 
میــان قیمت های پایانی معاملات قبلی بورس 
با جدید برقرار نیســت. امــا در الگوی جدید، 
قیمــت پایه معاملات بــورس کالا مانند بازار 
سهام تهران و سایر بورس های کالای جهانی، 
از الگوی قیمت پایانی معاملات تبعیت خواهد 
کرد. ســقف قیمت معاملات باز بوده و انتظار 
می رود که قیمت ها با توجــه به این موضوع، 
ثبات بیشــتری نســبت به الگوی قبلی داشته 
باشــند )به دلیل تبعیت قیمت پایه از پایانی به 

جای دلار و قیمت جهانی(.
در الگوی جدید مدیریت بازار، ســرمایه گذاران 
نیز به همراه صنایع، مجــاز به خرید از بورس 
کالا هستند و به منظور مدیریت این موضوع، 
بورس کالا به زودی اقدام به پذیرش انبارهای 
مجاز کرده و کالاهای خریداری شــده توسط 
سرمایه گذاران، به آن هدایت می شوند و فروش 
مجدد آن، تنها در بورس کالا مجاز خواهد بود. 
این نــوع از معاملات در میــان مدت، موجب 
ذخیره ســازی کامودیتی ها در انبارهای بورس 
کالا مشــابه سایر کشورها شــده که در مواقع 
جهش قیمت و بحران برق و گاز، امکان عرضه 

و تأمین بازار را دارد.
در الگــوی جدید، برخی کالاها ملزم به عرضه 
صرفاً در بورس کالا هســتند، امــا با توجه به 
امکان فروش و صادرات تا 5۰ درصد محصول 
خود در قالب قراردادهای کشــف پرمیوم، تنها 
نیمی از تولید در معاملات نقدی و سلف، عرضه 
شده و بازار در تعادل باقی می ماند و نگرانی های 
اعلام شده مبنی بر سقوط قیمت های کامودیتی 
ناشــی از الزام به عرضــه ۱۰۰ درصد در بازار 

وجود ندارد.
در الگوی جدید، خریداران کامودیتی از بورس 
کالا ملزم به عرضه مجدد محصولات خود در 
بــورس یا ثبت فاکتورهای فروش در ســامانه 
جامع تجارت شــده اند. این ســامانه از طریق 
ارتباط با بانک ها و ادارات مالیات، امکان ردیابی 
قیمت و مســیر پرداخت و فــروش کالاها را 
داشته و کد معاملاتی بورس کالای خریدارانی 
که خارج از این روال اقدام به تجارت کنند، به 
صورت سیستمی متوقف می شود. با راه اندازی 
این سامانه، امکان خرید از بورس کالا تنها در 
قالب ضریب ارزشی از فاکتور فروش ثبت شده 

در سامانه جامع تجارت میسر خواهد بود.
در الگوی جدید اجرا خواهد شد:

۱- تعیین دســتوری قیمت پایه حذف شــده 
و قیمت پایانی جلســه معاملاتــی قبل مانند 
ســایر بورس کالاهای دنیا مبنای رقابت برای 

کامودیتی ها خواهد بود.
2- ســقف رقابت باز است و محدود نمی شود 
)براساس نوسان قیمت جهانی و دلار، خریداران 

برای قیمت تصمیم می گیرند(
۳- شرکت ها باید برای ۱2 ماه آینده محصولات 
خود را به صورت ماهانه پیش فروش کنند، اما 
قیمت بورس کالا در روز تحویل مبنای تسویه 

خواهد بود.
۴- مــازاد عرضه های ۱2 ماهــه بدون هیچ 

مانعی، راهی بازارهای صادراتی خواهد شد.
5- ســامانه بهین یــاب، حــذف و پایان رانت 

پروانه های صوری اعلام خواهد شد.
6- سرمایه گذاران به همراه صنایع می توانند به 
قصد انتفــاع کامودیتی ها را خریداری کنند، اما 
این محصولات تنها باید در انبارهای مورد تأیید 
بورس کالا نگهداری شود و زمان فروش، تنها 
در بورس عرضه شود یا فاکتورهای فروش در 

سامانه جامع تجارت به ثبت برسد.
۷- ذخیــره کالاهــا در انبارهای مــورد تأیید 
می تواند از التهاب در بازارهای کالایی در زمان 
اتفاقات پیش بینی نشده مانند قطعی برق یا گاز 

جلوگیری کند.
8- حذف سهمیه های بهین یاب و امکان خرید 
سرمایه گذاران نگرانی ها در خصوص سرکوب 

قیمت را رفع می کند.

خبرخوان

بیت کوین در مدار صعودی باقی می ماند؟ 
احتمال رشد مجدد رمزارز مشهور

 به گزارش کوین تلگراف، یکی از تحلیلگران بازار رمزارز 
پیش بینی می کند که بیت کوین هنوز فضای زیادی برای 
روند صعودی دارد.تحقیقات جدید نشان می دهد که حتی 
با احتمال سقوط بیت کوین تا کانال 5۰ هزار دلاری، این 
رمزارز پس از شکســتن بالاترین رکورد تاریخی خود، به 
طــور کلی می تواند فرضیه صعودی را نقض نکند. پلتفرم 
معاملات ارزهای دیجیتــال Decentrader، در آخرین 
بررســی های خود اظهار کرد که بیت کوین پس از صعود 
به کانال 6۷ هزار دلاری و بازگشــت از آن، دلیلی برای 
رونــد نزولی قیمت این رمزارز وجــود ندارد.پس از اینکه 
بیت کوین به بالاترین سطح خود در شش ماه اخیر صعود 
کــرد، با اصلاح ۱۰ درصد از این ســود تنها در یک روز، 
نگرانی هــا افزایش یافت. پس از دو افت به زیر کانال 6۰ 
هزار دلاری، تحلیلگران همچنان به خوش بینی های قبلی 
خود برای هفته هــا و ماه های آتی پایبند بودند. فیلبفیلب 
)Filbfilb( از شرکت دیسنتریدر اظهار کرد: ما چندین هفته 
اســت که الگوهای فراکتال بیت کوین را دنبال می کنیم، 
که اگر ادامه پیدا کــرده و این روند حرکتی را حفظ کند، 
توقف اصلی بعدی بالاتر برای این رمزارز کانال ۷2 هزار 
دلاری خواهــد بود و بعــد از آن هدف 88 هزار دلاری را 
دنبال خواهد کرد. این روند با فرضیه برخی از کارشناسان 
که بیت کوین به ۱۰۰ هزار دلار نیز می رسد، مطابقت دارد.

وی همچنین به تســهیل نرخ های تأمین مالی، احتمال 
تصویب صندوق قابل معاملــه بیت کوین و حمایت های 
قــوی خریداران، بــه عنوان دلایلی برای صعود بیشــتر 
قیمت این رمزارز اشــاره کرد.در پایان هفته، که معمولًا 
حجم معاملات بازار پایین است، ممکن است یک حرکت 
صعودی یا نزولی غافلگیرکننده ایجاد شود، اما با این حال، 
احتمال صعود به خط مقاومتی 65 هزار دلاری وجود دارد.

فیلبفیلب همچنین اذعان داشــت که برای افت احتمالی 
قابل توجه قیمت بیت کوین آماده است که به این سادگی 
نیز نمی تواند دیدگاه صعودی وی را از بین ببرد.وی افزود: 
اگر تغییر قابل توجهی در ســاختار ایجاد شود، کانال 5۰ 
هزار دلاری، منطقه مهمی بــرای ما خواهد بود. اگر چه 
در حال حاضر شــواهد قابل توجهی بــرای این موضوع 
وجود نــدارد، در صورت وقوع، ما برای این شــرایط نیز 
آماده هســتیم. حتی اگر قیمت ها به این سطح بازگردد، 
نمی تواند فرضیه صعودی کلی ما را بشکند. همانند سایر 
یافته های اخیر، ســطوح فیبوناچی همچنان نقش کلیدی 
را در ارزیابی نقاط احتمالی آینده در فاز صعودی یا نزولی 
دارد. بیت کوین از نظر تاریخی، دارای اوج چرخه کلان در 
توالی فیبوناچی بوده که این بار مســیر را برای رسیدن به 
کانال ۳۰۰ هزار دلاری باز می کند. به طور مشابه، بدترین 
سناریو این است که روند نزولی، باعث سقوط این رمزارز 

به زیر کانال 5۰ هزار دلاری شود.

پیشنهادات رییس سازمان بورس
 به وزیر نفت؛

عشقی به اوجی نامه نوشت

رییس ســازمان بورس و اوراق بهــادار در نامه ای به 
وزیر نفت با تاکید بر اهمیت شــفاف شدن روابط مالی 
دولت با پالایشگاه ها دو پیشنهاد برای پایان سر درگمی 
سهامداران شــرکت های پالایشی مطرح کرد.»مجید 
عشــقی« در این نامه به جواد اوجی وزیر نفت نوشت: 
»وزارت نفت، نفت خام را به قیمت کشــف شــده در 
بورس انرژی و پــس از اعمال تخفیف های مندرج در 
قانون الحاق برخی مواد قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی )2( به شرکت های پالایشی تحویل دهد، ضمن 
آن که شــرکت های پالایشــی بتوانند پس از تأمین 
ســوخت کشــور، مازاد محصولات خود )فرآورده های 
اصلی و ویژه( را به صورت مستقل به فروش برسانند. 
این مهم به شفاف شــدن رویه فروش محصولات از 
سوی شرکت های پالایشی و تأمین ارز مورد نیاز برای 
اجرای پروژه های توســعه و بهبود محصولات کمک 

شایانی خواهد کرد.«
همچنین در این نامه از وزیر نفت خواســته شده است که 
»موضوعاتی از قبیل قیر به دستگاه های اجرایی )موضوع 
بنــد ز( تبصره )۱( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ 
کل کشــور در صورت لزوم با تنظیم قرارداد مشخص و با 
رعایت صرفه و صلاح ســهامداران شرکت های ذی ربط 
)از جمله شرکت های پالایش نفت( به شرکت های مزبور 

محول شود.«

گفتند مردی برای شــکار شیر از شهر بیرون 
شــد، بعد از سه روز بازگشــت و دم شیری را 
همراه خود آورده بــود. به او گفتند، هر کس 
به شکار شیر می رود، ســر آن را همراه خود 
می آورد. چطور شــد که تو دم شیر را آوردی؟ 
گفت: راستش تا من رسیدم، سر او را دیگران 
برده بودند، بنابراین مــن هم دمش را بریدم 

و آوردم.
مسوولان اقتصاد کشور وقتی قادر به کنترل 
حجــم نقدینگی نباشــند، )چنــان که گفته 
می شــود، در حال حاضــر ماهانه بیش از ۴۰ 
هزار میلیــارد تومان به حجم نقدینگی اضافه 
می شــود( و نتوانند افســار مهار نرخ تورم و 
بهره را بزنند، و آن را کنترل کرده و از رشــد 
آن بکاهند )ظاهراً در حــال حاضر نرخ تورم 
در کشــور حدود ۴۰ درصد باشــد( و از رونق 
دادن به کسب و کار هم ناتوان باشند، )یعنی 
حــذف رانت و رقابتی کردن بــازار در برنامه 
نباشــد( و برایشان بالا رفتن نرخ بیکاری هم 
مهم نباشــد، )بیکاری های پنهان و آشــکار( 
و ورشکســت شدن مؤسســات کشاورزی و 
صنعتی و دامپروری و سایر مؤسسات مولد را 
هم به چشم ببینند و کاری از دستشان ساخته 
نباشــد، یا اگر ساخته اســت، جرات انجامش 
را نداشــته باشند، در این شــرایط آسان ترین 
و شــاید تنها راه برای قدرت نمایی آنها، مانور 
روی دســتکاری نرخ ارز است. که اگر بشود، 
آن را بــه صورت مصنوعی پایین بیاورند، اگر 
نشود، حداقل ثابت نگه داشتن قیمت با وجود 
تورم بالا یعنی جمع کــردن فنر قیمت را به 
ضرب تزریق میلیاردها دلار از درآمدهای نفتی 
در دســتور کار قرار دهند.نمی شود شعار مهار 
تــورم را داد، ولی با چاپ اســکناس بیش از 
قابلیت جــذب، و خلق پول با دادن بهره های 
بالا، عملًا به تورم دامن زد. نمی شــود شعار 
واقعی شــدن و تعدیل و متعــادل کردن نرخ 

ارز را داد، ولی عملًا ســالها به سرکوب نرخ و 
پایین نگاه داشتن مصنوعی نرخ ارز پرداخت. 
این شــوخی ها را با اقتصاد نمی شــود کرد، 
جــواب نمی دهد. ثبات قیمت فقط در صورت 
به نزدیک صفر رساندن نرخ های بهره و تورم 
امکان پذیر اســت؛ وگرنه ثباتی غیرواقعی و 

دستوری و مصنوعی و بی دوام خواهد بود.
تــا زمانی که تفاضل نرخ تورم در کشــور ما 
و کشــورهای حوزه دلار حــدود ۳6 درصد 
باشــد، به طور طبیعی می باید روزانه یک در 
هزار به قیمت دلار افزوده شــود، و اگر نشود، 
معنی آن جمع شــدن فنر قیمت خواهد بود.

بار دیگر تاکیــد می کنم و عرض می کنم، در 
حــال حاضر بزرگترین معضــل برای اقتصاد 
کشور عزیزمان، چند نرخی بودن و غیرواقعی 
و دستوری بودن قیمت ها است؛ چه برای ارز 
یا بنزین، یــا اتومبیل و یا هر کالای دیگری، 
و البتــه مهم ترین آن ها ارز اســت.پایین نگه 
داشتن مصنوعی قیمت ها چه برای ارز باشد، 
چه برای بنزین باشد، چه برای حقوق کارگرها 
و کارمندهــا باشــد، و چه بــرای هر خدمت 
یا کالای دیگــری، علاوه بــر اینکه عملی 
غیراخلاقی محســوب می شود و باعث رانت 
و فســاد خواهد بود، عملی غیراقتصادی هم 
هســت و باعث صدمه به بدنه اقتصاد کشور 

می شود، و بازار را از رقابتی بودن خارج می کند 
و باعث دلســردی فعالان اقتصادی می شود. 
همچنین باعث افزایش بیکاری و به تعطیلی 
کشیده شدن صنایع و فعالیت های مولد خواهد 
بود. از سوی دیگر، این نوع پایین آوردن قیمت 

نقض غرض هم هست.
شما وقتی به یک گاوداری فشار می آورید که 
قیمت شــیر را ارزان کند، گاودار که نمی تواند 
پول علوفه یا اجاره مرتع را ندهد، از سود خودش 
هم که نمی تواند بگــذرد. پس تنها راهی که 
دارد، کاهش حقوق کارگرهایش است. کارگر 
وقتی مجبور بشــود با حقوق کمتر کار بکند، 
مجبور اســت بعضی از اقلام را از جمله شیر 
را از ســبد مصرف خود حذف کند. وقتی شیر 
از سبد مصرفی کارگر حذف می شود، در واقع 
فروش شیر کم می شود و سود شیر فروش هم 
کم می شود، بنابراین احتمالًا منجر به تعطیلی 
گاوداری و بیکار شــدن کارگران آن می شود. 
همین اتفاق برای مرغداری هم می افتد، قیمت 
مرغ دستوری می شــود، از حقوق کارکنان و 
کارگران کاسته می شود، مرغ از سبد مصرفی 
خانواده آنها حذف می شــود، و نهایتاً منجر به 
ورشکستگی مرغدار و تعطیل شدن مرغداری 
و بیکار شــدن کارگران آن می شــود. همین 
حالت برای ناشــر کتاب هــم می تواند اتفاق 

بیافتد. مثلًا اگر به ناشر کتاب فشار بیاورید که 
قیمت کتاب را ارزان تر از قیمت واقعی بفروشد، 
او مجبور می شــود که هزینه هایش را کاهش 
دهــد و اولین چیزی رو کــه کاهش می دهد، 
حقوق ویراستارها و کارمندها و کارگران خواهد 
بود، چون نمی تواند پول کاغذ و جوهر و مرکب 
را ندهد و همین باعث می شــود که کتاب از 
ســبد مصرف کارگر و عوامل هم حذف شود 
و همین باعث می شــود، که تیراژ یک کتاب 
پایین بیاید و باز به ضرر ناشــر تمام می شود 
و باعث می شود که شغل کمتری ایجاد شود، 
و تعداد بیکاران بیشــتر شــود. همین اتفاق 
برای ســایر کالاها هم می افتد. برای کارخانه 
ســیمان هم همینطور، برای کارخانه ساخت 
ماشین لباسشویی هم همینطور، برای کارخانه 
یخچال ســازی هم همینطور، هــر جایی که 
باعث شــود که قیمت دروغین و مصنوعی و 
فساد آور باشــد.حالا تصور کنید اگر برعکس 
شــود و اگر اجازه داده شود که قیمت ها واقعی 
شــوند، خوب با قیمت واقعی سود کارخانه دار 
زیاد می شود، چون سود کارخانه زیاد می شود، 
احداث کارخانه های بیشــتر مقرون به صرفه 
می شــود، که باید برای هر کــدام کارگرانی 
اســتخدام کرد، چون کار زیاد و کارگر محدود 
است، باید به آنها حقوق بیشتری داد، بنابراین 
حقــوق کارگرها متعادل و واقعی می شــود، و 
کارگرها هم به جمــع مصرف کننده ها افزوده 
می شــوند، مصرف بالا می رود، و لازم است 
که تولیــد را افزایش دهند و چون می خواهند 
تولید را افزایش دهند، باید کارگرهای بیشتری 
اســتخدام کنند و مجبور می شوند که حقوق 
کارگرهــا را هم بیشــتر کنند، تــا آنها جذب 
این بازار کار بشــوند و همینطور هرچه حقوق 
کارگرها بالا برود آنها مصرف کننده تر می شوند 
و این مصرف باعث افزایش ســود کارخانه ها 
و گســترش آن ها و ازدیاد کارخانه ها و به تبع 
آن تقاضای بیشتر برای استخدام کارگر خواهد 
بود، که در واقع این روند به نفع زحمتکشــان 

خواهد بود.

»رییسی« با اقتصاد چه می کند؟

قدرتنماییدولتباکاهشنرخارز
علی اصغر سمیعی

رییس اسبق کانون صرافان

کارگروه اقدام مالــی )2۰۱۴(: »ارز مجازی یک 
نمایش دیجیتال از یک ارزش است که می تواند 
به صــورت دیجیتال مبادله شــود و نقش های 
واســطه مبادلات، مبنای ارزشــگذاری و ذخیره 
ارزش را داشــته باشــد. این در حالی اســت که 
هیــچ وجهه قانونی ندارد و تنها در یک شــبکه 
خصوصی و منطقــه خاص قانونی که توســط 
اعضای آن پذیرفته شــده قابل استفاده است.« 
 )CPMI( کمیته پرداخت ها و زیرساخت های بازار
اما دیدگاه متفاوت تری نسبت به ارز دیجیتال دارد: 
»ارز دیجیتال به عنوان هر شــکل الکترونیکی 
پول، یا وسیله مبادله ای که دارای دفتر توزیع شده 

و یک سیستم پرداخت غیرمتمرکز است.«
بانک تسویه حساب های بین المللی )2۰۱5(: »ارز 
دیجیتال یک دارایی است که بصورت الکترونیکی 
ذخیره شده و همان نقش پول فیزیکی به عنوان 
ابزاری برای تســهیل کــردن پرداخت ها را ایفا 

می کند.«
اهم مزایا و چالش های رمز ارز ��

۱. آزادی در پرداخت و دسترســی بین المللی به 
ویژه در شرایط تحریمی 2. هزینه عملیاتی پایین 
در معاملات بین المللی ۴. سرعت بالا در انتقالات 
بین المللی و فرامــرزی 5. عدم امکان خلق پول 
بی رویــه در اقتصاد 6. عــدم توانایی دولت ها در 
مصادره و بلوکه کردن ۷. قراردادهای هوشمند 8. 
کاهش قدرت تحریم دلاری آمریکا علیه اقتصاد 
ایران. 9. امکان ایجاد رمزینه ارزهای منطقه ای و 
تســهیل در پیمان های پولی دو و چندجانبه ۱۰. 
تسهیل در جهانی شدن کسب وکارهای داخلی و 
بهبــود صادرات غیرنفتی ۱۱. عدم امکان جعل و 
چاپ یا انتشــار تقلبی رمزارزها ۱2. امکان جذب 
سرمایه گذاری خارجی ۱۳. جلوگیری از خروج ارز 

از کشور ۱۴. ایجاد پایه های مالیاتی جدید و ...
اما برخی از این مزایــا محل بحث و ملاحظه و 
حتی نقد اساسی است؛ به عنوان نمونه، در مورد 
بند یک؛ وجود رمز ارزهــا و بهره گیری از آن با 
خارج ساختن دلار از یک هژمونی و جهان روایی 
در عرصه تجارت بین الملل، امکان تجارت بدون 
نگرانی و ترس از تحریم )بخصوص تحریم های 
ثانویه( را فراهم کند، در حالی که شرط اول تجارت 
اعتماد دو طرف مبادله نسبت به یکدیگر است و 
دقیقاً همین موضوع در استفاده از رمزارزها، ایجاد 
دردسر خواهد کرد، چرا که احتمال آن می رود که 
شخص وارد کننده به دلیل عدم وجود مستندات 
قانونی و عدم تضمین هــای بانکی و دولتی )که 
در شرایط استفاده از پول های رایج فراهم است( 

دریافت وجه را منکر شده و یا باوجود دریافت وجه 
در ارسال کالا یا خدمت اهمال نماید و این یعنی 

»ریسک در تجارت با استفاده از رمز ارز«.
از ســوی دیگر در شرایط اســتفاده از پول های 
رایج، با اســتفاده از ابزارهای بازار مشتقه پوشش 
لازم به دلیل ریســک ناشــی از نوســانات ارز 
صورت می گیرد. حال این ســؤال مطرح می شود 
که آیا چنین پوششی در شــرایط استفاده از رمز 
ارزها ممکن و فراهم اســت؟! یا می دانیم زمانی 
دولت ها در نظــام مالی و بانکی اقدام به مصادره 
نمودن پول می کنند کــه امری خلاف قانون به 
مانند پولشویی یا فرار مالیاتی صورت گرفته است، 
حال ســؤال این است که آیا عدم امکان مصادره 
در شــرایط اســتفاده از رمز ارز مزیت محسوب 
می شــود؟! این ها مصادیقی است که نقد اساسی 
بدان وارد است.البته برخی موارد نیز می بایست با 
ملاحظاتی همراه شود؛ به عنوان نمونه استفاده از 
رمز ارزها منجر به کاهش هزینه کارمزد انتقالات 
و عملیات مالی می شــود، نه کل هزینه عملیات. 
چه بسا بخش مهمی از هزینه های عملیات مالی 
می تواند ریشه در عدم تقارن اطلاعات داشته باشد 
که گمان می رود در شرایط بهره گیری از رمز ارزها 
این مورد پررنگ تر باشــد. در واقع سرعت بالای 
نقل و انتقالات از این منظر به عنوان مزیت مطرح 
می شود وگرنه در عملیات معمول نقل و انتقالات 
مالی با پول های رایج )Fiat Money( نیز سرعت 
بســیار بالایی حاکم اســت. که لازم است توجه 
کارشناسان و کاربران حوزه رمز ارزها به این موارد 

و ملاحظات لازم جلب شود.
��  Crypto( بازارهای مالی در اکوسیستم رمزارزها

)Currency
 )ICO( بــازار ارزهای حاصل از عرضه اولیه )الف
که در آن کســب سود از طریق خرید توکن ها یا 
کوین های عرضه اولیه صــورت می گیرد و البته 
لازم است به مواردی از جمله ۱( دشواری ارزیابی 
فنی پروژه بــرای مخاطب عــام 2( نااطمینانی 

درباره ظرفیت های تیم پروژه ۳( نااطمینانی درباره 
سرنوشت و آینده رمزارز؛ توجه داشت.

ب( بازار اسپات رمز ارز )Spot Market( یا خرید 
و فروش رمزارز در بازار تسویه آنی رمزارزها که در 
آن کسب سود از طریق آربیتراژ و معاملات کوتاه 
مدت و نوسان گیری صورت می گیرد و البته لازم 
است به؛ ۱( کسب سود تنها از طریق رشد قیمت 
2( عدم انتفاع از کاهش قیمت ۳( کسب سود تنها 

به اندازه موجودی سرمایه، توجه شود.
 )Derivatives market( بازار مشتقات رمز ارز )ج
یا معامله ابزارهای مالی توســعه داده شده مبتنی 
بررمزارزها که در آن کســب ســود از طریق ۱( 
موقعیت های معاملاتی 2( امکان انتفاع از هرگونه 
تغییر قیمت ۳( امکان استقراض و دریافت اعتبار 
معاملاتی صورت می گیرد. البته بایستی توجه شود 
که خطر تبدیل اکوسیستم رمز ارز به یک پلتفرم 

شرط بندی وجود دارد.
رمز پول بانک مرکزی )CBDC( و لزوم استفاده  ��

از آن
رمزپول بانک مرکزی نســخه دیجیتال پول نقد 
یا همان پول های فیزیکی هستند که بانک های 
مرکزی منتشــر می کنند و طراحی آنها شــبیه 
پلتفرم هــای آنلاین موجود اســت، با این تفاوت 
که پولی که در قالب پول دیجیتال بانک مرکزی 
نگهداری می شــود معادل ســپرده ای نزد بانک 
مرکزی اســت. ضرورت ورود بانک های مرکزی 
کشــورها را جهــت خلق و تولیــد رمزپول های 
مختص به خود، می تــوان از مطالب بخش های 
پیشین احصاء کرد، اما به طور مشخص؛ نپذیرفتن 
کریپتوهــای خصوصی به عنوان پــول رایج یا 
واقعی، نبود نظارت و پشــتیبانی توسط نهادهای 
مســئول، نبود پذیرش عمومی به عنــوان ابزار 
پرداخت، امکان کاربــرد در عملیات تبهکارانه و 
همچنین نوســانات شــدید در قیمت و ارزش یا 
دارایی سوداگرانه )قمار( مهم ترین دلایل دولت ها 
برای دخالت در سیســتم پرداخت و انگیزه برای 
خلق اســت.به هرحال فرصت های ارز دیجیتال 
بانک مرکــزی برای پشــتیبانی از ثبات مالی و 
پولی را می توان شــامل ۱- ســنگ بنایی برای 
پرداخت های برون مرزی بهتر 2- رســیدگی به 
پیامدهای کاهش پول نقد ۳- بهبود دسترســی 
و کارایی پول بانک مرکــزی ۴- برآورده کردن 
نیازهای پرداخت در اقتصاد دیجیتال 5- پشتیبانی 
از کارایــی، رقابــت و نــوآوری در پرداخت 6- 
جلوگیری از خطر شکل های جدید پول خصوصی 
۷- پشتیبانی از چشم انداز پرداخت پایدار دانست.

استفاده از پول مجازی با چه 
مخاطراتی همراه است

آلت کوین ها ؛ 
تهدیدات و 

فرصت های 
بالقوه 

استفاده از پول مجازی و رمز ارزها در 
سراســر دنیا در حال گسترش است و 
گسترش کاربرد ارزهای مجازی نظیر 
بیت کویــن و دیگر انــواع رمزارزهای 
موجود در بازار موسوم به آلت کوین ها 
می تواند در کنــار فرصت های بالقوه، 
تهدیدات مهمی را نیز به دنبال داشته 
باشــد. واقعیت آن اســت که در یک 
دسته بندی کلی منشأ عمده چالش ها 
و بعضــاً فرصت ها به موارد زیر مرتبط 

است:
الف-تغییر در اکوسیستم بازارهای مالی 
ب- تغییر در اکوسیســتم انرژی ج- 
امنیت اقتصادی و عدم پشتوانه دولتی 
د- تحت تأثیر قرار گرفتن سیاست های 
پولی به ویژه استقلال و کنترل بانک 

مرکزی در اقتصاد پول کشور
بنابراین؛ لازم اســت مبتنی بر موارد 
کلی مورد اشــاره، حــوزه رمز ارزها را 
مورد مطالعــه و ملاحظه قــرار داده 
متناسب  تنظیم گری  و  و سیاســت ها 
بــا پذیرش یا عدم پذیرش کشــورها 

صورت پذیرد.
تعاریف مختلف پول دیجیتال و ارز مجازی

بانــک مرکزی اروپــا )2۰۱2(: »یک 
ارز مجازی، نوعــی از پول دیجیتال، 
توســط  کــه  نشــده  قانونگــذاری 
توسعه دهنده های خصوصی توسعه داده 
شده و کنترل می شود. نکته قابل توجه 
ایــن که این پول تنها در میان افرادی 
که عضو این جامعه خصوصی هستند 

استفاده و پذیرفته می شود.«

یاور دشت بانی
*  پژوهشگر موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی

مهسا نجاتی
روزنامه نگار
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انرژی

گزارش

ناترازی گاز طبیعی یارانه ۲ سالِ 
مردم را به باد می دهد

ناترازی گاز فصل زمستان به دلیل مصرف نجومی در بخش 
خانگی علاوه بر ایجاد مشــکلات قطعی برق و آلودگی هوا 
منجــر به ضربه اقتصادی 8۰ هزار میلیــارد تومانی، معادل 
یارانه 2 سال مردم، می شــود. افزایش میزان مصرف گاز و 
برق خانگی در فصل ســرد سال گذشته سبب شد تا کشور 
با مســئله پیچیده انرژی مواجه شود، مثلث شومی که سال 
گذشته در قالب نتایج این مسئله پیچیده عیان شد، از ۳ ضلع 
قطعی گاز، قطعی برق و خاموشــی زمینه نارضایتی مردم را 
فراهم می کرد. به استناد اظهارات مسئولان در سال گذشته 
هیــچ راهکاری به جز انتخاب بین یکی از اضلاع این مثلث 
شوم وجود ندارد. بر همین اساس برآورد مصرف سوخت در 
سال جاری نیز بیانگر آن است که زمستان پیش رو بار دیگر 
انتخــاب از بین یکی ۳ ضلع »قطعی برق«، »قطعی گاز« یا 
»آلودگی هوا« به زندگی مردم پا خواهد گذاشــت. در همین 
رابطه در قالب نهمین گزارش از پرونده »مثلث شوم« بررسی 
شرایط تأمین سوخت واحدهای نیروگاهی به عنوان مهمترین 
رکن برقراری مثلث شوم می پردازیم.تأمین سوخت واحدهای 
نیروگاهی از آن جهت کلید مثلث شــوم است که کمبود گاز 
به طور مستقیم زمینه قطعی برق را به وجود بیاورد. از طرفی 
یکــی از گزینه های جبران گاز طبیعــی ورودی به نیروگاه 
استفاده از سوخت مایع است و این مسئله زمینه آلودگی هوا 

را به وجود می آورد.
نیروگاه ها در فصل زمستان چه مقدار سوخت  ��

نیاز دارند؟
 بر اساس آمار مستند شرکت برق حرارتی، میزان درخواست 
روزانه ســوخت معادل نیروگاه های حرارتی، از آبان ســال 
۱۴۰۰ لغایت اســفند سال جاری به ترتیب در هر ماه معادل 
25۰ میلیون متر مکعب در آبان ماه، 2۳5 میلیون متر مکعب 
در آذرمــاه، 225 میلیون متر مکعب در دی ماه و بهمن ماه و 
در نهایت 2۳5 میلیون متر مکعب در اســفند پیش ِ رو است.

بر همین اساس در شــرایطی که امکان تأمین نیاز بنابر در 
خواست نیروگاه های حرارتی انجام پذیر است، طبیعتاً علاوه 
بر نداشتن قطعی برق برنامه ریزی شده، دلیلی برای استفاده 
از سوخت مایع و به دنبال آن آلودگی هوا وجود ندارد.با توجه 
به نیاز بیان شــده به دلیل رشد قابل توجه مصرف در بخش 
خانگــی، امکان تأمین ســوخت گاز طبیعی برای واحدهای 
نیروگاه معادل نیاز این واحدها وجود ندارد. بر همین اساس، 
امکان تحویل گاز طبیعی به واحدهای نیروگاه حرارتی برای 
شرکت ملی گاز ایران در آبان ماه معادل 2۱۳ در روز میلیون 
متر مکعب است و این میزان در ۳ ماهه، آذر، دی و بهمن ماه 
به ۱۰۰ در روز میلیون متر مکعب خواهد رســید. این آمار در 
اســفندماه پیش رو با 5۰ میلیون متر مکعب افزایش به ۱5۰ 
میلیون متر مکعب در روز می رسد.ناتوانی بیش از 2۰۰ میلیون 
متر مکعبــی تأمین گاز طبیعی مورد درخواســت واحدهای 
نیروگاهی کشــور، به دلایلی از جمله مصرف نجومی گاز در 

بخش خانگی متهم ردیف اول مشکلات تلقی می شود.
نیروگاه ها  �� در  طبیعی  گاز  جایگزین  سوخت 

چیست؟
بر همین اساس وزارت نفت به منظور کاهش آثار نامطلوب 
ناشــی از قطعی برق بخشی از ناترازی گاز طبیعی را با ارائه 
سوخت های مایع نظیر نفت گاز و نفت کوره پوشش می دهد. 
بر همین اســاس بر مبنای روند پیش بینی شــده به منظور 
تحویل ســوخت مایع به واحدهای نیروگاهی قرار اســت، 
واحدهای نیروگاهی در آبان ماه ســوخت معادل 25 میلیون 
متــر مکعب نفت کوره و ۱2 میلیون متر مکعب نفت گاز در 
روز را جایگزیــن گاز طبیعی کنند.این روند در آذرماه به ۳5 
میلیون متر مکعب نفت کوره و ۱۰۰ میلیون متر مکعب نفت 
گاز در روز می رســد. بر همین اساس در دی ماه و بهمن ماه 
ســال جاری، میزان مصرف نفت کوره و نفت گاز به ترتیب 
به ۴5 میلیون متر مکعب و 8۰ میلیون متر مکعب می رســد 
و در نهایت در اســفندماه پیش رو، میزان مصرف نفت کوره 
معادل ۳5 میلیون مترمکعب و میزان مصرف نفت گاز به 5۰ 
میلیون متر مکعب خواهد رســید. با توجه به اطلاعات همه 
ســوخت های مایع و گاز رسیده به واحدهای نیروگاهی، این 
واحدهای در ۳۴ ماه آذرماه، دی ماه و بهمن ماه سال ۱۴۰۰ 
به ترتیب با کمبود سوخت معادل ۱۰2۰ میلیون متر مکعب، 
۴2۰ میلیون متر مکعب و ۴2۰ میلیون متر مکعب در هر روز 
مواجه هســتند. این کمبود قابل توجه سوخت زمینه کمبود 
برق ۳8۰8 هزار مگاوات ساعت در آذرماه سال جاری، ۱568 
هزار مگاوات ساعت در دی ماه و ۱568 هزار مگاوات ساعت 

در بهمن ماه را به وجود می آورد.
مایع  �� سوخت  مخازن  وضعیت  آخرین 

واحدهای نیروگاهی
با توجه به اطلاعات پیش رو، کمبود گاز طبیعی در زمستان 
سال جاری به حدی است که حتی میزان مصرف سوخت 
مایــع در قالب نفت کوره و نفت گاز نیز توانایی پوشــش 
خلاء سوختی به وجود آمده را نداشته و برای جلوگیری از 
قطعی گاز، در زمســتان پیش رو باید منتظر آلودگی هوای 
ناشــی از مصرف ســوخت مایع و همچنین قطعی برق به 
میزان بیان شده باشــیم. نکته قابل توجه که می تواند در 
مســئله تأمین برق واحدهای نیروگاهی تردید ایجاد کند، 
میزان ذخیره فعلی سوخت مایع در قالب 2 منبع نفت کوره 
و نفت گاز اســت. بر همین اســاس تا تاریخ 2۳ مهر ماه 
ســال جاری میزان ذخیره نفت کوره واحدهای نیروگاهی 
مشــور معادل ۳6۴ میلیون و ۳6۳ هــزار لیتر بوده و 89 
درصد از ظرفیت ذخیره سازی این سوخت در نیروگاه های 

کشور پر است.

خبرخوان

استفاده از بیت کوین برای 
گرمایش!

شــهر ونکوور شمالی ممکن اســت به نخستین 
شــهری در جهان تبدیل شود که از استخراج بیت 

کوین برای گرمایش استفاده می کند.
شــرکت »لونزدیل انرژی کورپوریشن« ماه جاری 
اعلام کرد با شرکت استخراج رمزارز فناوری پاک 
»مینت گرین« برای استفاده از حرارت برق بازیابی 
شده مربوط به اســتخراج بیت کوین برای تأمین 

گرمایش شهر قراردادی بسته است.
»مینت گرین« از بویلرهای دیجیتالی برای بازیابی 
بیش از 96 درصد از برق مورد استفاده در استخراج 
رمزارز به شکل انرژی گرمایی استفاده می کند که 
می تواند برای تأمین گرمایش شــهرها و خدمات 

دهی به فرآیندهای صنعتی استفاده شود.
منبع گرمایش جدید سال آینده معرفی خواهد شد 
و طبق اعلام »لونزدیل انرژی کورپوریشــن«، از 
انتشــار بیش از 2۰ هزار تن گازهای گلخانه ای به 
ازای هر مگاوات در مقایسه با گاز طبیعی جلوگیری 
می کند. بر اســاس گزارش اویل پرایس، استخراج 
بیت کوین برای ســهمی که در انتشار کربن دارد 
و معلوم شــده که قابل توجه اســت، اوایل امسال 
توجهــات را به خود جلب کــرد و بحثی را درباره 
رمزارزهای ســبز برانگیخت که با استفاده از برق 

تولید شده از منابع تجدیدپذیر استخراج می شوند.

احتمال افزایش خرید نفت چین از 
ایران تا پایان سال

از آنجایی که ۳ ماه بیشــتر تا پایان مهلت اســتفاده 
پالایشگاه های مستقل چین از سهمیه وارداتشان باقی 
نمانده است، این پالایشگاه ها احتمالًا خرید نفت خام 
از ایران و روســیه را شدت می دهند تا بتواند از تمام 
سهمیه خود استفاده کنند. از آنجایی که ۳ ماه بیشتر 
تا پایان مهلت استفاده الایشگاه های مستقل چین از 
سهمیه وارداتشان باقی نمانده است، این پالایشگاه ها 
خرید نفت خام خود را شدت خواهند داد.به نوشته این 
گــزارش، احتمالًا این امر تقاضا برای نفت خامی که 
بتواند سریعاً ارسال و تحویل شود، افزایش یابد؛ نظیر 
نفت ESPO روسیه از شرق دور که معمولًا کمتر از 
یک هفته ارسال می شود. پالایشگاه های مستقل چین 
نیز که به تی پات معروفند، معمولًا به دنبال استفاده 
کامل از ســهمیه ها هســتند تا بتوانند در سال آینده 
نیز برای حجم های مشــابه درخواست کنند. به گفته 
تاجــران، با اینکه تفاوت قیمتی برای خرید لحظه ای 
این نوع نفت افزایش یافته است، اما این پالایشگاه ها 
اگر نفت روســیه را بخواهند، مجبور هزینه را تمام و 
کمال پرداخت کنند. هرچند، آخرین قراردادها اندکی 
از قبل ارزان تر هســتند اما آنها همچنان در نزدیک 
بالاترین رقم در 2۱ ماه گذشته هستند. این امر سبب 
می شود تا این پالایشگاه ها به سوی سایر انواع نفت 
در غرب آســیا یا حتی نفت تحریمــی ایران که در 
نفتکش ها در سواحل آسیا ذخیره شده، بروند. تاجری 
که نخواست نامش فاش شود، گفت میلیون ها بشکه 
نفت خام در خارج از ســواحل چین و اطراف سنگاپور 
و مالزی بر روی آب شــناور است؛ این نفت ها شامل 
نفــت ایران و همچنین حجم های مختلف از ســایر 
انواع نفت که پالایشگاه ها می توانند به آن دسترسی 
داشته باشــند، هستند. بازار لحظه ای در حال تجارت 
محموله های بارگیری در ماه دسامبر است. همچنین 
پالایشگاه های مستقل چین می توانند سایر گریدهای 
نفت در خلیج فارس نظیر عمان و نفت زکوم امارات را 
مورد بررسی قرار دهند. با این حال، یک کشتی مملو 
از نفت، معمولًا حدود سه هفته طول می کشد تا از این 
منطقه به چین برسد و این ریسک وجود دارد که آیا 

تا پایان سال به این کشور می رسد یا نه.

ایران با جمعیتی 8۴ میلیــون نفری روزانه 
85 میلیــون لیتر بنزین مصرف می کند. این 
در حالی اســت که مصــرف بنزین در چین 
بــا جمعیتی ۱.5 میلیارد نفــری روزانه ۴5۰ 
میلیون لیتر برآورد می شود که نشان می دهد 
ســرانه مصرف بنزین در ایران سه برابر پر 

جمعیت ترین کشور جهان است.
مصرف انــواع حامل های انــرژی در ایران 
از میانگین جهانی بســیار بالاتر است. این 
موضــوع در کنار قیمت پاییــن حامل های 
انــرژی باعث شــده تــا ایــران بالاترین 

پرداخت کننده یارانه انرژی در جهان باشد.
تا آنجا که بر اســاس گزارش تفریغ بودجه 
ســال 99، حدود 9۰ درصد از یارانه پنهانی 
که در کشــور پرداخت شده در حوزه انرژی 

بوده است.
 بر اســاس گزارش تفریغ بودجه سال 99، 
حدود 9۰ درصد از یارانه پنهانی که در کشور 

پرداخت شده در حوزه انرژی بوده است.
ایران در مجموع سال گذشته حدود ۱.۴ هزار 
هزار میلیارد تومــان یارانه در بخش انرژی 
پرداخت کرده که ۷۰ درصد آن در حوزه گاز 
بوده اســت. بعد از آن نیز فرآورده های نفتی 
شامل سوخت مایع، 28 درصد از یارانه پنهان 
بخش انرژی را بلعیده و تنها حدود 2 درصد 
از یارانه انرژی در بخش آب و برق پرداخت 

شده است.
این اعداد نشان می دهد که معادل 29 درصد 
از حجم نقدینگی کشــور در ســال گذشته 
سهم یارانه پرداختی به گاز بوده است. معادل 
۱۱.5 درصــد از نقدینگی نیز بــرای یارانه 

فرآورده های نفتی صرف شده است.
بــد مصرفی ایرانی ها در گاز باعث شــده تا 
اگرچه دومین دارنده بزرگ ذخایر گاز جهان 

و چهارمین کشو تولید کننده گاز دنیا هستیم 
اما بــا اولین وزش باد ســرد پاییزی، دلهره 
تأمین ســوخت زمســتانی مهمانمان باشد 
زیرا هنوز که هوا سرد نشده، مصرف گاز در 
کشور در بخش خانگی و تجاری، جهشی 82 

درصدی را نشان می دهد.
شــرایط در مصرف فرآورده هــای نفتی نیز 

چندان بهتر نیست.
سال گذشته در این بخش ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان یارانه پرداخت شده، این در حالی است 
که مجموع مصــارف هدفمندی یارانه ها در 
ســال 99، تنها ۷۳ هزار میلیارد تومان بوده 

است.
این بدان معنا اســت که 5.5 برابر بیشتر از 
مصارف هدفمنــدی یارانه ها برای پرداخت 

یارانه فرآورده های نفتی صرف شده است.
آمــار دیگری نیــز حکایــت از آن دارد که 
فرآورده های نفتی در ســال گذشــته 8۴.5 
درصد از یارانه نقــدی را به خود اختصاص 
داده اند.افزایش ســهم یارانــه فرآورده های 

نفتی بیش از هــر چیز به دلیل ثبات قیمت 
فرآورده ها در کشــور و افزایش قیمت فوب 
خلیج فارس اســت.تا آنجا که بر اساس آمار 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران، اگرچه قیمــت بنزین صادراتی 
معادل ۱۱ هزار تومان در هر لیتر است، این 
سوخت در کشور با قیمت هزار و 5۰۰ تومان 
به صورت سهمیه ای و تنها ۳ هزار تومان به 
قیمت آزاد به فروش می رســد. یعنی بنزینی 
که در کشور مصرف می شود اگر صادر شود 
درآمد بیشتری بین 8 هزار تومان تا 9 هزار و 
5۰۰ تومان در هر لیتر برای کشور به دنبال 
خواهد داشت. با این حال بد مصرفی در این 
زمینه نیز دردسرساز شــده تا زنگ خطری 
بــرای صادرات بنزین ایران باشــد. ایران با 
جمعیتی نزدیک به کشور ترکیه، در مقایسه 
با این کشور ۱۰ برابر بنزین بیشتری مصرف 
می کند. حتــی اگر میزان مصرف نســبت 
به جمعیت را نیــز در نظر بگیریم، ایرانی ها 
سه برابر چین بنزین مصرف می کنند. چین 

بــا جمعیتی ۱.5 میلیارد نفــری روزانه ۴5۰ 
میلیون لیتــر بنزین می ســوزاند و ایران با 
جمعیتــی 8۴ میلیون نفری، 85 میلیون لیتر 

بنزین را در روز مصرف می کند.
این وضعیت باعث شــده تا در صورت تداوم 
رشــد مصرف بنزین در کشــور، بازارهای 

صادراتی ایران در خطر باشد.
در حالی که اگر تنها ۱۰ میلیون لیتر مصرف 
بنزین در کشور کاهش پیدا کند و این میزان 
صرف صادرات شــود، روزانــه ۱۱۰ میلیارد 
تومان درآمد برای کشــور به همراه خواهد 
داشت.این درآمد اگر یکســال ادامه داشته 
باشد درآمدی ۴۰ هزار میلیارد تومانی ایجاد 
می کند که با احتساب قیمت 28 هزار تومان 
برای هر دلار، ۱.۴ میلیارد دلار درآمد ارزی 
خواهد بود که در شرایط تحریم صادرات نفت 
می تواند بخــش بزرگی از کمبود درآمدهای 

ارزی را جبران کند.
ادامــه روند کنونی مصــرف در صورت رفع 
محدودیت های کرونا می تواند مصرف بنزین 
در کشور را به شدت افزایش دهد. موضوعی 
کــه ایران را از دایــره صادرکنندگان بنزین 
خارج کرده و حتی تا 2 سال آینده دوباره به 
واردکننده بنزین تبدیل کند. البته با اصلاح 
الگوی مصرف و افزایش بهینه سازی مصرف 
سوخت می توان از این اتفاق جلوگیری کرد. 
با این حال در کنــار اصلاح الگوی مصرف 
باید افزایش مصرف ســی. ان. جی را نیز در 
دستور کار قرار داد. ایران در شرایط فعلی ۴۰ 
میلیون مترمکعب ظرفیت توزیع روزانه سی. 
ان. جی دارد که می توان با توجه به ظرفیت 
خالی موجــود که نزدیک به 2۰ میلیون متر 
مکعب می شــود، افزایش مصرف بنزین را 

کنترل کرد.

ایران با جمعیتی ۸4 میلیون نفری روزانه ۸۵ میلیون لیتر بنزین مصرف می کند
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سناریوهای گازی ارز

زمســتان ۱۴۰۰ شــاید یکــی از گازی ترین 
زمســتان های دهه های اخیــر در جهان و در 

ایران باشد.
تشریح مساله: در ماه های اخیر مجموعه ای از 
اتفاقات طبیعی و سیاست های اقتصادی باعث 
افزایــش تقاضا برای گاز طبیعی شده اســت. 
در عیــن حــال وقفه های زنجیــره تولید گاز 
کاهش  باعث  روســیه(  در  )علی الخصــوص 
عرضه  گاز شــده. در نتیجه  قیمت های جهانی 
گاز در هفته های اخیر به شدت افزایش یافته.

فرصت  می توانســت  شــرایطی  چنین  بالتبع 
بسیار ویژه ای را در اختیار سومین تولید کننده  
گاز جهان قرار بدهد و این کشــور را مالامال 

از درآمدهای ارزی بکند!  
اما متاسفانه ایران اســیر در بند سیاست های 
تولید کننده   تنها ســومین  نه  اقتصادی  اشتباه 
گاز طبیعــی در جهان اســت، بلکه چهارمین 
مصرف کننــده  گاز در جهــان )تنهــا پس از 
آمریکا، روســیه و چین(   هم هست. ایران 85 
میلیــون نفری بیــش از ۷۰٪ چین صنعتی با 
۱.۴ میلیــارد نفر جمعیت، حدود ۳ برابر آلمان 
و انگلیــس، ۴ برابر هنــد و 5 برابر ترکیه گاز 
مصرف می کند. اما ما چگونه این مقدار گاز را 
مصرف می کنیم؟  به طور متوسط حدود ٪2۰ 
گاز در بخش خانگی، 5٪ در بخش تجاری و 
عمومی، ۳۰٪ در صنایع، 2۷.5٪ در نیروگاه ها 
و حدود ۱۰٪ هم صرف خود فرآیندهای تولید 
گاز و نفــت و تلفات انتقال گاز می شــود. کل 
میزان صادرات گاز کشــور نیز تنها در حدود 
5٪ میــزان تولید گاز کشــور اســت.در واقع 
قیمت گــذاری به غایت اشــتباه در حوزه  گاز 
)و انرژی( باعث رقابت شدید بین بخش های 
مختلف اقتصادی در بهره مندی هر چه بیشتر 
از رانت گازی شــده. ترکیب همین سیاست ها 
بــا تحریم های اقتصادی باعث کاهش رشــد 
توسعه  میادین گازی هم شده. در نتیجه حتی 
در روزهای عادی ســال نیز گاز چندانی برای 
صادرات باقی نمانده.  گازی که می توانســت 
یکی از مهم ترین ابزارهای کشور در برقراری 
تعادل اقتصادی با اروپا و کشــورهای منطقه 

باشد.
اما اصل فاجعه: با فرارســیدن فصل زمستان 
میزان مصرف گاز خانوارها و بخش تجاری و 
عمومی به شــدت افزایش می یابد و در نقطه  
پیک، مصــرف این بخش بــه بیش از 6۰۰ 
میلیون متر مکعب در روز می رســد. حتی در 

بهترین ســناریو در این حالــت ما دچار 2۰۰ 
میلیون متر مکعب کسری گاز هستیم.

این  �� با  مقابله  برای  ما  فعلی  برنامه  
بحران چیست؟

قطع گاز نیروگاه ها و جایگزینی آن با مازوت، 
برش ســنگین و گازوییل، قطــع گاز صنایع 

عمده و قطع گاز صادراتی.
 نتیجــه  مورد اول از دســت رفتن درآمدهای 
ارزی حاصــل از فــروش گازوییــل و برش 
سنگین، آلودگی شــدید هوا و قطعی احتمالی 

برق در زمستان است.
قطع گاز صنایع هم موجب کاهش درآمدهای 
ارزی کشور در زمستان، افزایش قیمت داخلی 
محصولات این صنایع )به دلیل کاهش شدید 
تولید( و کاهش ســود شــرکت های بورسی 

می شود.
قطــع گاز صادراتی در زمســتان هم موجب 
هر چه کم اهیت تر شــدن نقش گاز ایران در 
برقراری تعادل اقتصادی با کشورهای همسایه 
می شود. عاملی که تاثیر مستقیم بر دسترسی 
ایران به منابع ارزی اش در این کشــورها هم 
دارد. بــه عبارت دیگر قطــع گاز صادراتی در 
زمســتان نه تنها موجب کاهــش درآمدهای 
ارزی می شــود بلکه باعث کاهش دسترســی 
ایران به درآمدهای فعلی نیز می شــود. نتیجه  
افزایش  مســتقیم راهکار پیشــنهادی فعلی، 
فشــار بر بازار ارز و همچنین افزایش شــتاب 
تورم در ماه های پایانی ســال ۱۴۰۰ اســت. 
توجه بشــود که در ماه های پایانی ســال به 
دلیل افزایش تقاضا برای ارز و افزایش فشــار 
دولت بر پایه  پولی آسیب پذیری اقتصاد ایران 
از شوک های ارزی بیشــتر از ایام دیگر سال 
اســت. تا اینجا سعی شــد که نشان داده شود 
کــه اولا گاز در زمســتان ۱۴۰۰ یک کالای 
بسیار استراتژیک اســت که در صورت وجود 
عقلانیت اقتصادی می توان بهترین اســتفاده 
را از آن کــرد، ثانیا در صــورت اتخاذ راه حل 
تکراری قبلی چه بســا مصرف  بی رویه  گاز در 

زمستان عامل شعله ور شدن بازار ارز بشود.
امــا آیا برای زمســتان ۱۴۰۰ راه حل بهتری 
وجــود دارد؟/ می توان از شــدت این بحران 
کاســت؟ راه حل جایگزین: بــه منظور حل 
بحران گازی زمســتان ۱۴۰۰ به نظر می رسد 
کــه نیاز به یک راه حل چند جانبه اســت که 
با تک تک مصرف کنندگان گاز رفتار متفاوتی 

داشته باشد.
در ادامه به ابعاد این راهکار برای هر قســمت 

از مصرف کنندگان گاز می پردازیم:
۱. خانوارها و بخش تجاری:

همان گونــه که در اعداد قســمت قبل دیدیم 
مشــکل اصلی در فصل ســرد افزایش شدید 
مصرف بخــش خانگی و تجاری اســت. در 
نتیجــه هر راه حلی که بخشــی از آن کاهش 
معنادار مصرف خانوارها نباشد قطعا تناسبی با 

ابعاد مشکل زمستان ۱۴۰۰ ندارد.
بی شک بخشی از میزان مصرف بالای انرژی 
در ایران مربوط به وجود ســاختمان های غیر 
بهینه اســت. اما این تنها بخشــی از مشکل 

است.
واقعیت آن اســت که در قیمت های فعلی ما 
ترجیح می دهیم که دمای خانه در زمســتان 
هم بین 22 تا 25 درجه باشــد. این در حالی 
اســت که در اکثر کشــورهای اروپایی دمای 
داخــل خانــه در فصل زمســتان را در حدود 
۱6-۱9 درجه نگــه می دارند. به عبارت دیگر 
بخش مهمی از مصرف شدید انرژی ما دقیقا 
بــه خاطر رفتــار مصرفی خود مــا و نه عدم 
بهره وری ســاختمان ها و وسایل گرمایشی ما 

است.
مصرف  �� کاهش  برای  راه حلی  چه 

خانوارها وجود دارد؟
*راه حل کوتاه مدت برای زمستان ۱۴۰۰:

تعیین حد اســتاندارد )متوسط( مصرف متناظر 
با میــزان گاز لازم برای گرم کردن یک خانه  
۱۰۰ متری در دمای ۱9 درجه وافزایش جدی 
تعرفه  مصرف گاز بیش از این حد )با راهکاری 
مشابه ســازوکار تبصره ۱۴ ماده واحد قانون 
بودجه  ۱۴۰۰ برای صنعت فولاد ٪ یعنی برابر 
شدن تعرفه  مصارف بالا با درصدی از نرخ گاز 

در بورس انرژی(
*تجمیع درآمــد حاصل از این افزایش قیمت 

در یک حساب مجزا
*توزیع مساوی این درآمد بین تمام ایرانیان

دقت بشــود که درآمد غیر مستقیم حاصل از 
کاهش مصرف گاز برای دولت بســیار بیشتر 
از درآمــد مســتقیم حاصل از تعرفــه  بالاتر 
اســت. فلذا نباید در مورد بازتوزیع تمام درآمد 
مستقیم حاصل از تعرفه  بالاتر خانوارها خست 

به خرج داد.
)راه حل میان مدت: اختصاص ســهمیه  انرژی 
قابل مبادلــه به تمام خانوارها و اســتفاده از 
ســازوکارهای بــورس انرژی بــرای قیمت 
گــذاری آن. موضوعی کــه در نوبت دیگر به 

آن می پردازیم.(
آیــا راهکار غیر قیمتی ای وجــود دارد که در 
آن مصرف مردم در فصل ســرما متناســب با 
زیادی  بشــود؟ سال های  اروپا  استانداردهای 
اســت که به دنبال این راه حل گشــته ایم و 

نیافته ایم.
اما آیــا تنها افزایــش قیمت بــرای کاهش 
مصرف کافی اســت؟ اصلا! مطالعات زیادی 
نشــان می دهد که آگاهی مردم از تعرفه ها و 
فهــم ارتباط بین نحوه  زندگی شــان و میزان 
مصرفشان شرط لازم اثرگذاری مکانیسم های 

قیمتی است.
2. مقاصد صادراتی:

هنر سیاســتگذار آن اســت که بتواند تسهیل 
مبــادلات مالیش را )و یا خواســته های مهم 
دیگری که دارد را( در برابر توافق به عدم قطع 

گاز صادراتی در زمستان بگیرد.
البته این راهکار تنها در صورتی ممکن اســت 
که مصرف داخلی در زمســتان کنترل بشود. 
اما توان ایران برای عــدم قطع گاز صادراتی 
در فصل زمســتان می تواند آغازگر ارتقا نقش 

ایران در منطقه باشد.
۳. صنایع انرژی بر:

به صنایع انرژی بر این گزینه داده شــود که یا 
تعرفه های فعلی را پرداخت بکنند و در صورت 
کمبــود گاز، گاز این صنایــع در اولویت قطع 
شدن باشــند و یا آن که در سه ماه سرد سال 
تعرفه  بالاتری را پرداخت کنند ولی گاز آن ها 
در طول زمســتان در هر صورت قطع نشود. 
بــه این روش اولا صنایعی که ضرر اقتصادی 
بیشــتری از قطعی گاز می بینند از صنایعی که 
می توانند تعمیرات ســالیانه  ی خود را در فصل 
زمســتان انجام بدهند و ضــرر کمتری ببینند 
جدا می شــوند. ثانیا به صــورت درونزا میزان 

مصرف صنایع کاهش می یابد
۴. نیروگاه ها:

قطعــا در میان مدت بهــره وری نیروگاه ها 
بهره وری  افزایش  ایــن  یابد.  افزایش  باید 
می تواند مصــرف گاز نیروگا ه های فعلی را 
به میــزان ۳۰-۴۰٪ کاهــش بدهد. اما تا 
زمســتان ۱۴۰۰ زمانی باقــی نمانده و راه 
حلی جز جلوگیری از افزایش مصرف برق 
وجــود ندارد. در این قســمت هم می توان 
از سازکار مشابه ســازکار در مورد کاهش 
مصرف گاز خانوارها اســتفاده کرد. در واقع 
عــدم هماهنگی تعرفه های گاز و برق خود 
می توانــد باعــث روی آوردن خانوارها به 
وسایل گرمایشــی برقی و در نتیجه فشار 
مضاعف بر مصرف برق در فصل زمســتان 
بشود.نتیجه :  می توان با اتخاذ سیاست های 
صحیح گازی هم از شدت بحران زمستان  
۱۴۰۰ و ســرایت آن به بازار ارز کاست و 
هــم اصلاحاتی را در راســتای اصلاحات 

بلندمدت کشور انجام داد.

امیر کرمانی
 استاد دانشگاه برکلی
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حمل و نقل

خبرخوان

    مديرعامل شركت بهره برداري متروي 
تهران و حومه:

    همزمان با افزايش ساعت طرح 
ترافيك در صورت افزايش مسافران 
مترو، قطار فوق العاده اعزام می شود

    مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری متروی تهران و 
حومه از تمهیدات شــرکت بهره برداری مترو همزمان 
با افزایش ســاعت طــرح ترافیک از دهــم آبان ماه 

سال جاري خبر داد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت 
بهــره برداری متــروی تهران و حومــه؛ علی عبداله 
پور با اشــاره به اینکه مترو یکي از مهمترین وســایل 
حمل و نقل عمومي در شــهر تهران اســت و استفاده 
شــهروندان از آن باعث کاهش ترافیک و آلودگي هوا 
خواهد شــد گفت: در حال حاضر بخاطر شرایط کرونا 
و رعایت فاصله اجتماعی، سرفاصله حرکت قطارها با 
حداقل زمان ممکن اجرا مي شود و این روند همزمان 
با افزایش ساعت طرح ترافیک نیز ادامه خواهد داشت.

وی تصریح کرد: اگر با روند افزایشي مسافر در ایستگاه 
های خطوط هفتگانه و واگن هاي مترو روبرو شــویم 
با تمام توان و ظرفیت خدمات رســانی مي کنیم و در 
صورت لــزوم قطارهای فوق العــاده را برای جابجایی 

مسافران نیز اعزام خواهیم کرد.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
با اشاره به اینکه، حدود 25 درصد از قطارها معمولا به 
علت تعمیرات خارج از سرویس دهي مي باشند گفت: 
در حال حاضر ۱6۱ قطار از ۱۷۱ قطار موجود در خطوط 
هفتگانه مترو فعال هســتند و با توجه به اینکه ساعات 
طرح ترافیک افزایش می یابد، زمان تعمیر قطارها نیز 

سرعت خواهد یافت.
عبداله پور با اشــاره به اینکه اقدامات و تمهیدات لازم 
برای حضور شــهروندان در شهر زیرزمینی پیش بینی 
شده است افزود: بر اســاس تجربیات سنوات گذشته 
در نخستین روزهاي اجراي زمان افزایش ساعت طرح 
ترافیک؛ مترو با استقبال مسافران روبرو مي شود. وي 
خاطرنشــان کرد: شاید پیش بیني افزایش مسافر فقط 
برای روزها و هفته های نخســت افزایش ساعت طرح 
ترافیک باشد اما به تدریج آمار کمتر شده و به وضعیت 
نرمال برسیم. از شهروندان نیز درخواست داریم هنگام 
استفاده از مترو، به لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی 

توجه داشته باشند.

ارزان کنید تا بفروشید!

رییس اتحادیه مشاوران املاک با توصیه به مالکان 
برای پایین آوردن قیمت مســکن گفت: بازار نه تنها 
ظرفیت پرش قیمت ندارد بلکه بســیاری از نرخهای 
فعلی هم نامتعارف اســت و نمی شــود که هرکس 
هر قیمتی دلش خواســت برای آپارتمان خود تعیین 
کنــد؛ نرخ های موجــود در ســامانه های ملکی باید 
توســط دستگاههای ناظر رســیدگی شود. مصطفی 
قلی خســروی اظهار کرد: بازار مسکن ظرفیت رشد 
بــالای قیمت را ندارد؛ زیرا به لحاظ کاهش شــدید 
قدرت خرید متقاضیان، معاملات به شــدت کاهش 
یافته اســت. اگر بعضی مالکان یا سازندگان دلشان 
می خواهــد واحدهای خود را با قیمتهای نامتعارف به 
فروش برســانند باید بگویم از این خبرها نیست. وی 
افزود: بازار مســکن در حدود چهار ســال اخیر متأثر 
از تورم عمومی دچار جهش قیمت شــده و در حال 
حاضر به ثبــات و آرامش رســیده و در مهرماه نیز 
معاملات کساد است. نوسانات جزئی ماهیانه طبیعی 
است اما نمی توان انتظار داشت قیمت ها مجدداً پرش 
کند. بنابراین به کســانی که در سایتها و اپلیکیشنها 
نرخ هــای کاذب برای آپارتمانهــای خود می گذارند 
توصیه می کنیــم اگر قصد فــروش دارند قیمتهای 
پیشــنهادی را پایین بیاوند تا هم خودشان بتوانند به 
پول برســند و هم متقاضیان مصرفی، خانه دار شوند. 
خسروی با اشاره به قیمتهای پیشنهادی که در مناطق 
شمالی تهران ارائه می شود گفت: متوسط قیمت هر 
متر خانه در منطقه یک بین 6۰ تا ۷۰ میلیون تومان 
اســت. لذا قیمتهای بالای ۱۰۰ میلیون تومان فقط 
در ظاهر اســت و با این نرخها خرید و فروش بسیار 
به ندرت انجام می شــود. وقتی از میانگین حدود ۷۰ 
میلیون تومان صحبت می کنیم یعنی ممکن اســت 
واحدهایی با نرخ متری 5۰ میلیون تومان تا نهایتاً 8۰ 
میلیون تومان فروخته شود. عجیب است که مالکان 
در سایت ها قیمت های ۱5۰ میلیون تومان در هر متر 
مربع تعیین می کنند. این رویه در سامانه های ملکی 

باید توسط دستگاههای ناظر رسیدگی شود.

گزارش

سرمایه های رویاپردازانه ایرانیان روی 
دیوار برفی استانبول!

چوب حراج بر دارایی ایرانی ها

اظهارات برخی مســئولین کشورهای همسایه شمال 
غربی ایران و تنش های ایجادشــده در این ســمت، 
ایرانیان ســاکن در این کشــور را به هراس انداخته 
است که مبادا مشکلاتی که در گرجستان گریبان گیر 
ایرانیان شد این بار بر سر ایرانیان ساکن در ترکیه آوار 
شود.در سال های اخیر مهاجرت ایرانیان به کشورهایی 
ماننــد ترکیه، گرجســتان و... افزایش یافته اســت، 
کشورهایی که به دلیل نزدیکی فرهنگی، جغرافیایی 
و ارزان تر بودن و... باعث شده است جایگزینی ارزان 
و در دسترس تر از اروپا و آمریکا باشند؛ اما زندگی در 
این کشــورها چالش های زیادی به همراه دارد و در 
مواردی تصمیم ها و اقدامات برخی از این کشــورها 
باعث به هدر رفتن سرمایه های ایرانیان مهاجر و ایجاد 
بحران هایی مثل از دســت رفتن خانه و زندگی آنان 
شده است.یکی از این کشــورهای پر متقاضی میان 
ایرانیان ترکیه اســت؛ اما اظهارات برخی مســئولین 
کشورهای همسایه شــمال غربی ایران و تنش های 
ایجادشده در این سمت ایرانیان ساکن در این کشور 
را به هراس انداخته اســت که مبادا مشــکلاتی که 
در گرجســتان گریبان گیر ایرانیان شد این بار بر سر 
ایرانیان ساکن در ترکیه آوار شود.ایرانیانی که با رویای 
زندگی بهتر دارائی شــان را در ایران به حراج گذاشتند 
همه ســرمایه زندگیشان را تبدیل به لیری کردن که 
هر روز در ســقوطی بی انتها به سر می برد.چند پیش 
یکی فایل صوتی از یکــی از مالباختگان پروژه های 
مســکونی در استانبول در فضای مجازی منتشر شد. 
در این فایــل، این هموطن مدعی بود که با توجه به 
اتفاقاتی که در گرجستان روی داد و منجر به از دست 
رفتن انبوه ســرمایه های ملی ما شد بسیاری از مردم 
و حتی تاجران بخش مســکن مسیر خود را به سمت 
ترکیه تغییر دادند تا این فرایند را در کشــوری دیگر و 
در نزدیکی ایران که متصل به اروپا است تجربه کنند.

وی در ایــن فایل بیان می کند که تبلیغات اغوا کننده 
شــبکه های تلوزیونی و ماهواره ای و فضای مجازی 
در خصوص اقامت آســان خریداران مسکن در ترکیه 
باعث حضور گسترده ایرانیان در این کشور شده است 
و به همین دلیل هم بسیاری از ایرانیان میلیاردها دلار 
از سرمایه های ایرانی را وارد بازار مسکن ترکیه کردند 
ولی اخیــراً با توجه به وضعیت وخیم اقتصادی ترکیه 
و همچنین حوادث اخیر قفقاز، بســیاری از ایرانیان از 
ترس اینکه مبادا تجربه تلخ گرجســتان را دوباره در 
ترکیه نیز بچشــند ناگزیر خانه های خود را به معرض 
فروش گذاشــتند ولی با قوانین عجیبی مواجه شدند 
که به هیچ عنوان به نیمی از پول خود نیز نمی رسند.

البتــه این قوانین شــاید برای آنهــا عجیب به نظر 
برســد ولی اگر به فرش قرمز پهن شده و در باغ سبز 
ترکیه ای کــه تمام دارایی اش ســرمایه گذاری های 
خارجی اســت نگاهی عمیق تر بیاندازیم می بینیم که 
ایــن قوانین برای حفظ همین ســرمایه های خارجی 
وضع شــده و متاسفانه این مردم ما هستند که بدون 
توجه به این فرایند اقتصادی گام در راهی می گذارند 
که منتهی علیه آن مشخص نیست.فرهادی مسئول 
یکی از دفاتر مشاوره و خرید املاک در ترکیه در این 
رابطه عنوان کرد: در گرجســتان و دبی به خریداران 
املاک، پاسپورت داده نمی شود این در حالی است که 
در ترکیه در مقابل خرید ملک حق شــهروندی اعطا 
می شود.وی با اشاره به اینکه عرصه به معنای زمین و 
اعیان به معنای ســاختمان است، گفت: در سند خرید 
خانه در ترکیه، عبارت عرصه و اعیان ذکر شده و فرد 
مالــک زمین خانه هم می شــود در حالی که در دبی 
زمین فروخته نمی شود و در اصطلاح فقط هوا )اعیان( 
فروخته می شود و در سند نیز قید 99 ساله وجود دارد 
و خریداران دبی نیز از این امر اطلاع دارند. وی ادامه 
داد: کســی که در ترکیه برای گرفتن حق شهروندی 
خانه خریداری می کنــد باید از فردی ترک خریداری 
کند و نمی تواند از خارجی )ایرانی، عراقی، آلمانی و...( 
خانه بخرد؛ اما اگر قصد اخذ پاســپورت ندارد می تواند 

از هر فردی اعم از ترک و غیر ترک خریداری کند.
وی افزود: همچنین در ترکیه افراد متعهد می شوند که 
حق فروش ملک تا ســه سال آینده را ندارند؛ زیرا در 
قبال آن پاسپورت اخذ می کنند و بعد از آن می تواند به 

هرکسی بفروشد.

یک کارشــناس صنعت خــودرو می گوید 
شــورای رقابت نه تنها در سال های گذشته 
نتوانســته به وظیفه ذاتی خود عمل کند که 
حتی با ورود به بازار خودرو، تعادل این بازار 

را نیز بر هم زده است.
رضا شــیوا که از ابتدای دولــت روحانی به 
عنوان رییس شــورای رقابت منصوب شده، 
روزهای پایانی حضور خود در این ســمت را 
پشت سر می گذارد. با معرفی دو اقتصاددان 
از ســوی وزیر اقتصاد باید یکــی از آنها به 
عنوان رییس جدید این شورا منصوب شده 
و کار خود را آغاز کند. این در حالی اســت 
که با وجود گذشــت حدود دو ماه از آغاز به 
کار دولت جدید، هیچ حکمی از سوی دولت 
برای اعضای تازه نهایی نشده و کار به جایی 
رســیده که به دلیل به حدنصاب نرســیدن 
اعضا، برگزاری جلســات این شــورا عملًا 

متوقف شده است.
این در حالی است که با رسیدن به روزهای 
پایانی مهر ماه، شــورای رقابت باید قیمت 
فصلی جدید خــودرو را اعلام می کرد اما نه 
مســئول جدیدی برای این کار معرفی شده 
و نه تیم قبلی مســئولیت اعــلام نرخ های 
جدید را می پذیرند. در کنار قیمت های تازه، 
در روزهای گذشــته صحبت هــای زیادی 
از احتمــال لغــو طرح قرعه کشــی خودرو 
نیــز مطرح شــده، موضوعی کــه واکنش 
تند رضا شــیوا را برانگیخته اســت. رییس 
شــورای رقابت در روزهای پایانی کار خود 
گفته: این ها اغلب جوســازی هایی است که 
سایت های خودروســازی و خودرویی آن را 
راه انداخته اند اما هیچ گونه تصمیمی در این 
زمینه اخذ نشده و قیمت گذاری همچنان به 
روش فعلی و با قرعه کشــی انجام می شود. 
اصلًا به خودروســازها ربطی ندارد و دلیلی 
ندارد بخواهند از این روش راضی باشــند یا 
نباشند این تصمیم کارشناسی شورا است، به 
هر صورت هرجایــی که منافذ و محل های 
سوءاستفاده را بگیریم یک تعدادی می توانند 
ناراضی باشــند اما در این روش میزان تولید 

دقیقاً برابر با قرعه کشی بود یعنی هر آنچه 
خودروسازها تولید می کنند باید در قرعه کشی 

عرضه می شد.
این تاکید چند باره بر لزوم تداوم شــیوه فعلی 
در حالی انجام می شود که حتی اعضای شورا 
نیز نمی توانند از موفقیت آمیز بودن قرعه کشی 
صحبت کنند و همین موضوع این سؤال را به 
وجود آورده که در دولت جدید، نقش شــورای 
رقابت در صنعت خــودرو چه خواهد بود و آیا 
شیوه های شکست خورده گذشته ادامه می یابد؟

حسن کریمی سنجری - کارشناس صنعت 
خودرو - علت شکست خوردن تجربه ورود 
شورای رقابت به صنعت خودرو را در مسائل 
ســاختاری و کلان می داند و معتقد است تا 
فکری به حال این مســائل نشود، نمی توان 
انتظار داشــت که ورود شــورای رقابت به 
این عرصه اساســاً کمکی کنــد.وی با بیان 
اینکه وظیفه ذاتی شــورای رقابت ورود به 
عرصه هایی اســت که بنا به دلایل مختلف 
انحصاری شده اند، بیان کرد: همانطور که از 
نام شــورا نیز برمی آید، آن ها باید با انحصار 
مقابلــه کرده و شــرایط لازم را برای ایجاد 
رقابت فراهم کنند امــا نگاهی به عملکرد 
این سال ها نشان می دهد که نه تنها چنین 
موضوعی وجود نداشته که حتی ورود شورای 
رقابت به برخی بازارها، تعادل قبلی آنها را نیز 
بر هم زده است.این کارشناس خودرو ادامه 
داد: در ساختار شــورای رقابت، بر فراقوه ای 
بودن آن تاکید شــده تا در ایجاد رقابت در 

حوزه های کلان دســتی باز داشته باشد اما 
آنچه کــه در عمل رخ داده این اســت که 
عضویت در شــورای رقابت برای بســیاری 
اعضای آن حکم شغل دوم و سوم را دارد و 
آن ها رسماً در دولت یا مجلس فعال هستند. 
از این رو صرفاً یک رییس شورا باقی می ماند.

به گفته کریمی ســنجری، با توجه به این 
اشکالات ساختاری متاسفانه شورا به ابزاری 
برای قدرت نمایی شــخصی رییس آن بدل 
می شود که این موضوع چه در دوره فعلی و 
چه در دوره قبل خود را نشان داد. برای این 
قدرت نمایی نیز بهترین گزینه خودرو است 
زیرا برد خبری بالایی دارد و با هر اظهارنظر 
جامعه تحت تأثیر قرار می گیرد.وی با اشاره 
به مشکل اساسی موجود در نوع نگاه شورای 
رقابت به مســئله بازار خودرو، بیان کرد: اگر 
ما به این نتیجه رســیده ایم که خودروسازان 
در ایران بــازاری انحصاری در اختیار دارند، 
باید مقدمــات تولیدی آنها را نیــز ببینیم. 
خودروســازان ایرانی برای تأمین قطعات و 
مواد اولیه خود نیــز با بازاری محدود مواجه 
هســتند و تنها چند گزینه برای خرید دارند، 
این در حالی اســت که برای خودروســازان 
خارجی هیچ تفاوتی نمی کند که قطعه خود 
را از چه شرکت و کشوری بخرند. نمی توان 
فروش یک محصول را انحصاری تشخیص 
داد اما مشکلات تولیدی آن را نادیده گرفت.

این کارشناس صنعت خودرو در پاسخ به این 
سؤال که چرا با وجود تمام برنامه هایی که از 

سوی شورای رقابت اعلام شده، طرح قرعه 
کشی نیز راه به جایی نبرد، توضیح داد: این 
یک منطق بسیار ساده در علم اقتصاد است 
که وقتی تعــادل یک بازار بر هم خورد باید 
دید که آیا کفه تقاضا ســنگین شده یا کفه 
عرضه. در بازار خودرو ایران با توجه به تاکید 
بر قیمت گذاری دســتوری و افزایش فاصله 
قیمتــی میان کارخانه و بازار از یک ســو و 
کاهش تولید و پایین بودن عرضه در قیاس 
با تقاضای واقعی از سوی دیگر عملًا شرایط 

برای یک عدم تعادل فراهم شده است.
کریمی سنجری ادامه داد: در چنین موقعیتی 
سیاست گذار باید تلاش کند که از یک سو 
عرضــه افزایش پیدا کند و از ســوی دیگر 
تقاضا با تأخیر مواجه شــود تا تعادل به بازار 
برگردد. چیزی که ما اجرا می کنیم اما دقیقاً 
عکس این موضوع اســت. یعنی از طرفی با 
سرکوب قیمت شــرایط را برای تولیدکننده 
دشــوارتر از هر زمان دیگری کرده ایم و از 
ســوی دیگر با راه اندازی شیوه هایی مانند 
قرعه کشــی تقاضــای کاذب را نیز فعال 
کرده ایم.وی با بیان اینکه تنها حســن شیوه 
قرعه کشــی کاهش التهاب در زمان ثبت 
نام متقاضیان بود، بیــان کرد: جز این یک 
موفقیت، این شیوه هیچ جنبه مثبت دیگری 
نداشته است. صرفاً یک رانت به وجود آمده 
و افراد مانند خرید بلیــت بخت آزمایی نام 
خود را ثبت می کنند تا در صورت برنده شدن 
خودرویی با فاصله قیمــت چند ده میلیون 
تومانی از بازار صاحب شــوند. این شیوه از 
همان ابتدا نیز مشخص بود که راه به جایی 
نخواهد برد.کریمی سنجری خاطرنشان کرد: 
البته باید در نظر داشت که به هر حال قرعه 
کشی در یک سال و نیم گذشته اجرایی شده 
و جامعه در چارچوب آن کار کرده اســت. از 
این رو حالا که دولت نیز نســبت به قرعه 
کشی انتقاد دارد باید دقت داشت که شیوه ای 
جایگزین شود که تمام ابعاد مشکلات فعلی 
را در برگرفته و به سمت کاهش تنش و عدم 
تعادل حرکت کند، در غیر این صورت اعلام 
یک طرح بدون توجیه و نســنجیده جدید، 
خود می تواند به عاملی تازه برای التهاب در 

بازار خودرو منجر شود.

شورای رقابت ابزار قدرت نمایی شخصی شده است  

چراییطرحشکستخوردهقرعهکشیخودرو
جواد هاشمی 

روزنامه نگار

مشکلات بازار مسکن و جزییات ساخت یک میلیون مسکن در 
سال در برنامه گفت و گوی ویژه خبری بررسی شد.

پاســخ ها به ابهامات ساخت یک میلیون مسکن در سال امشب 
یکم آبان ماه در برنامه گفت و گوی ویژه خبری با حضور قدیری 
کارشناس حوزه مسکن و نوروزی مشاور وزیر راه و شهرسازی 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
فرید قدیری کارشــناس حوزه مسکن با طرح این سؤال که آیا 
قابنون مشکل بازار مسکن را توانسته است حل کند یا خیر گفت: 
دو آمار مهم و رســمی را دولت پیرامون وضعیت بازار مســکن 
منتشــر کرده است. آمار اول جمعیت زیر خط فقر مسکن است 
لذا جمعیت زیر خط فقر مســکن در ایران ۱.8 برابر نرخ متعارف 

جهانی است.
وی با اشاره به اینکه نزدیک به ۴۰ درصد خانوارهای ایرانی زیر 
خط فقر مســکن هستند افزود: فقر مسکن تعریف جهانی دارد. 
خانوارهایی که بیش از ۳۰ درصد از هزینه ماهانه یا سالیانه خود 

را صرف تأمین مسکن می کنند زیر خط فقر مسکن هستند.
این کارشــناس حوزه مسکن با اشــاره به اینکه در تهران این 
جمعیــت بالای ۷۰ درصد اســت ادامه داد: بیش از دو ســوم 
تهرانی ها هزینه اجاره بهایشــان بیش از آن چیزی است که در 
کشــورهای مختلف جهان پرداخت می کنند. در تهران 66 سال 
طول می کشد یک زوج بتواند صاحب مسکن شود البته به شرط 

اینکه تورم و مسکن با میزان رشد دستمزد برابری کند.
قدیری اظهار کرد: در کل کشور این مدت زمان بیش از ۳۰ الی 
۳۳ سال است. در دنیا ۱۰ تا ۱2 سال طول می کشد یک خانوار 

پس انداز کند که در نهایت بتواند صاحب خانه شود.
وی با اشــاره به اینکه دولت موظف شده است تا قانون جهش 
مســکن را اجرا کند گفت: رییس جمهور اعلام کرده اســت تا 
سالی یک میلیون مسکن ساخته شود. در بازار مسکن کشور ۴ 
میلیون و 5۰۰ هزار خانــه خالی و یا خانه دوم وجود دارد یعنی 
خانه ای که مالک آن دو یا سه بار در سال از آن استفاده می کند.

این کارشــناس حوزه مسکن با اشاره به اینکه مشخص نیست 
این خانه ها چند سال طول بکشد که ساخته شوند اظهار کرد: ۷۰ 

هزار واحد مسکونی مهر هنوز تحویل داده نشده است.
قدیری خاطرنشــان کرد: مردم باید بتوانند ظرف 6 ماه آینده از 
خانه هایی که بلا اســتفاده هستند اســتفاده کنند. چرا به سراغ 
برنامه ای می رویم که حداقل یک سال طول می کشد، هیچ کس 

منکر این نیست که بازار نیازمند خانه است.
سهم بخش مسکن از کل تسهیلات بانکی 5 درصد بوده است

وی با اشاره به تأمین مالی بخش مسکن ادامه داد: اشکال تأمین 

مالی بخش مســکن به این موضوع برمی گردد که در طول ۳، 
۴ سال گذشته ســهم بخش مسکن از کل تسهیلات بانکی 5 
درصد بوده است. این سهم در دهه 8۰ بین 2۰ تا 25 درصد بوده 
است که مناسب بوده اما در چند سال اخیر این سهم به 5 درصد 

رسیده و سقوط کرده است.
این کارشــناس حوزه مسکن با اشاره به سامانه خانه های خالی 
گفت: اتفاقی که برای خانه های خاله می افتد در دنیا بی ســابقه 
است. مشــکل اصلی تأمین مالی مســکن، خانه های خالی و 
زوج هایی که خانه ندارند کلانشهرها است، در این جا این سؤال 
مطرح می شود که زمین های وزارت راه و شهرسازی برای هشت 

کلانشهر داخل شهر است یا در شهرهای اطراف.
قدیری اظهار کرد: سال اول سال طلایی برای دولت است. اگر 
آقای رییس جمهور نتواند مشــکل مسکن را حل کند مطالبات 
سنگین تر می شود. وقتی رییس جمهور تشخیص دادند با مالیات 

می تواند مشکل را حل کند چرا مالیات تصویب نمی شود.
وی با اشاره به قانون مالیات بر خانه های خالی و استثنایی که در 
این قانون وجود دارد گفت: اگر کســی در تهران خانه دارد و در 
یک شهر دیگر خانه خالی دارد و آن خانه خالی معاف است این 

استثنا و معافیت برای چه کسانی تصویب شده است.
افزایش عرضه مســکن و کنترل تقاضای سرمایه باید همزمان 

با هم شکل بگیرد
ابوالفضل نوروزی مشــاور وزیر راه و شهرسازی در ادامه برنامه 
با اشــاره به اینکه قانون مالیات بر خانه های خالی تصویب شد 
گفت: قانون مالیات بر عایدی ســرمایه در صف صحن است تا 
تولید مسکن اتفاق بیفتد که همزمان پس از آن تقاضای سرمایه 
خنثی می شود و دوباره می تواند باعث تثبیت قیمت مسکن شود.

وی خاطرنشــان کرد: افزایش عرضه و کنترل تقاضای سرمایه 
باید همزمان با هم شــکل بگیرد. در راستای همین موضوع در 

وزارت راه و شهرسازی سامانه املاک و اسکان را تلاش کردیم 
که راه اندازی کنیم تا تقاضای سرمایه ای و سودا گرایانه، دلالان 

و سوداگران و محتکران شناسایی شوند.
نوروزی با اشاره به اینکه بخشی از خانه ها در قالب اقامت دوم به 
عنوان تفرجگاه مورد استفاده قرار می گیرد افزود: خانه های خالی 
هم بخش زیادی از آنها در مناطق بالای شهر است و عرضه آنها 
می تواند کمک کند تا به صورت پلکانی خانه هایی که در پایین 

دست هستند ارزان تر شود.
وی با اشــاره به اینکه ما اعتقاد داریم که طرح جامع مســکن 
شــفاف است که البته در ســال 95 بازنگری شد گفت: با توجه 
به نیاز ســالانه ای که داریم نزدیک به 5۰۰ هزار ازدواج در سال 
صورت می گیرد و سالی باید ۳۰۰ هزار بافت شهری مورد اصلاح 
و بازسازی قرار بگیرد که خیلی ربطی به مالیات بر حوزه مسکن 

ندارد.
مشــاور وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: برای تأمین مالی 
مســکن روش های متنوعی را در پیش گرفته ایم، اســتفاده از 
صندوق ملی مســکن یکی از این روش ها اســت که از اقساط 
برگشتی مسکن مهر استفاده می شــود و درآمدهای حاصله از 
اجاره زمین های 99 ساله اســت و همچنین جرائم مالیاتی که 

برای بانک ها قرار شده است.
نوروزی با اشــاره به نظارت بانک مرکــزی بر چک ها و صدور 
چک افزود: همان مکانیزم باید در حوزه تسهیلات نظام بانکی 
مورد بهره برداری قرار بگیرد. در قانون جهش تولید مسکن همه 
دستگاه ها موظف شده اند زمین های خود را در اختیار وزارت راه 
و شهرسازی قرار دهند و برای این موضوع ضمانت اجرایی هم 

تعیین شده است.
وی با اشاره به اینکه قانون جهش تولید مسکن ضمانت اجرایی 
را در نظر گرفته که در قانون قبلی نبود ادامه داد: دستگاه ها باید 
ظرف دو ماه زمین هایشان را به نام دولت در اختیار وزارت راه و 
شهرســازی قرار دهند، لذا به استان های مختلف نامه زده ایم تا 
زمین هایشان را معرفی کنند.مشاور وزیر راه و شهرسازی عنوان 
کرد: اگر ظرف دو ماه در برخی از استان ها همکاری نکردند یک 
ماه ســازمان ثبت فرصت دارد تا زمین ها را به نام وزارت راه و 
شهرســازی کند و این ضمانت اجرایی است که در قوانین قبلی 

نبود شخص رییس جمهور پای این موضوع است.
نوروزی با اشــاره به اینکه هفته بعد جلســه مشــترک با آقای 
خاندوزی خواهیم داشت گفت: طبق قانون جهش تولید مسکن 
عرضه را باید افزایش دهیم. موافق هستیم تا هم عرضه و تقاضا 

به تعادل برسد و تثبیت قیمت اتفاق بیفتد.

 ۷۰ درصد تهرانی ها زیر خط فقر مسکن
جزییات ساخت یک میلیون مسکن در سال اعلام شد
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گردشگری

خبرخوان

معاون وزارت میراث خبر داد:
اختصاص ۲۰ میلیارد تومان به 

پاسارگاد

معاون امــور مجلس، حقوقی و اســتان های وزارت 
از  و صنایع دســتی  میراث فرهنگــی، گردشــگری 
اختصاص اعتبارات ویژه برای مجموعه میراث جهانی 

پاسارگاد، خبر داد.
به نقل از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، جواد واحدی هفتم آبان ماه، با بیان این که در 
ســفر رییس جمهور برای محور گردشگری پاسارگاد 
2۰۰ میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته است، یادآور 
شد: مجموعه پاســارگاد به عنوان یک میراث جهانی 
ارزشــمند دارای ظرفیت بالایی در زمینه گردشگری 
فرهنگی و تاریخی اســت و باید با برنامه ریزی زمینه 
جذب گردشگران بیشتری را فراهم آوریم. مجموعه 
میراث جهانی پاســارگاد، به واســطه حضــور آثار 
ارزشــمندی همچون آرامگاه کوروش، تنگ بلاغی، 
تل تخت پاسارگاد، مجموعه سلطنتی و بسیاری آثار 
شگرف دیگر، همچون نگینی در خاک سرزمین ایران 

می درخشد.
وی بیان کرد: امیدواریم با پایان یافتن بیماری کرونا 
زمینه ورود هرچه بیشتر گردشگران داخلی و خارجی 

فراهم شود.
واحدی افزود: در ســالی که گذشــت مبلغ 6 میلیارد 
و 5۰۰ میلیون ریال برای زیرساخت های گردشگری 
مجموعه میراث جهانی پاسارگاد و مبلغ یک میلیارد 
و 5۰۰ میلیــون ریال برای موزه پاســارگاد از محل 

اعتبارات استانی اختصاص یافته است.
معاون امــور مجلس، حقوقی و اســتان های وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: 
باید با فراهم آوردن زیرساخت های لازم و ساماندهی 
زیرســاخت های موجود هم زمینه جذب گردشگران 
داخلــی و خارجی را در این منطقه فراهم کنیم و هم 
اقتصاد جامعه محلی اطراف مجموعه میراث جهانی 

پاسارگاد را رونق بخشیم.
عزت الله ضرغامی ـ وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی ـ در جریان ســفر به استان فارس و 
دیدار از مجموعه میراث جهانی پاســارگاد گفته بود 
که 2۰ میلیارد تومان به این مجموعه اختصاص پیدا 
می کند که بیشــتر این اعتبارات صرف زیرساخت ها، 
مرمت و تسهیلاتی که به مردم باید داده شود، خواهد 

شد.
ضرغامی همچنیــن گفته بود: پاســارگاد نمادی از 
مدنیت اســت، بنابراین پاسارگاد متعلق به شخصیت 
جهانی کوروش است صرف نظر از اینکه در اینجا دفن 
شده یا نشده آنچه مهم اســت احترام به شخصیتی 

است که متعلق به ایرانیان است.
پاسارگاد مجموعه ای از سازه های به جامانده از دوران 
هخامنشیان اســت که آرامگاه کوروش، کاخ دروازه، 
کاخ بارعام، آرامگاه کمبوجیه، ساختارهای دفاعی تل 
تخت، کاروانسرای مظفری و تنگه بلاغی در آن واقع 
شــده اســت که تیرماه ۱۳8۳ به عنوان پنجمین اثر 
تاریخی ایران در فهرســت میراث جهانی یونسکو با 

صددرصد رأی موافق ثبت شد.

بسته تور ۵۰۰۰ دلاری برای دیدن 
طالبان از نزدیک

در دنیایی که زندگی می کنیم، هر پدیده ای از زشت و 
زیبا، آرامش بخش و تکان دهنده یا ترسناک و خطرناک 
می تواند تبدیل به بسته سفر و مقصد گردشگری شود. 
اتفّاقات افغانستان برای بسیاری از آدم های کره زمین 
تکان دهنده بود و هنوز خود مردم افغانستان درگیرش 
هســتند. امّا هنوز آتش تغییرات ســرد نشده، به نظر 
می رسد موضوع جدیدی به عنوان انگیزه سفر مطرح 
شده و قرار است با محوریت آن تورهایی برگزار شود. 
در این متن به این خبر می پردازیم. این تور ویژه که 
قرار اســت برای بازدید طالبان در افغانستان تدارک 
دیده شود، توسط یک شرکت روسی برگزار می شود. 
ماجرا از این قرار بوده که یکی از مشــتریان ثابت و 
وفادار »گالینا جدارنووا« )از اپراتورهای گردشــگری 
کرسنویاســک( گفته می خواهم به افغانستان بروم و 
به همین منظور این شرکت گردشگری بررسی هایی 
انجام می دهد و تصمیم می گیــرد تور ویژه ای برای 
بازدید از افغانستان در آفرهای ویژه شرکتش بگنجاند. 
بدون شــک تغییرات افغانســتان حس کنجکاوی 
را در مــردم برانگیخته و افرادی بــا علایق خاص 
بسیار مشــتاق دیدن شرایط جدید افغانستان به ویژه 
طالبان هســتند! روسیه این تور ویژه اش را ۳5۰ هزار 
روبــل )معادل با 5 هــزار دلار( قیمت گذاری کرده و 
قرار اســت طی ۱۰ روز از مناطق زیر نظر طالبان در 
افغانستان بازدید شود. با توجه به اینکه از روسیه پرواز 
مستقیمی به کابل وجود ندارد، نیاز به توقف در یکی 
از کشورهای منطقه است. برای این پرواز، گفته شده 
در اســتانبول ترکیه توقف انجام می شود و از آنجا به 
کابل می روند و از لحظه خروج از روسیه تا رسیدن به 

کابل حدوداً ۳5 ساعت طول می کشد.

خبرخوان

مقررات سفر از ایران به کویت 
اعلام شد

کویت همسو با دیگر کشورها، ورود مسافران خارجی 
از جمله ایرانی ها را به این کشــور، به داشتن کارت 

چهار واکسن محدود کرد.
مقــررات ســفر به کشــور کویت با هــدف رعایت 
پروتکل های بهداشــتی این کشور برای جلوگیری از 
گسترش ویروس کرونا به روز رسانی شد و مسافران 
با ملیت/اقامت کویت و مسافران دارای ویزا می توانند 

با رعایت شرایط اعلام شده به این کشور سفر کنند.
براساس مقرراتی که به شــرکت های گردشگری و 
هواپیمایی ایران اعلام شــده است، مسافران بالای 
۱8 سال باید کارت واکسن فایزر، مدرنا، آسترازنکا یا 
جانسون را داشته باشند و از آخرین نوبت تزریق آن ها 

۱۴ روز گذشته باشد.
مســافران ۱6 تــا ۱8 ســال پــس از ورود و انجام 
غربالگری، در صورت تشــخیص پزشک و به هزینه 

مسافر، قرنطینه هتلی خواهند شد.
مسافران دارای کارت واکسن سینوفارم یا سینوواک 
یا اسپایکوژن با شرط دریافت یک نوبت واکسن فایزر 
یا مدرنا یا آســترازنکا یا جانسون می توانند به کشور 

کویت سفر کنند.
تمام مسافران بالای شش سال در پروازهای ورودی 
به کویت باید در محدوده ۷2 ســاعت مانده به پرواز 
آزمایش PCR را در یکی از مراکز تأییدشــده وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ایران انجام دهند 
و گواهــی منفی تســت کرونا را به زبان انگلیســی 
همراه داشته باشند. فهرست مراکز تأییدشده آزمایش 
تشخیص مولکولی مســافران برون مرزی در لینک 

https://health.behdasht.gov.ir است.
https:// مســافران قبل از پرواز باید خود را در لینک

kuwaitmosafer.gov.kw/index.html به صورت 
آنلاین ثبت نام کنند. پس از ورود به کویت، مسافران 

باید هفت روز خود را قرنطینه خانگی کنند.
نصب برنامه »shlonik« روی گوشی همراه مسافران 
و ثبت اطلاعات درخواســتی در بــدو ورود به کویت 

الزامی است.
مســافران دارای کارت واکسیناســیون صادرشده در 
کویت باید هنگام ورود، کارت واکسیناسیون خود را در 
 Kuwait mobil« یا برنامه »Immune app« برنامه
ID app« ارائه کنند.همچنین مسافران دارای کارت 
واکسیناسیون صادرشده در خارج از کشور کویت باید 
https://vaxcert.moh. کارت خــود را در لینــک
Vaccine__۱9_gov.kw/SPCMS/PH/CVD

External_Registration.aspx بارگــذاری کنند. 
کارت واکسیناســیون باید دارای QR code باشد و 
در هنگام ورود ارائه شــود. درحال حاضر نزدیک به 
22 درصد از جمعیت کویت واکســینه شده اند. روند 
ابتلا به کووید در کویت درحال حاضر نزولی و تعداد 
مبتلایان روزانه دورقمی شده و به کمتر از 25 نفر در 

روز رسیده است.

»بالی« همچنان گردشگر ندارد

با وجود این که مرزهای جزیره »بالی« از مدتی پیش 
به روی گردشگران خارجی باز شده، اما قوانین دولت 

آن ها را از این مکان دور نگه داشته است.
به نقل از نیویورک تایمز، از زمانی که مقام های اندونزی 
مرزهای جزیره »بالی«، یکی از محبوب ترین مقاصد 
گردشــگری جهان را به روی گردشگران خارجی باز 
کرده اند بیش از یک هفته گذشــته است با این حال 
حتی یک هواپیمای بین المللی حامل گردشگر تاکنون 
بر روی خاک این جزیره فرود نیامده و حتی پروازی 
به این جزیره هم برنامه ریزی نشده است. گردشگران 
خارجی که به این جزیره ســفر می کنند باید پنج روز 
اول اقامت در »بالی« را در قرنطینه سپری کنند، اما 
هتل هایی که امکان ســپری کردن قرنطینه را برای 
گردشــگران فراهم می کنند اعــلام کرده اند تاکنون 

حتی یک اتاق هم رزرو نشده است.
پیش از همه گیری کرونا، گردشگری بیش از نیمی از 
اقتصاد »بالی« را به خود اختصاص داده بود، اما این 
جزیره از آوریل 2۰2۰ به روی گردشــگران خارجی 
بســته شــده بود و به دنبال آن بسیاری از مشاغل با 

مشکل تامین درآمد مواجه شدند.

 براســاس آخرین خبرهای بدست رسیده و 
گزارش های منتشــر شــده، گردشگری در 

ایران به استراتژی ملی نیاز دارد.
 Annals of بنیان گــذار مجلــه علمــی
اثــر  دربــاره   Tourism Research
»ســمپوزیوم ملی یکصد سال گردشگری« 
گفت: این رویداد علمی علاوه بر اینکه باعث 
پیشرفت و سرعت عمل بخش های مرتبط 
با صنعت گردشگری می شود، به اتحاد میان 

تمامی ذینفعان می انجامد.
پروفســور جعفر جعفری از جمله پیشگامان 
گردشــگری اســت که در ســال 2۰۰5 از 
سوی ســازمان جهانی گردشگری به پاس 
یک عمــر فعالیت ارزشــمند، جایزه اولیس 
)Ulysses( را دریافت کــرد. او بنیان گذار 
 Annals و ســردبیر مجلات علمی از جمله
of Tourism Research و مؤلف چندین 
کتاب و پایه گذار مؤسسات پژوهشی و شبکه 
سازی اســت و سهم بســزایی در آموزش 
دانشجویان و گسترش و پیوند علم و عمل 

گردشــگری دارد. جعفری درحــال حاضر 
استاد رشــته مهمان نوازی و گردشگری در 
دانشگاه ویسکانسین استوت در آمریکاست 
و به عضویت وابســته دانشکده گردشگری 

دانشگاه علم و فرهنگ نیز درآمد.
او درباره اهمیت برگزاری »ســمپوزیوم ملی 
یکصد سال گردشگری ایران« گفت: برای 
برنامه ریزی از قبل باید تاریخ گردشگری و 
ریشه های آن در ایران را درک کرد. برگزاری 

چنین ســمپوزیومی که پیش از آن کارگاه 
هایی هم در جنبه های گوناگون آن برگزار 
شــده، دید یکپارچه ای از وضعیت صنعت 
گردشگری ایران می دهد و مسئولان در این 
زمینه مــی توانند به منبع قابل اعتمادی که 
بیرون آمده از تحقیقات و بنیان های علمی 

است دست یابند.
این نظریه پرداز گردشگری در پاسخ به این 
پرسش که آیا میتوان در آینده ای نه چندان 

دور با بهره گیری از چنین رویدادهایی برنامه 
ریزی توسعه ای در این صنعت داشت؟ گفت: 
آن فرآیندی که باید اتفاق بیافتد این است که 
بخش های دولتی و خصوصی در گردشگری 
باید دیدگاه و رسالت مشترکی داشته باشند، 
از جمله اینکه گردشــگری چیست و چگونه 
و در کجا میتوان آن را توسعه داد. برگزاری 
این رویداد علاوه بر اینکه باعث پیشرفت و 
ســرعت عمل بخش های مرتبط با صنعت 
گردشــگری می شــود، به اتحاد میان تمام 
ذینفعان می انجامــد. امروزه ما نیازمند یک 
استراتژی ملی هســتیم. با توجه به اهمیت 
مزایای اجتماعی و اقتصادی گردشگری می 
توانیم در راســتای بهره گیری بیشتر کشور 
از این صنعت در شرایط استانداردتر استفاده 
کنیم.جعفری بیان کرد: توسعه این صنعت در 
کشورهای پیشرو موجب شد ارتباطات وسیع 
تری با جهان پیدا کنند. در واقع گردشگری 
می تواند پل ارتباطی مناسبی برای دولت ها 
در دهکده جهانی قرن 2۱ باشد. »سمپوزیوم 
یکصد سال گردشگری ایران« که سه پیش 
سمپوزیوم را پشت سر گذاشت، قرار است 2۷ 

و 28 مهر برگزار شود.

پروفسور جعفر جعفری:

گردشگریدرایرانبهاستراتژیملینیازدارد

به همین منظور، این کشور اعلام کرده است 
که در آینده ای نزدیک یکی از ســکوهای 
نفتی خود را واقع در خلیج فارس، به پارکی 
تفریحی و موضوعی با مساحت ۱5۰, ۰۰۰ 
مترمربع تبدیل کند که شامل استراحتگاه نیز 

خواهد بود.
پارک تفریحی و موضوعی »The Rig« که 
با بهره گیری از »صندوق سرمایه گذاری های 
عمومی عربستان ســعودی« )PIF( احداث 
خواهد شــد، شــامل سه رســتوران و ۱۱ 
اقامتگاه خواهد بود که بر ســکوهای نفتی 
اصلــی و جانبی تعبیه می شــوند. علاوه بر 
این، ترن هوایی و فعالیت های مهیجی چون 
چتربازی و بانجی جامپینگ نیز در این پارک 

تفریحی تدارک دیده خواهد شد.
پس از انتشار نخســتین اخبار در خصوص 
احداث پروژه پــارک تفریحی و موضوعی 
عربستان، اوایل ماه جاری میلادی صندوق 
سرمایه گذاری های عامه عربستان در صفحه 
رسمی توئیتر خود با انضمام تیزر تبلیغاتی، از 
پتانسیل های اقامتی، ماجراجویی، سرگرمی 
و تفریحات آبی این پارک پرده برداشت. در 

بیانیه PIF آمده است:
 ایــن پــروژه یــک جاذبه گردشــگری 
منحصربه فــرد اســت که انتظــار می رود 
گردشگران را از سراسر جهان به خود جذب 

کند.
نهاد مذکور ابراز امیدواری می کند که جاذبه 
پارک تفریحی و موضوعی در بین مسافران 
خاورمیانه و حوزه خلیج فارس، از محبوبیت 
ویژه ای برخــوردار می شــود؛ گرچه تاریخ 
تکمیل فرایند ســرمایه گذاری برای احداث 

این پروژه هنوز اعلام نشده است.
ایــن جاذبه کــه به عنوان اولیــن مقصد 
گردشــگری جهان با الهام از ســکوهای 
نفتی فرســاحلی خواهد بود، در راســتای 
استراتژی های بلندمدت عربستان سعودی 
با عنوان »چشم انداز 2۰۳۰« طراحی شده 
اســت. هدف از این پــروژه عظیم، تغییر 
موقعیت عربســتان سعودی به یک مقصد 
برتر گردشگری بین المللی و تنوع بخشیدن 
به اقتصاد آن اســت. این موضوع در حالی 
اســت که سالانه میلیون ها زائر مسلمان از 
اقصی نقاط جهان برای شــرکت در مراسم 
حج خود را به شــهرهای مکــه و مدینه 

می رسانند.
بااین وجود، قوانین محافظه کارانه عربستان 
ســعودی در قبال حضور زنان و همچنین 
نه چندان خوشــایند حقوق بشر  تاریخچه 
در این کشــور، موجب کاهش محبوبیت 
بزرگ تریــن ســرزمین غرب آســیا برای 
گردشــگران بین المللی شــده اســت؛ اما 
آنچه مشخص اســت، عربستان با اعمال 
اصلاحات گســترده، قصد دارد که جایگاه 
خــود را به عنــوان یکــی از کانون های 
گردشــگری منطقه تثبیت کنــد و با دبی، 
ابوظبــی و عمان به رقابت بپــردازد تا به 
تحقق رویای جذب ۱۰۰ میلیون گردشگر 

در سال امیدوار شود.
در همین راستا و اوایل سال جاری میلادی، 
برنامه تأسیس دومین خط هواپیمایی ملی 
عربستان نیز به اجرا رسید که حامل پرچم 
این کشــور اســت. به علاوه، بودجه ۱۴۷ 
میلیــارد دلاری برای ســرمایه گذاری در 
حمل ونقل و زیرســاخت های مربوط طی 
9 سال آینده توســط »محمدبن سلمان«، 

ولیعهد عربستان، به تصویب رسید.
اخبــار پروژه The Rig تنهــا چند ماه پس 
 Six« از معرفــی پروژه ترن هوایــی پارک
»القدیه«  تفریحی  در مجموعــه   »Flags
القدیه  تفریحــی  یافت. مجموعه  انتشــار 
به عنوان بخشی از یک منطقه مسکونی در 
حاشیه شــهر ریاض، در سال 2۰2۳ میزبان 

سریع ترین ترن هوایی جهان خواهد بود.

سکوی نفتی 
خلیج فارس به 
پارک تفریحی 

تبدیل می شود

اقدامی  در  دولــت عربســتان 
نوآورانه و در راســتای کاهش 
به صــادرات  خود  وابســتگی 
احداث مجموعه ای  نفت، قصد 
بــا  را  اقامتــی  و  تفریحــی 
الهام گیری از سکوهای نفتی در 

خلیج فارس دارد.
نیز  سعودی  عربستان  بی تردید 
عربی  کشــورهای  سایر  مانند 
حوزه خلیج فــارس، در تلاش 
بــرای کاهش وابســتگی خود 
بــه صنایع نفت و گاز اســت؛ 
بااین حــال، ایــن امــر باعث 
نمی شــود که مقامــات عرب 
از صنعــت نفــت خــود برای 
توریستی  جاذبه ای  پدیدآوردن 

الهام نگیرند. 

عیــن دبــی یا چشــم دبی کــه به عنوان 
بزرگ ترین و بلندتریــن چرخ وفلک جهان 
شــناخته می شــود، در 2۱ اکتبر 2۰2۱ در 

جزیره مصنوعی بلووارتز افتتاح شد.
بزرگ ترین و بلندترین چرخ وفلک جهان به 
نام »عین دوبی« )Ain Dubai( یا چشــم 
دبی سرانجام درهای خود را به روی عموم 
مردم بــاز کرد. این جاذبــه دیدنی دبی در 
مراسمی دو روزه در 2۱ اکتبر 2۰2۱ افتتاح 
شــد و یکی از نکته های جالب توجه در این 
روز، حضور »شــیخ حمدان بن محمد بن 
راشد آل مکتوم«، ولیعهد دبی، در این محل 
محسوب می شد که درست قبل از بازشدن 
دروازه ها به روی عموم، در حال فیلمبرداری 

از خود در بالای چرخ وفلک بود.
افتتاحیه در ساعت ۱۴ شروع شد تا مهمانان 
مشتاقی که از قبل جا رزرو کرده بودند، بتوانند 

یک چرخش ۳8 دقیقه ای را در کابین های 
پیشرفته تجربه کنند. پس از غروب خورشید 
در حالی که جهان به تماشای این مناسبت 
مهم پرداخته بــود، چرخ وفلک عین دبی با 
نمایش پهپــاد، نورهای مســحورکننده و 

آتش بازی روشن شد.
مدیر   ،)Ronald Drake( »رونالد دریک« 

کل عین دبی، دراین باره گفته است:
 لحظه غرورآفرینی برای ما بود که میزبان 
چنین جشنی بودیم تا رسماً از مردم جهان 
استقبال کنیم و به بسیاری از بازدیدکنندگان 
این فرصت را بدهیم تا عین دبی را تجربه 
کنند. مــا از واکنش مهمانانمان هیجان زده 
شــدیم کــه عاشــق تجــارب بی نظیر و 

فراموش نشدنی اجتماعی و همچنین طیف 
وســیعی از ســرگرمی ها بودند و از منظره 

خیره کننده خط افق دبی لذت می بردند.
عین دبی پروژه ای از هلدینگ دبی اســت 
که در جزیره مصنوعی بلوواترز در نزدیکی 
دبی مارینا ســاخته شده است. این جاذبه با 
ارتفاع 25۰ متر تقریباً دو برابر ارتفاع چشم 
لندن را دارد و از بالای آن می توان از مناظر 
باشــکوه خط افق دبی لذت برد. علاوه بر 
این، از ســرگرمی های خانوادگی گرفته تا 
مناظر غروب آفتــاب و گروه های دی جی 
در انتظار بازدیدکنندگان این جاذبه است و 
به این ترتیب به مکانی عالی برای گذراندن 

آخر هفته تبدیل خواهد شد.
این جاذبه غول پیکر از ۴8 کابین تشکیل شده 
است که هر کابین برای ۴۰ مهمان ظرفیت 
دارد و درمجموع ۱, ۷5۰ بازدیدکننده را در 
خود جای می دهد. بازدیدکنندگان برای این 
تجربه که حدود ۳8 دقیقه طول می کشــد، 

باید ۱۳۰ درهم )حدود ۳5 دلار( بپردازند.

عین دبی؛ بزرگ ترین چرخ و فلک جهان افتتاح شد

پوریا محمدی پیوند
روزنامه نگار

صدیقه شجاعی
روزنامه نگار

گلاره یوسف پور
روزنامه نگار

کاهش ۶۵ درصدی درآمد 
ترکیه از گردشگران!

رئیس مرکز تحقیقات و پژوهش ایران و 
ترکیه می گوید درآمد این همسایه غربی از 

محل گردشگری کاهشی قابل توجه پیدا 
کرده است.

جــلال ابراهیمی در گفت وگو با ایســنا، 
اظهار کرد: براوردهــای صورت گرفته از 
درآمد ترکیه در صنعت توریســم کاهشی 
65 درصدی را نشــان می دهد و به عدد 

۱2 میلیارد دلار رسیده است. این موضوع 
برای کشــوری کــه بخــش مهمی از 
اقتصاد خود را بر مبنای جذب گردشــگر 
آماری خطرناک  قطعا  برنامه ریزی کرده، 

به شمار می رود.
وی با اشاره به تغییرات قیمتی هزینه های 

حضور گردشــگران در ترکیه، اظهار کرد: 
در ســال 2۰۱9، هزینه های هر توریست 
در ترکیه بــه طور میانگین 666 دلار بود 
اما این عدد در ســال 2۰2۰ به ۷62 دلار 
افزایش یافته و با این وجود درآمد ترکیه از 

این محل کاهش یافته است.
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چاپ: شاخه سبز سامانه پیامکی:۰2۱86۰22778          

آیین نامه اخلاق حرفه ای »تد   بیر تازه« د   ر سایت این هفته نامه به آد   رس ذیل قابل رویت است

www.tadbiretazenews.com    /   tadbiretaze@gmail. com

instagram:@tadbiretaze

صاحبامتیاز،مدیرمسئول: امیر د   یانی

رئیسشورایسیاستگزاری:سید ابوالفضل بهره دار

قائممقاممدیرمسئولوسردبیر:محیا سادات بهره دار

مدیراجرایی:زهره دیانی

 مشاوررسانهای: مجید بهره مند

دبیرگروهسیاسی:

زهره د   یانی

دبیرگروهاقتصادی:

سید    مسعود    آریاد   وست

دبیرگروهجامعهوشهری:

سید محسن بهره دار 

دبیرگروهحملونقل:

پژمان صالحی

مترجم:  

فاطمه د   یانی

بازرگانی:

داوود نوریان

پشتیبانیسایت:

امید  فرمانی

ناظرچاپ:

وحید قهرمانی

عکس:

حامد ریحانی- وحید    ریحانی  

)آتلیه برنز(


